
LETO II. ŠT. 33 (81) /  TRST, G O R IC A  
ČETRTEK, 28. AVGUSTA 1997

SETTIMANALE 
SPEDIZ. IN A.P. - 45%  - ART. 2 C O M M A  

20/b LEGGE 662/96 - FILIALE D l GO RIZIA 

ISSN 1 124  - 6 5 9 6

CENA 1500 LIR

N O V I  G L A S  JE N A S T A L  Z Z D R U Z I T V I J O  T E D N I K O V  K A T O L I Š K I  G L A S  IN N O V I  L IST 11.  J A N U A R J A  1 9 9 6

KAKO DOLGO SE?

K dor je spremljal papežev obisk v 
Parizu in  odmeve, k i so jih  b ili deležni njegovi nagovori, 
si je lahko ustvaril kaj čudno sliko, če je sledil samo sred
stvom javnega obveščanja državne televizije in radia Re
publike Slovenije.

Tako pristranskega, pritlehnega in  zavajajočega poro 
čanja že dolgo nismo slišali in ga nismo b ili vajeni n it i v 
času realnega socializma, ko so časnikarji res b ili podreje
ni kom unističn i oblasti, a so vsaj n jihovi šefi im eli neko 
svoje dostojanstvo. Ko si takrat poslušal poročila o ne
kem verskem dogodku, si med vrsticam i lahko razbral, 
za kaj je šlo. Tega m inu li teden nisi mogel, saj so se kar 
vrs tili nesramni napadi na svetega očeta in tud i poročanje 
o najbolj odmevnem dogodku na svetovni ravni v prej
šnjem tednu, kar je zagotovo b ilo  srečanje m ilijona mla
dih s papežem Janezom Pavlom I I .  v Parizu, je b ilo  obi
čajno na slovenski nacionalni televiziji in na radiu porin je
no na drugo, tretje mesto. Poročila so bila običajno kra t
ka, bistva papeževega nagovora niso nikdar podali, megle
no je b ilo  tud i poročanje takrat, ko je šlo za številke mla
dih, k i so priš li v Pariz na slavje s svetim očetom, in  še bi 
lahko naštevali.

To pa ne bi bilo najhuje, če ne bi bilo naravnost nesram
nih napadov na sv. očeta in tudi na vse kristjane. Vzemimo 
samo prim er problema splava, za katerega se ve, da ga pa
pež, ki je pastir vesoljne Cerkve, ne more sprejeti za nekaj 
normalnega, ker je p ro ti bistvu evangelija, k i je veselje do 
življenja in vesela novica o življenju. Tako nesramnih napa
dov na vse kristjane zaradi papeževih besed v bran življenja, 
ko t smo jih  doživeli kristjani v sredstvih slovenskega jav
nega obveščanja m inuli teden, že dolgo ni bilo!

Upravičeno se sprašujemo, kdo so t i ljudje, ki tako po
ročajo o papežu in kristjanih, katoličanih. Kdo jih je posta
v il na ta mesta in kje so njihovi odgovorni uredniki? Mar 
nista slovenska nacionalna televizija in slovenski radio veli
kansko finančno breme vseh slovenskih davkoplačevalcev, 
se pravi tudi katoličanov, ki imajo zato pravico do objek
tivnega poročanja in ne do komentarjev, k i spominjajo na 
podla podtikanja in prikrivanja vsake resnice izpred nekaj 
deset let?

Kakšna razlika med poročanjem vseh izrazito  laičnih 
časnikov, televizij in radia v Ita liji, Franciji in drugod, 
kjer je demokracija že dolgo doma! Na eni strani se nam 
kaže papež v vsej veličini in skromnosti, na drugi najdemo 
"poglavarja katoliške Cerkve", k i je govoril "m nožici t r i 
sto tisoč vernikov". N a eni strani imamo sv. očeta, "k i je 
presenetil vse, tako katoličane ko t laike in protestante 
same, ko je med sobotnim  bdenjem z m ladim i prosil 
brate protestante odpuščanja za poko l tr i tisoč petsto 
protestantov - hugenotov, k i so ga pred š tirim i s to letji v 
šentjernejski noči zagrešili francoski katoličani, in tako 
jasno pokazal, da hoče pripeljati Cerkev v tretje tisočletje 
združeno, na temeljih evangelija" (La Repubblica, v nede
ljo , 24. t.m .). /  STRAN 2

- JURIJ PALJK

J A N E Z  PAVEL I I . ,  S IL N EJŠI O D  F R A N C O S K E  R E V O L U C IJ E

LADI, MOJI PRIJATELJI!"
JURIJ PALJK

"Vidimo se leta 2000!" je 
v nedeljo, 24. t.m., na hipo
dromu Longchamp v Parizu 
pozdravil papež Janez Pavel 
II. ob koncu sv. maše več kot 
milijon mladih iz 160 držav 
vsega sveta (med njimi tudi 
Slovence iz naših krajev in iz 
matične države), ki so več kot 
dve uri zbrano in pozorno 
spremljali verski obred v le
pem vremenu.

S temi besedami so se za
ključili Svetovni dnevi mladih 
v Parizu, dnevi, ki jih je s svojo 
markantno osebnostjo ozna
čil sveti oče. Bili pa so to pred
vsem dnevi, v katerih so mladi 
z vseh koncev sveta prepričali 
še tako skeptično in laično 
Francijo in z njo ves svet, da 
ne obstaja nevarnost, da bi ka
toliška Cerkev stopila na pot 
kakega integralizma, na kate
rega so več časa opozarjali 
zlasti t.i laiki in t.i. levičarji.

Veselje, radost na obrazih 
mladih in utrujeni, a trdno od
ločni in neupogljivi papež, ki 
je ob koncu maše še dodal: 
''Prepričan sem, da se boste v 
velikem številu udeležili izred
nega dogodka, ki bo padel 
prav na dneve med obhaja-
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njem jubilejnega leta 2000, ko 
se bomo vsi dobili v Rimu. 
Skupno bomo zaživeli duhov
no zbranost, ki bo zagotovo 
sprem enila naša življen ja. 
Kdor bo živel, bo videl!" Prav 
ta zadnji stavek je bil seveda 
takoj predmet ponovnih ugi
banj o zdravstvenem stanju 
papeža W ojty le ; om enim o 
vsaj pisanje uglednega franco
skega katoliškega dnevnikaLa 
Croix, ki je v nedeljo, 24. t.m., 
objavil zapis, v katerem pisec 
govori o tem, kako se sv. oče 
že nekaj časa bori z neozdrav
ljivo boleznijo, rakom. Odveč 
je vsaka pripomba, da je tudi 
to  vest o bolezni vatikanski ti
skovni urad vnovič zanikal.

Papež Janez Pavel II. je v 
francoski prestolnici požel 
uspeh, ki nima primera v vsej 
zgodovini Francije, saj je zbral 
pri nedeljski maši milijon sto 
tisoč mladih vernikov z vsega 
sveta, med temi je bila ogro
mna večina francoskih mla
denk in mladeničev, ki so si v 
"najbolj laični državi Evrope", 
kot svojo državo radi poime
nujejo Francozi, upali pokaza
ti svoj obraz vsemu svetu in 
pričati svoje krščansko prepri
čanje, svojo vero.

— —  / S TRAN 16

PRED 50 LETI ZLO ČIN V KOBARIDU /  "PRIZNANJE KRIVDE JE DEJANJE LOJALNOSTI IN POGUMA"

V nedeljo, 31. avgusta, bo 
poteklo natančno 50 let, ko 
je bil zagrešen eden najbolj 
gnusnih in podlih zločinov v 
zgodovini Primorske. Njego
vo prizorišče je bil Kobarid, 
ki ga je tedaj upravljala an- 
gloameriška vojaška oblast, 
kot sicer vso tedanjo Cono A, 
s Trstom in Gorico vred. Ta 
dan je bil v večernih urah, 
slab kilometer od Kobarida, z 
zvijačo ugrabljen 38-letni do
mačin, dr. Andrej Slavko Ur
šič iz znane kobariške Jerono- 
ve družine. Za njim se je zgu
bila vsaka sled.

Od tega tragičnega, krva
vega dogodka je poteklo že 
pol stoletja, za široko sloven
sko javnost pa je Uršičeva u-

NEKDO M O R A  K O N Č N O  
PREVZETI O D G O V O R N O S T  

ZA SLOVENSKO  
"ŠENTJERNEJSKO NOČ"!

DRAGO LEGISA

soda še vedno skrivnost in so
rodniki še vedno ne morejo 
pomoliti na njegovem grobu.

Andrej Uršič je bil prvi 
glavni urednik Demokracije, 
glasila Slovenske demokrat
ske zveze v Gorici in Trstu. 
Tednik so tiskali v Gorici, in 
sicer prav v istih prostorih, 
kjer se zdaj tiska naš Novi 
glas. Prva številka Demokra
cije je izšla 25. aprila 1947,

tako da ji je bil Uršič glavni 
urednik le štiri mesece, ko je 
izšlo skupno 19 številk.

"Demokracija začenja iz
hajati v času - beremo v njeni 
prvi številki -, ko je usoda tega 
predela slovenske zemlje od
ločena in zgodovinska odgo
vornost zanjo že zapisana. 
Veliko dejanje v zgodovini 
slovenskega naroda je tragi
čno končano. S sklepi mirov
ne konference, katerih izved

ba čaka samo na izpolnitev 
določenih formalnosti, je na
stopilo novo obdobje, ko od
padeta izgovor in očitek ti
stih, ki so se z nasiljem pola
stili vse oblasti v domovini in 
z njo prevzeli tudi vso odgo
vornost pred zgodovino, da 
rušimo narodno enotnost in 
jih oviramo pri izvrševanju 
velikega smotra slovenskega 
naroda."

"Formalnosti" so bile dokon
čno izpolnjene samo dva tedna 
po tem zločinu, 15. 9. 1947 je 
namreč postala veljavna pari
ška mirovna pogodba in je bil 
Kobarid (z ostalo Primorsko, a 
brez Trsta in Gorice) priključen 
Sloveniji oziroma Jugoslaviji. 
— — —  S TRAN 2

M iro  O ppe lt 
ŽELEZNA DAMA

K R Š Č A N S T V O  IM A  N E Z A M E N L J IV O  
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(K rš k i š k o f Egon K a p e lla r i v V e tr in ju  
v s o b o to , 23. avgusta  le to s )
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KAKO DOLGO SE?

N a drugi strani pa je dopisnik Edo Ž it
n ik  na Televiziji Slovenija na isto nedeljo 
ob 19.30 v osrednjem, najbolj gledanem 
televizijskem dnevniku, poročal, "da papež 
seveda ni mogel m im o pokola na desetine 
in  desetine tisočev protestantov, k i so ga 
zagrešili katoličani v noči sv. Bartolomeja" 
(o desetinah tisočev poklanih je govoril 
dvakrat!); povedal pa je tudi, da je "pogla
var katoliške Cerkve maševal pred p rib li
žno m ilijonom  vern ikov" in p ri tem za
molčal, da so to  b ili pretežno mladi ljudje 
iz vsega sveta, tud i iz Slovenije.

Samo še to: v petek, 22. t.m., je v po
znem popoldanskem času na najbolj po
slušani slovenski javni radijski postaji Val 
202 kom entator poročal tud i o srečanju 
m ladih s sv. očetom v Parizu. N i povedal, 
da jih  je b ilo  več ko t pol m ilijona, n i po
vedal, da se je večina zgledno obnašala, ni 
povedal, da so s svojim  veseljem in  vzor
nim  vedenjem ugodno presenetili najbolj 
goreče nasprotnike Cerkve v Franciji, ni 
povedal, da "česa takega Francija od svo
jega nastanka še n i videla, saj n i uspelo še 
nikdar n ikom ur zbrati m ilijon  veselih in 
dobro vzgojenih m ladih v Parizu" (Le F i-

garo), pač pa je povedal, da "se je zbralo 
pod neko francosko bolnišnico trideset in- 
tegralističnih mladih katoličanov, k i so tam 
ponoči vzk lika li gesla p ro ti splavu, k i ga v 
tej bolnišnici pravilno opravljajo".

N aj bo dovolj, ker bi lahko naštevali do 
onemoglosti.

Pri N ovem  glasu smo mnenja, da se 
mora slovenska manjšina opirati na celotni 
slovenski narod in  na slovensko državo v 
celoti in ne na posamezne stranke, posa
mezne družbene dele slovenskega naroda. 
Zato tud i naša odločitev, da se v slovensko 
p o litiko  ne vtikam o, n ikom ur ne delimo 
in ne bomo delili nasvetov in  se v po litiko  
osrednje Slovenije ne vmešavamo. Vseeno 
pa bi želeli, da bi demokrati v Sloveniji le 
že enkrat poskrbeli, da bi sredstva javnega 
obveščanja objektivno, nepristransko in 
čimbolj popolno opravljala svojo odgovor
no nalogo.

Tako bi nam b ilo  prihranjeno pritlikavo 
in  lažnivo natolcevanje o papežu in tud i o 
ljubljanskem nadškofu Rodetu, p ro ti kate
remu sedaj teče v slovenskem medijskem 
prostoru prava gonja. Višek je dosegel ko 
mentator, ki je dr. Rodetu delil nasvete, 
kako se mora novi ljubljanski nadškof ob
našati v demokraciji.

To pa je več ko t preveč.

S 1. STRANI

N E K D O  M O R A  K O N Č N O  
PREVZETI O D G O V O R N O S T . . .

Glede na takšen razvoj do
godkov si Uršičevo ugrabitev 
moremo razlagati zgolj kot na
daljevanje fizičnega iztreblja
nja političnih nasprotnikov ko
munizma, kar je za njegovo 
ideologijo stalnica. Andrej Ur
šič je izhajal iz premožne dru
žine (za takratne razmere, se
veda); bil je v očeh od komuni
stičnih veljakov nahujskanega 
preprostega ljudstva "buržuj". 
Pripadal je "buržujskemu dru
žbenemu razredu" in je torej 
na sebi nosil sramotilen pečat, 
kot so ga nosili Judje pod naci
sti. Tako med drugim piše Bol
gar Cvetan Todorov, ko prou
čuje značilnosti komunistične 
in nacistične ideologije in ugo
tavlja, da je v obeh prisoten isti 
"ustrahovalni stroj". Tudi način, 
kako je bila ugrabitev izvršena, 
spominja na besede, ki jih je 
napisal že omenjeni Todorov. 
Takole namreč pravi: "Ovaja
nje ni osebna in minljiva bole
zen, je strukturni dejavnik tota
litarne družbe. Za oblast pome
ni jamstvo, da mu nič ne uide; 
v ta namen njeni agenti ne bi 
nikdar zadostovali. Ker je treba

nadzorovati vse prebivalstvo, 
se mora to samo nadzorovati."

Izvršitev zločina zoper Urši
ča, kot sicer vse ostale podobne 
zločine, je ne glede na komuni
stično ideologijo vendarle nek
do odrejal. Izven vsakega dvo
ma je, da so to bile fizične osebe.

Te dni se pri nas veliko piše 
o pokolu v Porčinju v Benečiji, 
o čemer so celo posneli film, 
ki so ga bogato financirali itali
janski davkoplačevalci. Skupi
no nekomunističnih partiza
nov so februarja 1945 pobili 
komunisti, med žrtvami je bil 
tudi Guido Pasolini, brat zna
nega italijanskega pesnika in 
filmskega režiserja Pier Paola. 
Ta je po vojni takole pisal ured

niku časnika Mattina del Popo- 
Icr. "Moji tovariši komunisti bi 
pravilno ravnali, če bi prevzeli 
odgovornost in bili pripravljeni 
nositi posledice. To je namreč 
edini način, da se odstrani rde
či krvavi madež, ki ga dobro vi
dimo na njihovi rdeči zastavi."

Bo kdo kdaj končno na Slo
venskem javno prevzel odgo
vornost za Uršičev primer in 
druge žal premnoge politične 
zločine?

Papež Janez Pavel II. je te 
dni v Parizu javno prosil prote
stante odpuščanja za pokol ob 
znani pariški šentjernejski noči 
leta 1572. Dejal je, da "je pri
znanje krivde dejanje lojalnosti 
in poguma. Samo ponujeno in 
sprejeto odpuščanje postopno 
vodi k plodovitemu dialogu, ki 
more postaviti pečat na popol
no krščansko spravo".

Ali niso te besede kot nalašč 
izgovorjene tudi ob 50. oblet
nici zločina v Kobaridu? Se bo 
našel kdo, ki bo javno prevzel 
odgovornost in priznal krivdo? 
V tem primeru bi nujno sledilo 
odpuščanje in bi se končno na 
široko odprla pot k spravi in naš 
narod ne bi stopil v tretje tisoč
letje globoko razklan v dušah 
in srcih.
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MIRO OPPELT

kj e gre za nekdanjo b ri
tansko prem ierko Thatcher
jevo kot tudi ne gre za damo. 
Predsednica Srpske republi
ke Bosne Bilijana Plavšič, ka
tero je  Arkan naslovil za srb
sko cesarico, ko je v Bijelini 
opravil krvavo etnično čišče
nje in jo  objemal, je  ženska 
z jeklenim  srcem, med ute
m eljite lji groznega čiščenja, 
nekdanja Miloševičeva ljub 
ljenka, kateremu je svetova
la Radovana Karadžiča za 
voditelja Srbov v Bosni. Sled
nji ji je ob vsevečjem zuna
njem pritisku dejansko pre
pustil predsedstvo. Univer
zitetna profesorica biologije. 
Šolala se je  tudi v Ameriki. 
V letih vojne je nasprotovala 
celo Karadžičevim popušča
njem m irovnim  dogovorom, 
sedaj postaja edini adut za 
spoštovanje Daytonskih do
govorov. Svojega m išljenja 
ni spremenila, a zahodna d i
plomacija kaj rada v strem
ljenju po reševanju trenutnih 
vprašanj spregleda pretek
lost. Zgodilo se je že z M ilo 
ševičem. V republiki srpski 
se b ije  boj za oblast med 
predsednico in Karadžičevi- 
mi privrženci na Palah. Klič- 
kovičeva vladaje z njo preki
nila stike, napadajo nekdanji 
p redsednik parlam enta in 
sedanji član bosanske pred
sedniške tro jke  K ra jišn ik , 
ustavno sodišče je razvelja
v ilo  razpust parlamenta in 
sklic volitev. Plavšičeva pa 
nadaljuje po svoji poti ob 
podpori Sfor.ja. Namerava

izvesti čistko v vrhu armade, 
njej zveste policijske sile po
stopom a prevzem ajo nad
zorstvo, pomem bna je pod- 

! pora, ki jo  je  prejela od pod- 
p re d se d n ika  D ra g o lju b a  
Mirjaniča. Zavzel se jeza ce
lovitost Republike srpske ter 
za spoštovanje zakonov in 
ustave. M orda bo Plavšičevi 
res uspelo uresničiti oktobr
ske volitve. Srbska entiteta 

I nujno potrebuje gospodar
s k o  pom oč z zahoda, zato 
se mora ločiti od Karadžiča. 
Ostaja pa rešitev na balkan
ski način, pravo preverjanje 
bo jun ija  prihodnjega leta, 
ko naj bi se zrahljala prisot
nost m ednarodnih sil in to 

j ne le za Republiko srpsko, 
ampak za celotno Bosno.

Ne gre z a  kako otroško  
pravljico  a li z a  boje GuUiver- 
j a  s pritlikavc i niti ne za  Poli- 
fem ove zgodbe. N iti ne bo tu 
govor o domnevnih velika
nih, k i naj bi j ih  na H im a la ji 
srečal zn an i ju ž n o tiro ls k i 
gornik. Palčki p a  tild i velika
ni so sicer vedno vzbujali člo
veško dom išljijo, k i p ra v  v 
nenavadnih in nevsakdanjih 
stvareh in situacijah m arsi
kdaj išče razvedrila in utehe.

Pustimo to re j p rav ljičn i 
aspekt te dvojice.Nedavno je  
voditelj Severne lige ostro na
p ad e l samega p ap eža  Jane
z a  Pavla I I .  in mu očital, da 
bolj skrbi za  časno kot z a  du
hovno rast vernikov in Cer
kve. Bossijeve poceni kritike  
so vzbudile veliko reakcij ta 
ko med verniki kot med laiki. 
Vatikansko glasilo  Osserva- 
tore Romano je  p r i  tem za p i
salo, da je  omenjeni p o litik  
podoben palčku, k i se loteva 
ve likan a-p ap eža . Bossi je  
medtem skušal nekoliko p o 
p ra v iti svoje ponesrečene iz 
jave, vendar mu to ni uspelo. 
Dejalje , da bo sicer p o k a za 
la zgodovina, kdo je  palček  
in kdo velikan.

Srednjeveški mislec Ber
nard  iz  Chartresaje zapisal, 
da smo m i kot p a lčk i na ra 
menih velikanov. Vidimo (in  
znam o) več, ke r nas nosijo 
ramena orjakov. P r i tem je  
imel v mislih Aristotela, na 
katerem se je  osnovala p o 
zneje p ra v  sholastična sred
njeveška krščanskafilozofi
ja , p a  tud i P latona. P oniž
nost in skromnost teh velikih 
mislecev gotovo odločno p re 
segata nadutost političnega 
voditelja, k i iz  ošabnosti in 
samoljubja kuje svojo in svo
j ih  pristašev opotečo srečo...

- PEROPRASK

P O V E I M O  N A G L A S
POVSE

VSE VEC PODOBNOSTI 
MED TEŽAVAMI 

MANJŠINE IN SLOVENIJE

Tako rekoč čez noč je  nastala situacija, v  
kateri je  mogoče zaznati vse več podobnosti 
manjšine oziroma matične države Slovenije. 
Za Slovenijo se je pokazalo, da celo od  zgo
dovinskega uspeha ustanovitve lastne države 
ni mogoče živeti. Zgodba o uspehu se je nakr- 
hala, ker je bila usmerjena le v ekonomske cilje. 
Predvsem nasledniki povojnega režima so u- 
speli državo povsem potisniti izven tiste dru
žbene etike, ki se j i  pravi plemenitenje naro
dove skupnosti  v  odnosu na še vedno odprta 
vprašanja dogodkov II. svetovne vojne. Zaradi 
tega so se notranje razdalje povečale, poleg 
tega pa je prihajalo do škodljivega izigravanja 
demokracije, kjer velja med drugim opozoriti 
na "načrt Solana", ki pelje Slovenijo v Evropo, 
javnost o njegovi vsebini ni bila obveščena, 
parlament ga je tedaj sprejel na hitro in izkazalo 
se je, da je  v s e  skupaj protiustavno, kljub temu 
pa je b il pred kratkim dokončno sprejet. Toda 
ob tem in številnih drugih dogodkih je  zatajila 
tudi politika pom ladnih strank, ki je zaradi ne
izkušenosti ter drobnega koristolovst\/a sodelo
vala pri rahljanju državniške moči ii, ni znala 
izkoristiti niti zadnjih volitev, ki so razdelile Slo
venijo na pol. Pomladna politika tudi navadno 
m olči ob gonjah z nasprotne strani, kar se je  
ponovno pokazalo ob nestrpnih napadih na 
ljubljanskega nadškofa. Z drugimi besedami: 
v  Sloveniji so prevladale takšne usmeritve, ki

se zavzemajo za čim  večjo ohranitev povoj
nega obdobja, posledica tega pa so znaki za
stoja.

V  dokaj večjem zaostanku se je znašla naša 
manjšina, ki seveda ni storila nič tako velikega, 
kar je  za Slovenijo ustanovitev lastne države. 
Narobe, z enim svojih delov je sicer predlagala 
celovito organiziranost z Narodnim svetom 
Slovencev  v  Italiji, toda drugi del manjšine 
predloga ni sprejel, zaradi česar se zdi, da je 
že kar vsa manjšina edino rešilno zamisel po 
vsem pozabila in se vdala v usodo. To pa pome
ni, naj bi b ili tudi  v  novem času organizirani 
točno tako, kot smo bili v povojnem obdobju. 
Res neverjetno: spremenil se je  zemljevid Evro
pe, z nastajajočo novo Evropo se še vedno spre
minja, kljub temu pa kot da se manjšine to ne 
tiče. Praktično je to popoln zastoj, odsotnost 
trdne perspektive, napoved težave za težavo, 
izgub in udarcev, pred katerimi bom o vse bolj 
brez moči.

Kaj torej storiti? Bodisi v manjšini bodisi v 
Sloveniji spodbuditi čim  več glasov, ki bodo 
opozorili na resnično stanje; ki bodo odprli 
po t za koristnejšo smer celotnega narodovega 
telesa, ki se j i  pravi ukinitev zaostajanja za ča
som; in ki bodo utišali zatrjevanja z obeh strani 
meje, da je  itak vse v redu in prav. Molka in 
brezbrižne negibnosti je bilo že več kot preveč.
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D R . L O J Z K A  B R A T U Ž  P R E D S T A V L JA  K N J IG O  O  G O R IC I ,  KI JE IZ Š L A  PRI G M D

ITALIJANSKA IZDAJA KNJIGE 
O GORICI V SLOVENSKI KNJIŽEVNOSTI

LOJZKA BRATUŽ

Goriška Mohorjeva družba 
seje kmalu po izidu knjige Go
rica  v slovenski književnosti 
(1996) odločila, tudi na pred
log nekaterih slovenskih in ita
lijanskih kulturnikov, da bo po
skrbela za italijansko izdajo. 
Glede na bližajočo se tisočlet
nico Gorice in glede na to, da 
so v slovenski knjigi poleg lite
rarnih besedil, ki opisujejo na
še mesto v najrazličnejših ob
dobjih, tudi taka, ki obravnava
jo našo preteklost v zgodovin
skem in kulturnem pogledu, je 
bila odločitev vsekakor pozitiv
na. Prevedena besedila dajejo 
našim sosedom druge narod
nosti priložnost, da se seznani
jo z našo preteklostjo in z našo 
kulturo in še posebej z literatu
ro, ki se nanaša na Gorico. Z 
izdajo obeh knjig je Goriška 
Mohorjeva družba med prvimi 
počastila tisočletni jubilej gori- 
škega mesta.

Pred dobrim  letom sem iz 
slovenske izdaje izbrala bese
dila, ki bi prišla v poštev za itali
jansko knjigo, in se obenem 
začela dogovarjati z nekaterimi 
prevajalci. Pozneje se je njihov 
krog razširil, tako da jih je zdaj 
v knjigi skupno deset. Med nji
mi je največ slovenskih imen, 
neslovenski sta samo dve. Naj
več prevodov imata profesorja 
M arija Kacin in Ezio Martin. 
Prevajanje literarnih besedil ni 
lahko delo, saj zahteva znanje 
obeh jezikov, poseben jezikov
ni čut in veliko mero zavzeto
sti. Skoraj vsa besedila, zbrana 
v knjigi, so prvič izšla v italijan
skem prevodu.

Slovenska in italijanska knji
ga o Gorici se razlikujeta po 
obsegu: prva ima okrog 350 
strani, druga nekaj nad 200. 
Format je enak, prav tako opre
ma in slikovno gradivo. V itali
janski izdaji se zdi reproducira
nih slik še več, ker so bolj gosto 
razporejene. Tudi platnica - iz
delal jo  je Franko Žerjal, ki je 
knjigo tudi opremil - je v obeh 
izdajah enaka, le da je  v naj no
vejši naslov pomaknjen na levo
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stran in da ima drugačne črke. 
Različne so tudi črke na naslov
ni strani in v naslovih, ki uvajajo 
posamezne razdelke.

O srednji del knjige, to je 
poezija in proza o Gorici, je 
tu manj obširen. Iz prejšnje 
sem odbrala značilnejša bese
dila, predvsem pa taka, ki so 
po mojem mnenju lahko zani
miva in sprejemljiva za tujega 
bralca, ki ne zahtevajo po-

Zgoraj: Zoran Mušič
- Goriški grad; papir, 
pastel, v G oric i 
1945. Te Mušičeve 
risbe n i v slovenski 
izdaji, saj so jo 
o d k rili šele pred 
kratk im  pri 
zasebniku in jo v 
kn jig i prvič 
objavljajo. Levo: 
naslovnica italijanske 
izdaje knjige Gorica 
v slovenski 
književnosti - 
Gorizia nella 
letteratura slovena.

drobnejšega poznavanja slo
venskih  razmer, oko lja  itd . 
Izpuščena besedila se bolj p ri
lagajajo razpoloženju in ču
stvovanju slovenskega člove
ka, nekatera so polna domač
nosti, ki jo  slovenski bralec ce
ni, drugemu pa ne pomeni ve
liko. Poleg tega prikazujejo be
sedila v slovenski izdaji like in 
dogodke, ki ustvarjajo dokaj 
celovito podobo tukajšnjega
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Petek, 5. septembra 1997 
ob 17 u r i: Giorgio Banchig

50 LET PO PODPISU 
M IR O VN E G A SPO RAZUM A 

Analiza položaja slovenske 
manjšine v Italiji, stanje na krajevni 

ravni s posebnim ozirom na 
Benečijo, perspektive, ocena 

odnosov z Rimom in Ljubljano.

Sobota, 6. septembra 1997 
o b  16.30: dr. Andrej Bajuk

SLOVENIJA V EVROPSKIH 
INTEGRACIJSKIH TO K O V IH  

Perspektive slovenskega vstopanja 
v  Evropo pod  vidikom modernizacije

državne uprave in preobrazbe 
finančnega sistema. Vzgoja za nove 

potrebe. Vloga civilne družbe 
in posameznika.

Nedelja, 7. septembra 1997 
o b  10.30: Klaus Einspieler

IZVOLJENO LJUDSTVO IN 
NAR O D I V SVETEM PISMU 

Sveto pismo pravi, da je Izrael 
izvoljeno ljudstvo. Kaj pa to pom eni 

za Izraelove odnose do drugih 
narodov? Mar Izraelova izvoljenost 

razvrednoti pomen drugih narodov?

ob 16. URI: dr. Andrej Capuder
ENOUMJE 2000  

Kaj nam obeta prihodnost, ali bolj 
ali manj prisilni jopič, ali pa bolj ali 

manj razvidno svobodo? 
Razmišljanje med evropskim in 

slovenskim prostorom.

V NEDELJO, 7. SEPTEMBRA,
o b  9. u r i bo za vse udeležence 

sv. maša, ki jo  bo daroval 
tržaški škof Eugenio Ravignani.

DSI, ul. Donizetti 3 - 34133 Trst 
Tel. (040) 370846 
Fax (040) 633307

življenja in razmer skozi čas, 
zato je  prav, da jih  je bilo ob 
javljenih čim  več, in sicer ne 
glede na n jih o vo  več jo  ali 
manjšo literarno vrednost.

Tudi v tej knjigi so besedila 
razvrščena kronološko, toda 
po istem kriteriju  poezija in 
proza. Iz celotne izstopajo tr i
je tematski sklopi: to lm inski 
kmečki upor iz leta 1713, prva 
svetovna vojna in obdobje fa
šizma. Glede na slovensko iz
dajo je  v tej nesprem enjen 
uvod, zlasti njegov prvi del, ki 
vsebuje kulturnozgodovinsko 
podobo Gorice, drugega pa je 
bilo treba na nekaterih mestih 
prilagoditi novemu izboru. Po
polnoma nov je pregled življe
nja in dela triindvajsetih avtor
jev, ki so zastopani v tej knjigi. 
Ta dodatek se mi je zdel nujen, 
saj je knjiga namenjena bral
cem, ki zelo malo ali sploh nič 
ne vedo o slovenski književ
nosti. V pregledu se mi je zde
lo potrebno navesti morebitne 
italijanske študije o tem ali o- 
nem avtorju.

Izid knjige o Gorici v ita li
janščini ocenjujem kot potre
bno in pogum no dejanje. V 
povo jn ih  dese tle tjih  sm o v 
Gorici take pobude pogrešali.
V Trstu je do nedavnega za 
prevode slovenskih del skr
belo Založništvo tržaškega ti
ska, v zadnjih letih pa je v tem 
pogledu zelo uspešna založba 
Mladika (Brižinski spomeniki, 
Valvazor, knjiga o rib iš tvu). 
Goriška M ohorjeva družba je 
v svojem povojnem delovanju 
tokra t prv ič  izdala kn jigo  v 
italijanskem jeziku. V mnogih 
tu objavljenih literarnih bese
d ilih  se odraža zgodovinska 
resničnost, o njej največkrat 
pričajo avtorji sami, spremni 
teksti pa se opirajo na vire, ki 
pričajo o naši preteklosti na 
tem ozemlju. Iz teh inform a
tivn ih besedil si bralec lahko 
ustvari dovolj jasno in objek
tivno podobo naše preteklosti 
in sedanjosti.

Upati je, da bodo italijanski 
bralci to  pobudo razumeli in 
cenili kot izraz naše dobre vo
lje in naše želje po medseboj
nem spoštovanju in po m ir
nem sožitju, kot most, ki naj 
krči razdalje med nami.

G M D , D R U Ž B A  D E L A V N IH  LJU DI

ITALIJANSKEMU  
PR EVO D U  KNJIGE  

O  G O R IC I  NA POT
JURIJ PALJK

V začetku avgusta je izšla p ri Goriški Mohorjevi družbi 
knjiga večjega formata v italijanščini z naslovom  Gorizia 
nella letteratura slovena in je  italijanski prevod lansko 
leto izdane knjige Gorica v slovenski književnosti, ki jo  
je za Goriško Mohorjevo družbo pripravila prof. Lojzka 
Bratuž.

Slovenska izdaja knjige je  naletela p ri bralcih in lju 
biteljih lepih knjig na izreden odmev. Goriška Mohorjeva 
družba pa se je  za njeno izdajo odločila tudi zato, ker je 
pred vrati tisočletnica prve omembe Gorice v zgodovin
skih virih. To moramo tudi Slovenci primerno obeležiti, 
saj smo mestu dali tudi ime in v njem živimo od zmeraj. 
Prevečkrat se je  namreč že dogodilo, da se nismo tako 
pom em bnih obletnic spomnili. Večinski narod pa je  iz
redno pozoren na takšne priložnosti, a je  na nas v svojih 
knjigah o Gorici prevečkrat "pozabil".

Zato pozdravljamo izdajo italijanskega prevoda in 
smo Goriški Mohorjevi družbi hvaležni za potezo. Našim 
someščanom italijanskega rodu bo služila kot uvod v 
poznavanje slovenske literature in tudi kot pričevanje 
slovenstva v mestu, za nas pa bo lepa priložnost, da jo  
podarimo našim italijanskim prijateljem, pa naj so iz 
Gorice, z Goriškega ali pa od  drugod, saj vsi vemo, da 
literatura nima meja, razen ene: jezika.

Marsikdo se bo namrdnil, češ da spet izdajamo Slo
venci sami svoje knjige v italijanščini. Tem naj povemo 
samo to, da preklemano drži trditev, ki danes velja v tr
žnem svetu:  "Če se sam ne znaš prodajati, te ne bo nih
če prodajal'!" To velja tudi za to lepo italijansko izdajo 
knjige Gorica  v  slovenski književnosti.

Se beseda o založbi. Goriško Mohorjevo družbo se
stavljajo delavni ljudje. Kot vsako, boste rekli. Razlika pa 
je  le očitna, če povemo, da je to naša najstarejša založba, 
ki je  ohranila slovensko besedo med našimi ljudm i tudi 
v najtežjih časih, in so p ri GMD od vedno vsi delali samo 
zato, ker so b ili prepričani v svoje poslanstvo in v dejstvo, 
da Slovenci  v  Italiji ne bom o preživeli brez tiskane in iz
brane, knjižne slovenske besede. Na te ljudi se prema
lokrat spomnimo in tudi na nezanemarljivo dejstvo, da 
pri GMD delajo vsi zastonj, česar ne obešajo na veliki 
zvon. Pravzaprav na nobenega ne, n iti majhnega ne.

Tudi zato smo jim  hvaležni, da so v manj kot letu dni 
izdali dve tako zajetni knjigi večjega formata, obe bogato 
ilustrirani z deli goriških slikarjev.

S take vrste knjigami se lahko pohvalijo le dobre in 
velike založbe, na knjižnih sejmih jih  razkošno razstavlja
jo, ponosne so nanje, si jih  pripnejo kot vrtnico v gum 
bnico.

To odslej lahko stori z obema knjigama tudi Goriška 
Mohorjeva družba. Tisočletnica Gorice torej, a ne samo 
to! Pri GMD so namreč mnenja, da bi bilo nedopustno, 
če b i šla tako pomembna obletnica m im o nas, in so 
hkrati tudi prepričani, da se moramo najprej sami za
vedati, kako pomemben delež smo Slovenci prispevali 
v goriško zakladnico narodnega blaga. Obenem trdno 
verjamejo v to, da je knjiga, v kateri so zbrani slovenski 
literarni zapisi, pesmi in podobe o Gorici, tudi danes 
zanimiva za bralca. Ne samo kot literarna antologija, 
ampak tudi kot knjiga, ki nam in italijanskemu bralcu 
pomaga odkrivati in bolje razumeti naše, slovenske ko
renine. V Gorici, kjer sedaj živijo trije narodi, nas večinski 
sosedje premalo poznajo; malo zato, ker je  politično o- 
zračje nenaklonjeno Slovencem, malce smo pa tega tudi 
sami krivi.

Zato so se pri GMD takoj po  izdaji slovenske knjige 
Gorica v slovenski književnosti odločili, da bodo čim- 
prej poskrbeli za italijansko izdajo, ki naj bi večinskemu 
narodu prikazala doprinos Slovencev v goriško literarno 
zakladnico.

Potreba po knjigi se je pokazala tudi zato, ker so se 
vidnejšigoriški intelektualci in razumniki večinskega na
roda takoj po  njenem izidu  v  slovenskem jeziku zelo 
zanimali zanjo in tako pokazali, da za dobro knjigo zares 
ni meja.

Sedaj je  knjiga na policah italijanskih in slovenskih 
knjigarn  v  naši deželi, čaka pa seveda na slovesno pred
stavitev, ki bo v mesecu septembru.

Prof. Lojzko Bratuž smo ob izidu slovenske izdaje 
knjige  Gorica v slovenski književnosti v Novem glasu 
intervjuvali in je bila zato, skromna, kot je, mnenja, da 
tokrat ne bi dajala intervjuja. V zameno pa nam je ob
ljubila kratko predstavitev knjige, ki jo  je  uredila. Seveda 
v njenem zapisu ni sledu o večmesečnem trdem delu 
in dolgih večerih priprav za knjigo, ki pa jih  je  bilo gotovo 
zelo veliko. Prof. Bratuževi se za sodelovanje iskreno za
hvaljujemo.

ČETRTEK 
28 . A V G U STA  
1997
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"Kar je Bog združil..." Zakonca, 13. stol., stolnica v H um inu

Z JEZU SO M  NA O B A LI, V  Č O LN U ,
NA P O T I IN  V M ESTU (1 2 )

P R E Ž IV IT E  P E T M IN U T  Z B O Ž J O  B E S E D O , 
P R E B E R IT E  SI D E S E T O  P O G L A V JE  M A R K O V E G A  
E V A N G E L IJ A , K I  P O R O Č A  O  Z A D N J IH  J E Z U S O V IH  
S T O P IN J A H  N A  P O T I P R O T I J E R U Z A L E M U

Jezus in  učenci na poti po Judeji
"O d  tam je prišel v judovske kraje in  na drugo stran 

Jordana" (10,1). Jezusovo potovanje se p rib ližu je  Jeru
zalemu. Judeja je bila zelo ortodoksna, zato naletim o 
na številne zaplete okrog  Postave in nasploh vprašanja
o pom enu Jezusovega nauka in  njegove skupnosti.

Evangelist M arko  poda najprej Jezusov pogled na 
ločitev zakona (10,1-12). Preseneti nas, s kakšno avtori
te to  Jezus razlaga M ojzesovo postavo. Lukn je  v  zakon
ski zvezi, k i so jih  Izraelci našli, so kratkom alo izm ikanje 
naravnemu zakonu, po katerem sta m ož in  žena ustvar
jena drug za drugega. "Kar je tore j Bog združil, tega naj 
človek ne loču je!" (10,9). Jezus prenese raven diskusije 
iz  zgolj pravnega področja na bivanjsko področje.

"K d o r ne sprejme Božjega kraljestva kakor o trok , 
n ikakor ne pride vanj" (10,15). V  Judeji imajo te Jezuso
ve besede še poseben pomen. Skrivnost človeka je na 
ravni vere. Tu pa ne igra nobene vloge več razlika med 
m oškim  in žensko (takrat je bila brezpravna), odraslim  
in  o trokom . O tro k  je b itje  v rasti. V  veri je človek kakor 
o tro k  vedno v  rasti.

Srečanje z bogatim  mladeničem (10,17-31) ima m oč
no sporočilo. K d o r je z Jezusom, naj bo, kakor da je 
vedno na poti. Bogatemu mladeniču, k i je iskren, tran
sparenten in  želi iz  svojega življenja narediti nekaj ve li
kega, Jezus pravi: "Eno t i manjka: po jd i, prodaj, kar i- 
maš, in  daj ubogim , in  imel boš zaklad v nebesih, nato 
p rid i in hod i za m enoj!" H o ja  za Kris tusom  (sequela 
C hris ti) je M arkova tip ična tema. Z  n jo  hoče poudariti, 
da je človekova prva skrb oznanjanje Božjega kraljestva. 
Plačilo za tako odločitev in  tako po t je obilica duhovn ih  
dob rin  in  že zdaj začeto večno življenje. "N iko g a r ni, 
k i b i zaradi mene in zaradi evangelija zapustil hišo ali 
brate ali sestre ali mater ali očeta ali o troke  ali n jive in  
ne bi zdaj, v tem času, skupaj s preganjanji, prejel stokrat 
to lik o  hiš, bratov, sester, mater, o tro k  in  njiv, v p riho d 
njem veku pa večno življenje" (10,29-30).

Bolj ko se Jezus z učenci p rib ližu je  Jeruzalemu, bližje 
sta trp ljen je  in  sm rt. Zan im ivo  je, kako evangelist M ar
ko predstavi to  tre tjo  napoved trpljenja. "B ili so na p o ti 
v Jeruzalem in Jezus je hod il pred n jim i" (10,32). To je 
zanimiva slika. V  enem samem stavku začutimo Jezusov 
pogum  in strah učencev. "G lejte! V  Jeruzalem gremo in 
Sin človekov bo izročen ve lik im  duhovn ikom  in p ism o
ukom . O b sod ili ga bodo na sm rt in iz ro č ili poganom..." 
(10,33). M arko  kom entira: "Č u d ili so se, tis ti pa, k i so 
ga spremljali, so se bali." U čenci vedo, da je Jezus p r i
pravljen na sm rt, on i pa ne.

Se zadnjič se učenci oprim ejo  rešilne bilke, to  je h ipo 
teze, da Jezus vendarle zmaga vse nasprotnike. Zebede- 
jeva sinova Jakob in  Janez rečeta: "Daj nama, da bova 
sedela v tvo ji slavi, eden na tvo ji desnici in eden na tvo ji 
levici" (10,37). Jezus izko ris ti p r ilik o  in učencem spre
govori o ke lihu trp ljen ja. Vse je namreč že pripravljeno. 
N a pragu Jeruzalema so. Pred p rihodom  v Jeruzalem 
Jezus ozdravi slepega Bartimeja (10,46-52). K o t je M ar
ko drugi del evangelija (z Jezusom v čolnu) sklenil s 
čudežem ozdravljenja slepega, tako je sklenil tu d i tre tji 
del. Jezus odpira oči vere. Slepi Bartimej prosi: "Rabuni, 
daj da b i spregledal!" Tako naj prosi tud i vsak Jezusov 
učenec. D a r vere se ne zasluži, prejmeš ga le k o t dar!

OBLETNICA KRVAVIH 
D O G O D K O V  V LANIŠČU

Delegacija koprske škofije, ki jo je vodil generalni 
vikar msgr. Renato Podberšič, se je v soboto, 23. avgu
sta, udeležila spominskih slovesnosti v Lanišču v Istri...

Slovesnosti so trajale tri 
dni, pri čemer so obujali spo
min na napad na laniško žup
nišče. O b tem napadu je bil 
ubit duhovnik Miroslav Bule- 
šič, do nezavesti pretepen slo
venski tržaški duhovnik, pro- 
tifašist, bojevnik za narod
nostne pravice Slovencev, 
znanstvenik dr. Jakob Ukmar. 
Takratni župnik v Lanišču Cek, 
ki je pozneje služboval v De
kanih pri Kopru, je po čudežu 
ušel smrti. Te dogodke je kas
neje opisal v svojem dnevni
ku, dr. Ukmar pa v spominih. 
Obema preživelima duhovni
koma so takratne jugoslovan
ske komunistične oblasti sodi
le, čeprav sta bila popolnoma 
nedolžni žrtvi. Cek je več let 
preživel v zaporu. Ljudi, ki so 
zagrešili ta gnusni zločin, je 
najela in nahujskala takratna 
oblast.

Nekaj dni prej, okrog 13. 
avgusta, je izginil Alojz Kri
stan, župnik na Golcu. Našli

so ga ubitega po nekaj dneh. 
Nekateri menijo, da sta oba 
dogodka med seboj tesno po
vezana. Na 50-letnico tragi
čne smrti svojega župnika so 
se verniki Golca, ki ga sedaj 
upravlja župnik iz Hrušice, 
spomnili pri maši na praznik 
Marijinega vnebovzetja, 15. 
avgusta. Oba dogodka pričata
o krutosti jugoslovanskega 
komunističnega sistema in o 
požrtvovalnosti ter junaštvu 
duhovnikov, ki so oznanjali 
Kristusov evangelij tudi za ce
no življenja.

V Lanišču so 23. avgusta 
odkrili spominsko ploščo na 
župnišču, naslednji dan pa so 
se krvavih dogodkov spomnili 
v Svetvincentu, od koder je bil 
doma Miroslav Bulešič. Mašo 
je vodil kardinal Lranjo Kuha
rič. Miroslava Bulešiča prište
vajo med božje služabnike, 
kar pomeni, da poteka posto
pek za njegovo beatifikacijo.

KMALU NOVI
KARDINALI?
Rimski dnevnik llMessagge- 

ro je nedavno objavil daljši čla
nek svojega vatikanista, ki na
poveduje bližnje imenovanje 
novih kardinalov. Zadnji konzi- 
storij (na katerem papež pode
ljuje to najvišje cerkveno do
stojanstvo) je bil namreč pred 
tremi leti. Znano je, sedanji pa
pež prav vsaka tri leta imenuje 
nove cerkvene kneze. Rimski 
časnikar meni, da bo prihodnji 
(osmi v dobi Janeza Pavla II.) 
konzistorij bližnjo jesen.

Za kardinale naj bi bili ime
novani predvsem nekateri na
mestniki voditeljev (prefektov) 
rimskih kongregacij oz. cerkve
nih ministrstev, ki so sedaj nad- 
škofje. Prav tako naj bi postali 
kardinali razni rezidencialni 
nadškofje, katerih škofije so tra
dicionalne "kardinalske". Kardi- 
naliski zbor šteje do 120 članov. 
Kardinali, ki so presegli 80 let, 
pa ne morejo več v konklave, 
da bi volili novega papeža.

Seveda vlada - kot vedno v 
tem primeru - veliko zanimanje 
za imena novih dostojanstveni
kov. Kot Slovence nas lahko še 
posebej zanima, če bo končno 
prejel kardinalski klobuk tudi 
kak slovenski prelat. Prvi in do 
zdaj zadnji slovenski kardinal 
je bil v začetku stoletja goriški 
nadškof dr. Jakob Missia.

NA CEM  TEMELJI NASE ŽIVLJENJE?

SMO RES SVOBODNI?
RUDI BOGATEČ

Svoboda je v tem, da delaš, 
kar se ti zdi, ali v tem, da te 
nič ne ovira pri pametnem in 
dobrem delu? Če velja prvo, 
ima prav tisti, ki uveljavi svojo 
voljo (s/c volo, sic iubeo),  t.j. 
ima vse pravice močnejši. Iz 
takšnega prepričanja izvirajo 
vsa tiranstva in diktature, naj 
si bo posameznikov (npr. v 
družini ali podjetju) kakor na
roda ali stranke {uber alles). 
Nekateri so imeli na svojih pa
sovih gravirano Gott m it uns 
(Bog je z nami); prepričani so 
bili o tem, dokler jim  je vse 
šlo kot namazano. A ko jih je 
sreča zapustila, je bilo jasno, 
da jih je Bog prepustil njihovi 
nadutosti. Svoboda je torej v 
tem, da te nič in nihče ne ovira 
pri dobrem delu.

Ali lahko trdimo, da smo 
zares svobodni? Vsak izmed 
nas je nagnjen k slabemu (sv. 
Pavel pravi, da rajši dela, česar 
ne bi smel, kakor tisto, kar bi 
bil dolžan). Izvirni greh je ža
lostna resnica, ki se tiče vsake
ga človeka, tudi svetnikov. 
Krst izbriše podedovani greh, 
ne pa nagnjenja k slabemu. 
Nekateri bolj duhoviti (vsaj ta
ko trd ijo  o sebi) uče, da pre
magaš strast s tem, da se ji 
vdaš. Tako imaš m ir pred njo 
za nekaj časa. To se pravi po
stajati suženj strasti, ne pa 
svoboden. Že stari Latinci so 
učili, da seje treba upirati zlu 
od vsega začetka, če ga hočeš 
premagati. Sv. Peter uči, da se 
je treba boriti proti hudemu 
duhu in šele potem nas bo pu
stil pri miru. To pomeni, da si 
je treba svobodo pridobiti in 
si jo  zaslužiti. Primorci so se 
borili proti fašizmu, kakor so 
mogli, da bi lahko uživali svoje 
pravice. Trpeli so (bili brezpo
selni, zaničevani, mučeni in

celo usmrčeni) za politično 
svobodo. Dolga stoletja je še 
prej človek moral trpeti, da si 
je pridobil politično svobodo. 
A to ne zadostuje. Človek ne 
živi samo od kruha: potrebuje 
svobodo tiska, združevanja, 
besede, vere. Brez vsega tega 
bi bilo materialno bogastvo 
brez pomena. M i vsi živimo 
skupaj z d rug im i, zato ne 
smemo delati, kar se nam 
zljubi; npr. ne smeš voziti na
prej, dokler je rdeča luč, ali 
izkoriščati ženo in otroke pri 
delu (nisi gospodar družine, 
ampak oče, svetovalec in po
močnik). Pošteno se moram 
obnašati s sosedi in znanci. 
Priznati moram drugim iste 
pravice, ki jih zahtevam zase, 
govoriti resnico in spoštovati 
tujo lastnino itd. Ti imperativi 
niso odvisni od vzgoje ali ose
bnega interesa. Pravičnost ni 
sad moje dobre volje, ampak 
moralna obveznost, ki izvira 
iz človeške narave same, ki je 
namenjena k Bogu. Nekateri 
ne marajo božjih zapovedi, 
ker se večina začenja z bese
dico "ne". Sv. oče pravi v Evan
geliju življenja, da božje zapo
vedi ne zanikujejo svobode 
posameznika ali države, tem 
več utemeljujejo osebno svo
bodo. Zapoved "ne ubijaj" npr. 
pomeni najprej spoštovanje 
do življenja vsakega človeka, 
varovanje njegove telesne in
tegritete; pomeni, da moram 
skrbeti za telesno zdravje, za 
potreben zaslužek, za pravi
čno plačo. Vsakega človeka 
moram spoštovati in ga celo 
ljubiti, mu odpuščati, čeprav 
je storil kaj hudega. Gledati je 
treba na božje zapovedi s po
zitivnega vidika. S tem upo
števaš vse, kar dobrega nosi 
človek v sebi. Jezusova zapo
ved "ne stori drugim, česar

nočeš, da drugi storijo tebi", 
velja še dandanes. Nekateri u- 
govarjajo: 'Država mi ne pusti 
svobodno dihati": visoki dav
ki, vojaška obveznost, prome
tni predpisi itd. Moraš dobro 
paziti, da ne stopiš na prste 
ljudem, ki v družbi nekaj po
menijo. Odvetniki imajo pol
ne roke dela, ker te ima javna 
oblast za krivega, dokler ne 
dokažeš, da si nedolžen.

Odgovor na vprašanje, ali 
smo zares svobodni, dobimo 
od Kristusa. On nas je osvo
bodil. Iz evangelijev zvemo, 
da se je skril, ko so ga hoteli 
proglasiti za kralja, in je končal 
celo na križu iz ljubezni do 
nas. Rimskega gospostva ni 
odpravil s silo. Ko je odhajal v 
nebesa, je apostolom naročil, 
naj povsod oznanjajo njegov 
nauk in delijo zakramente. Na 
prvi pogled je Kristus prinesel 
na svet samo versko svobodo. 
Zahteval je, da ljubimo Boga 
z vsemi močmi in druge ljudi 
kakor sebe. Ravno iz izpolnje
vanja teh zahtev izvira naša 
svoboda. Če Boga ljubiš, ka
kor je treba, te noben mogo
tec ne more prisiliti, da bi kaj 
storil proti svoji volji. Če ljubiš 
svojega bližnjega, kakor On 
zahteva, boš znal odpuščati; 
čeprav ni vedno lahko, boš 
drugim želel samo dobro ka
kor sebi, se boš znal za druge 
žrtvovati kakor zase. Starši bo
do strogi z otroki, ker jim že
lijo samo dobro. Ne bojijo se 
imeti več otrok, ker jih hočejo 
pripraviti za večno srečo. Taka 
osebna izpoved bi morala ve
ljati tako politikom kakor sin
dikalistom, tako znanstveni
kom kakor umetnikom. Svo
bodni smo, ko služimo Bogu 
in ljudem iz ljubezni. Drugače 
smo egoisti in bi naše življenje 
temeljilo na strahu (kdo bo 
koga), na moči in zvitosti. Ta
ko bi kaj kmalu zapravili svo
bodo, ki si jo  tako želimo.

IZ Z IV  Z A  NAŠ ČAS

" N E O B V E Z N O 11

Besede neobvezno nih
če ne uporablja, vendar bi 
jo  rad postavil kot eno iz
m ed prvotnih značilnosti 
današnje družbe. "Mit m o
jega" zadeva starejše, ne
obveznost pa mlajše.

"Veš, hodiva skupaj, to 
da tako - neobvezno." Kaj 
pa to pomeni? Pomeni, da 
lahko spremeniš partnerja, 
kadar hočeš, ali pa, da sta 
samo slučajno skupaj? Ali 
pa pom eni, da sploh ne 
veš, če ti je  ona všeč in da 
si jo  pripravljen takoj za
menjati? Ali pa pomeni, da 
nimaš dovolj poguma, da 
b i se za kaj odločil in se po 
stavil  za svojo odločitev?

Poglejmo samo, kako 
se "m ladi" ob lač ijo . Ne 
sm eš se o b le č i p reveč  
" c h / c "  ali preveč po modi, 
ker se potemtakem bahaš. 
Ne smeš b iti preveč zane
marjen, ker se to ne spo
dobi: "Saj nismo klošarji!" 
Ne smeš b iti izven mode, 
ker si p o te m  izključen. 
Moraš se torej obleči ne
obvezno. Dve "cunji" - či
sto slučajno, kot da b i to 
bilo  prvo, kar si dob il  v o- 
mari - malo vsega: južno
ameriške hlače, kitajska 
majica in afriški brezrokav
nik: neobvezno. Ne sme 
se videti, da si dve uri stal 
pred omaro. Imenuje se 
neobvezno, dejansko pa je  
strogo obvezujoče.

Vendar se neobvezno  
nanaša tudi na študij. M la
d i študirajo, toda neobve
zno. Študiram ekonomijo, 
ker "ta stari" tako hočejo... 
Študiram medicino, ker je  
moja sestra tudi na m edi
cini. Toda jaz to jem ljem  
neobvezno. Neobvezno  
je, ker ne dovolim , da b i 
me preveč skrbelo.

Prav tako hodim  k pev
skemu zboru, ker so me  
tja prisilili, toda zame je  tu
d i to seveda neobvezno.

In enako pomagam pri 
vaški "šagri" in hodim  na 
otvoritve, razstave, koncer
te. Dejansko pa  vse delam  
iz prisile in da ne b i um rl 
od zaprtosti, v notranjosti 
me nič ne briga in vse do
ž iv ljam  ko t neobvezno, 
kot tuje.

Konec koncev je kultura 
neobveznosti kultura o- 
vac, ki se ne znajo odločiti. 
"Hodim  na to fakulteto, 
ker sem jo  sam izbral. O- 
blačim se tako, ker sem se 
sam tako odločil in ker se 
tako dobro počutim . Ne 
hodim  k pevskemu zboru, 
ker tega ne maram. Raje 
skušam h kulturi prispevati 
na drug način."

Vse to pa so odgovori 
človeka, ki ve, kaj hoče  v 
življenju, in se za svoje od
ločitve zna postaviti. Kdor 
pa se ni še nikoli odločil in 
se nikoli ne bo, pravi: "Saj 
je  vse neobvezno. Beee. 
Beee."

- PETER SZABO
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B LA Z E N , P R E D H O D N IK  C ER K VEN EG A S O C IA L N E G A  N A U K A

ANTOINE FREDERIC OZANAM, 
SVETNIK DANAŠNJEGA ČASA

22. avgusta 1997 je papež Janez Pavel IL  
v cerkvi N otre-D am e v Parizu proglasil za 

blaženega Antona Friderika O zanam a...

KDO JE BIL TA MOŽ, DA JE 
POSTAL VREDEN OLTARJA?

Bil je človek kot mnogi dru
gi: poročen, družinski oče, 
profesor - torej laik, toda zelo 
izobražen, zelo delaven in ve
ren.

Rodil se je očetu zdravni
ku, doma iz Lyona, 23. aprila 
1813 v Milanu v Napoleono
vem času, torej ko so tam vla
dali Francozi. Ko je Milan pri
šel spet pod avstrijsko oblast, 
se je družina Ozanam vrnila 
v  Francijo v Lyon. Friderik se 
je tu šolal do 1.1831, ko seje 
vpisal na univerzo na Sorboni 
v Parizu. Študiral je pravo in 
literarne vede. Postal je pro
fesor in učil v Lyonu na univer
zi trgovsko pravo, kasneje pa 
na Sorboni v Parizu moderno 
književnost. Govoril je šest je
zikov, poleg latinščine in gršči
ne. Bil je zelo veren, mnogo 
je molil; žena je pravila, da se 
je vsakokrat na kolenih pripo
ročal Bogu, preden je šel učit 
na univerzo.

Živel je  v razkristjanjeni 
Franciji, ko so bile tam social
ne razmere zelo težke. Kotvi- 
sokošolec na Sorboni seje rad 
družil z drugimi študenti in z 
njim i razpravljal o tedanjih 
problemih, zlasti verskih in 
socialnih. Tako je nastala 23. 
aprila 1833, na njegov20. roj
stni dan, Conference de Chari- 
te, pozneje preimenovana v 
Vincencijevo konferenco.  Nje
ni člani so hoteli dokazati, zla
sti intelektualcem, da Cerkev 
ni "mrtva" in neprimerna za 
modernega človeka. Da bi te 
njihove debate ne ostale sa
mo teoretične, so začeli s pra
ktičnimi deli ljubezni, češ, če 
je nemogoče, da bi pokristja
nili celo Francijo, lahko začno 
to pri posameznikih. Obisko
vali so najrevnejše ljudi po 
podstrešjih in zatohlih luk
njah, jim  materialno pomaga
li, a tudi navezovali z njimi pri
jateljske odnose. Leta 1834 
jim je prišla na pomoč s. Rosa- 
lia Rendu, prednica usmiljenih 
sester, in jih učila, kako pristo
pati k revežem. Od nje so se 
navzeli duha sv. Vincencija Pa- 
velskega in ga vzeli za svojega 
zavetnika. Sklenili so, da bodo 
posnemali sv. Vincencija, kot 
je on posnemal Kristusa.

Konference so se naglo ši
rile v Parizu, Lyonu in drugod. 
Za povezavo s cerkvenimi ob
lastmi je  skrbel duhovni sve
tovalec.

Poleg obiskov revežev na 
domovih so člani konferenc 
ustanovili tudi Posebne dejav- 
nosti  v pom oč potrebnim : 
npr. učenje pisanja in branja 
mladih delavcev, kulturni in 
verski pouk otrok in jetnikov, 
ustanavljali so delavske hiše, 
delili top lo hrano, oblačila, 
knjige itd.

O vsem tem je Anton Fri
derik Ozanam mnogo pisal, 
že kot študent, še več kot pro
fesor. Prepričan je bil, da so
cialne in politične reforme ne 
smejo izvirati iz knjig in javnih

zborovanj, ampak iz mnogo
letnega dela med reveži in iz 
spoznavanja njihovih proble
mov v prijateljskih pogovorih. 
Te ideje je uveljavljal pri uče
nju na univerzi, v študijah, spi
sih, knjigah in drugod.

Še dokaj mlad je Friderik 
Ozanam hudo zbolel. Zdrav
niki so mu svetovali bivanje v 
Italiji. Nastanil se je v bližini 
Livorna, a si ni opomogel. Bo- 

! lezen je prenašal s krščansko 
potrpežljivostjo. Vrnil se je  v 
Francijo in komaj štirideset
leten umrl v Marseillu 8. sep
tembra 1853 v duhu svetosti.

Ostala pa so njegova dela,
, njegove ideje, ki so še danes 
veljavne. Njegova znanstvena 
dela socialnega in literarnega 
značaja so še vedno vredna 
priznanja, Cerkev ga ima za 
predhodnika svojega social
nega nauka. Mnogo let pred 
II. va tikanskim  cerkvenim  

izborom je odkril (in živel) va
žnost in vlogo laikov v Cerkvi. 
Določila o tem so danes v od

loku Apostolicam actuosita- 
tem,  za duhovno rast in apo
stolsko delovanje laikov.

Ostale pa so predvsem 
Vincencijeve konference. Prav 
zaradi njih ima Friderik Oza
nam tak sloves. Že v času O- 

izanama so se Vincencijeve 
konference širile po Franciji, 
Italiji in drugih državah.

Danes so razširjene po 
vsem svetu. V 130 državah je 
46.650 konferenc z 856.000 
člani. Konference so poveza
ne v Družbi sv. Vincencija Pa- 
velskega. Njen glavni sedež je 
v Parizu. Vsaka država ima 
svoj državni sedež, ki povezu- 
ije centralne svete konferenc 
posameznih dežel. Slovenska 
Vincencijeva konferenca je 
kot centralni svet za Slovence 
na Tržaškem in na Goriškem 
povezana neposredno z Ri
mom. Zato delamo popolno
ma avtonomno.

Družba sv. Vincencija Pa- 
velskega je katoliško društvo, 
toda društvo laikov. Vsaka 
konferenca ima duhovnega 
svetovalca, ki je vez s Cerkvi
jo.

V zadnjih letih so dobro 
preučili dela A.F. Ozanama, 
zlasti tista iz njegovih zrelih 
let. Na podlagi teh študijev 
skuša Družba sv. Vincencija 
vplivati v sedanji družbi v raz
nih sektorjih, predvsem na so
cialnem področju, pa tudi v 
politiki. Želi vplivati na zako
nodajo v prid najrevnejših in 
delavskih slojev. Trudi se, da 
bi dvignila njihovo življenjsko 
raven.

Vendar skrb za reveže, o- 
bisk pri potrebnih in bolnih, 
ni cilj članov Vincencijevih 
konferenc, ampak le sredstvo 
za dosego končnega cilja, ki 
je božja slava.

- S LOV ENS KA  
V I N C E N C I J E V A  
K O N FE R E N C A

SV. TEREZIJA, PREPROSTA 
DEKLICA IN KMALU 
UČITELJICA CERKVE

DANIJEL DEVETAK

"Sveta Terezija Deteta Jezusa je bila preprosta 
deklica iz Norm andije v Franciji, ki je od svojega ra
nega otroštva z vsem srcem ljubila Gospoda. Ljubila 
ga je tako zelo, da mu je želela dati najlepši dokaz - 
darovala mu je svoje življenje..."

Tako predstavlja v sloven
ščino prevedena knjižicaSve- 
ta Terezija Deteta Jezusa avto
rice Agnes Richomme priljub
ljeno svetnico, katere stoletni
ce smrti se letos spominja ves 
svet prav konec meseca sep
tembra. Za prevod knjige, ki 
sta jo pred kratkim izdala Og
njišče iz Kopra in Karmeličan- 
ski samostan v Sori, je poskr
bela Marjana Mihelčič, skrb
no ga je lektoriral profesor in 
b ib list Janez Zupet. Knjigo 
plemeniti več kot 170 ilustra
cij Roberta Rigota, ki zelo zve
sto upodablja jo svetničino 
življenje v vseh podrobnostih.

Knjižica o največji svetnici 
modernih časov, kot pogosto 
in radi imenujejo sv. Terezijo 
njeni poznavalci, je lep slo

venski poklon sv. Tereziji iz Li- 
sieuxa ob okrogli obletnici 
smrti; njena podoba ali kip 
krasi preštevilne slovenske 
cerkve, tudi v zamejstvu. Bila 
je nežno, mlado in vedro de
kle, katere življenjski zapisi 
(predvsem Povest duše)  so v 
neštetih prevodih prebredli 
ves svet in našli pot do src izo
bražencev in preprostih ljudi, 
starejših in (zlasti) mlajših.

"Pustite otroke in ne brani
te jim  priti k meni..."Malapot,
o kateri pogosto govori mala 
svetnica, je pot otroka, ki s či
stim in drznim srcem želi na
rediti vse, da bi bila Bogu 
všeč; pot otroka, ki želi biti 
kot žogica v rokah Jezuščka. 
Mala po t  nam govori o tem, 
da do popolnosti ne vodijo

nujno le velika dejanja. In še: 
mala pot je pot zaupanja otro- 

! ka, ki je pri Bogu na varnem 
kot v očetovem naročju; pot 
zaupanja kljub težavam, šib
kostim, ranam, trpljenju, kljub 

'"temni noči": vse to je svetni
ca, ki je umrla pri 24 letih, kr
vavo poznala. In vendar je bilo 
po njenem mnenju edino vre
dno človeka nositi lastna (in 

i drugih) bremena z ljubeznijo.
i  Na njenem grobu v kapeli 
I karmela v Lisieuxu, kamor pri
hajajo romarji iz najmanjših 
francoskih vasi in hkrati iz naj- 
večjih  prekom orskih ve le
mest, je  zapisan njen stavek:

! "Svoja nebesa želim preživeti 
tako, da bom delala dobro na 
zemlji." Ta goreča beseda sve
tnice, ki "trosi na zemljo dež 
nebeških rož" - zastonjsko m i
lost, jasno nakazuje to, kar je 
mala Terezija bila: iz ljubezni 
do Kristusa je želela moliti za 
ljudi, za najbednejše grešnike, 
za zločince, da bi rešila njiho
ve duše. Zato ni čudno, da je 
!bila že aprila 1923 prišteta 
med blažene, komaj dve leti 
kasneje pa med svetnike. Za
radi svoje ljubezni do dela m i
sijonarjev, za katere je molila 
in dosegla veliko milosti, če
prav je bivala v zaprti skup

nosti karmeličank, je bila leta 
1927 skupno s sv. Frančiškom 
Ksaverijem razglašena za za
vetnico misijonov. Na zad
njem dnevu srečanja mladih 
v Parizu pa je Janez Pavel II. 
napovedal, da bo zaradi nje
nega aktualnega in izredno 
plodovitega življenjskega nau
ka, ki navaja k zrelemu kr
ščanstvu, 19. oktobra sloves
no odlikoval svetnico še z na
slovom "učiteljica Cerkve".

Še en njen stavek: "Nihče, 
j  kdor me bo prosil, ne bo ostal 
i brez odgovora." M edtem dež 
; nebeških rož pada in pada...

BESEDA ŽIVLJENJA

22. N A V A D N A  N E D E L J A

SILVESTER CUK
Bodimo 

uresničevalci 
Božje besede

Začenja se novo šolsko leto. Za o troke  in  mlade 
pom eni to  konec počitn ic, a tud i veselo srečanje s sošolci 
in  sošolkami, pripovedovanje vsega, kar so doživeli ta 
čas, ko  n iso b il i vsak dan skupaj. Začetek novega 
šolskega leta je pomemben ne le za o troke, temveč tud i 
za n jihove starše. N o v o  šolsko leto namreč pom eni 
novo obdob je  vzg o jn ih  prizadevanj. Je ka ko r nova 
pom lad, ko se o rje jo  nove brazde in  se v preorano 
zem ljo  seje zdravo seme. O b  o troc ih  se vzgajajo tud i 
starši sami, ob n jih  dobivajo nova spoznanja. Če so starši 
kristjan i, se zavedajo, da m orajo svoje o troke  vzgajati 
ne le za dobre in poštene ljud i, temveč tud i za božje 
o tro ke . Če to  nalogo zanem arijo , so odpovedali v 
bistvenem. P ri po rok i krščanski zakonci ob ljub ijo , da 
bodo svoje o troke, katerim  bodo ko t bož ji sodelavci 
posredovali življenje, vzgajali po Kristusovem  nauku 
in  zgledu, v duhu evangelija. Vsak od nas ve, kaj je od 
svojih staršev prejel. Idealnih staršev na tem svetu ni; 
večina pa je takih, k i im ajo svoje o troke  res radi in jih  
že lijo  na življenje čim  bolje p rip rav iti.

N a  pobudo  sedanjega ljub ljanskega nadškofa in  
m etropo lita  dr. Franca Rodeta je O gnjišče leta 1979 
izde la lo  k n jig o  Zakaj ve ru jem , v ka te ri so zbrana 
pričevan ja  tedanjega rodu  slovenskih  bogoslovcev, 
kakšna je n jihova vera in  kom u se imajo zanjo zahvaliti. 
K ako r odpev p ri litan ijah se v  teh izpovedih ponavlja: 
največja zasluga, da imam vero, osebno vero, gre m ojim  
staršem. V s i pouda rja jo , kako jih  p r i starših  n iso  
prepričale besede, temveč življenje, k i ga je navdihovala 
vera. Prav v duhu apostola Jakoba, k i nas v drugem 
berilu  današnje maše vabi: "Postanite  uresničevalci 
besede in  ne le poslušalci, k i sami sebe varajo... Č lovek, 
k i pozorno m o tr i popo lno  postavo svobode in  vztraja 
in  ne postane p o z a b ljiv  posluša lec, tem več n jen  
uresničevalec, bo blažen v  svojem delovanju." Posebej 
velja to  za delovanje na vzgojnem  področju. K o  človek 
raste, m ora tud i sadika vere ob zgledu in  pom oči staršev 
rasti, se k rep iti. O d  o troške m oram o p r it i  do zrele 
osebne vere. Glavna opora je tud i zdaj zgled staršev in 
drugih odraslih ljud i, k i ž iv ijo  tako, da je ob n jih  mogoče 
začutiti b liž ino  Boga, kakor govori Mojzes v današnjem 
prvem  berilu.

Pisatelj Franc Šaleški F inžgar je im el leta 1939 na 
ljub ljanskem  radiu postne govore. O b  osm i posta ji 
križevega pota, ko  Jezus nagovori jeruzalemske žene, 
je F inžgar poudaril nenadom estljivi pomen družinske 
vzgoje. "K o liko  d ruž in  daje o tro ko m  vse, samo Boga 
jim  ne dajo. Dajte,^približajte o tro kom  Boga, p rib liža jte  
jih  božji ljubezni. Če bodo im eli ljubezen do Boga, bodo 
im eli ljubezen do staršev, do brata, do sočloveka."

U m etnost vseh um etnosti je, kako to  s to riti. Z  lepim  
govorjenjem  to  ne ko ris ti veliko, ponavadi seže samo 
do ušes, do srca ne pride. E d in i uspešen način je: z lepim  
življenjem. Če b i lepo govorili, pa slabo živeli, bi tud i 
nas po pravic i zadel oč itek , k i ga je Jezus nam enil 
farizejem in  smo ga slišali v današnjem evangeliju: da 
čistim o posode od zunaj, znotraj pa so polne umazanije. 
Z  d rug im i besedami: za javnost si nadevamo masko 
d ob rih  ljud i, dejansko pa so naša srca zasužnjena s 
hudobijo .

Vzgoja, k i ne izhaja iz  osebnega zgleda, ne doseže 
srca; pod ob na  je p leskan ju , barvan ju  z u n a n jo s ti, 
notra jost pa ostane revna, mračna, zanemarjena.

Staro p rav ilo  sleherne uspešne vzgoje je "U č ite lj 
vzgaja najprej in  predvsem s tem, kar je." Z  osebnim 
pričevanjem: ko  se trud i b it i "uresničevalec besede".

REDOVNE  
ZAOBLJUBE V IZOLI

V nedeljo, 31. avgusta, bo 
uršulinka s. Polona Švigelj 
izrekla večno zaobljubo v 
župnijski cerkvi v Izoli. Re
dovniki in redovnice zaključijo 
uvajanje v redovništvo prav
zaprav z večnimi zaobljuba
mi. Sestra Polona bo izrekla 
svoje zaobljube pred pred

stojnico provincialko sloven
skih uršulink, s. Gracijo Pre
mrl, in v navzočnosti pred
stavnika krajevne Cerkve, ko
prskega škofa Metoda Piriha. 
Čeprav je s. Polona doma iz 
župnije Logatec, bo redovne 
zaobljube naredila v župniji 
Izola, kjer deluje predvsem s 
poučevanjem verouka.
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m  raga mladih  je namenje
na predvsem mladim, na pre
davanjih pa so vedno dobro
došli tudi slušatelji, ki so mladi 
bolj po srcu kot pa po letih. 
Mladi iz zamejstva, Slovenije, 
pa tudi iz zdomstva preživijo 
skupaj tri dni. Program nudi 
predavanja, okrogle mize, pri
ložnosti za izmenjavo mnenj, 
pa tudi kulturne točke, druža
bno srečanje, ples in krajši iz
let. Zato organizatorji vedno 
priporočajo, naj se tudi mladi 
iz naših krajev v celoti vklju
čijo v program, da z večjo lah
koto izkoristijo priložnost za 
ustvarjanje novih poznanstev 
in prijateljstev. Sicer pa je se
veda možno, da se obiskoval
ci udeležijo posameznih točk, 
ki jih najbolj zanimajo.

Draga mladih bo potekala 
od 4. septembra, ob 16. uri, 
do 6. septembra popoldne 
pod velikim šotorom v parku 
Finžgarjevega doma na Opči
nah pri Trstu. Poročali smo že
o tem, katero temo so si letos 
izbrali m ladi organizatorji. 
Predavanje in okrogli mizi bo
sta posvečeni Evropski zvezi. 
Vsako leto se skupinica mla
dih zbira že jeseni in pozimi 
ter pridno pripravlja program 
za veliko prireditev. Prosili 
smo nekatere izmed njih, da 
nam predstavijo pobudo in le
tošnjo izvedbo Drage mladih.

Andrejka Novosel je  člani
ca AKZ Amos iz Maribora, ki 
nosi letos glavno breme za or
ganizacijo Drage mladih.

Z a k a j  ste se o d lo č ili, 
d a  bo  le to š n ja  g la v n a  
te m a  E v ro p s k a  u n ija?
K a k o  ste s i z a m is l i l i

7. D R A G A  M L A D IH BREDA SUSIC

NASLEDNJA POSTAJA 
EVROPA!

Neposredno pred študijskimi dnevi Draga, ki 
so že vsem dobro poznana pobuda, bo Draga 
mladih. Letos bo že sedmič na vrsti, tako da 

mislimo, da je tudi ta prireditev širši zamejski 
javnosti že precej znana...

š tu d ijs k i d e l p ro g ra m a ?
Že lansko leto, ob koncu 

Drage '96, ko sem izvedela, 
da bo AKZ Amos prevzela vlo
go glavnega organizatorja, se 
mi je porodila ideja, da bi bila 
naslednja Draga mladih na te
mo Evropske unije. Kot štu
dentka ekonomije sem vede
la, da bodo stvari v Sloveniji 
potekale prav v to smer; bila 
pa sem tudi prepričana, da ne 
bodo tako zelo hitre in da bo 
zato ta tema še dolgo aktual
na. To moje razmišljanje smo 
najprej predebatirali naAmo- 
su, nato pa še v našem malem 
pripravljalnem odboru, ki ga 
sestavljamo člani Akademske
ga katoliškega združenja A- 
mos, M ladinskega odbora 
Slovenske prosvete iz Trsta, 
Mavričnega mosta mladih iz 
Kozine in Združenja katoli
ških študentov iz Ljubljane. 
Temo o EU pa smo izbrali ne 
samo zato, da bi bili aktualni. 
Gre predvsem za to, da je od 
procesa evropske integracije 
odvisna prihodnost naše drža
ve in njenih manjšin. Večkrat 
se stvari, predvsem na politi
čnem področju, v rs tijo  vse 
preveč nejasno, celo napol 
skrivnostno. M i pa si želimo

jasnih odgovorov, hočemo ve
d e ti, kako daleč smo prišli, in 
tudi sami prispevati, da bi se 
stvari še bolje razvijale.

Tudi letos smo povabili 
strokovnjake z različnih pod
ročij. Pričeli bomo s predava
njem mag. Vinka Ošlaka iz 
Celovca, ki nam bo s svojim 
predavanjem na temo Skupni 
duhovni in kulturni temelji Ev
rope  dal iztočnico za delo po 
skupinah in za debato. Ravno
o kulturi, ki naj bi bila osnovni 
in največji povezovalni dejav
nik, se v teh integracijskih pro
cesih najmanj govori. V petek 
sledi izjemno zanimiva okro
gla miza z naslovom EU da
nes. Povabili smo ugledne di
plomate držav, ki so že članice 
EU. V soboto bo okrogla miza 
na temo Prihodnost Slovenije 
in njenih manjšin v okviru EU. 
Na njej bodo sodelovali slo
venski strokovnjaki, in sicer: 
ekonomist dr. Franc Križanič, 
dr. Ivana Suhadolc, ki vodi ti
skovno središče Urada za 
manj razširjene jezike pri EU, 
g. Borut Pahor, poslanec v slo
venskem parlamentu in pred
sednik Združene liste social
nih demokratov, mag. Andrej 
Aplenc, podpredsednik giba-

nja23. december, in dr. Franc 
Zagožen, poslanec v sloven
skem parlamentu in predsed
nik glavnega odbora Sloven
ske ljudske stranke. Nedvom
no bo celotno dogajanje izje
mno zanimivo.

Francesca Simoni in Alen
ka Giugovaz sta članici Mla
dinskega odbora Slovenske 

L prosvete, ki je  organizacija go
stiteljica. Obe sta že več let 
članici pripravljalnega odbora 
Drage mladih.

C elo letna p r ip r a v a ,  
n ač rto v a n je , is k a n je  
k o m p ro m is o v  in  n a j

b o ljš ih  re š itev  n a  
n a jra z lič n e jš a  o rg a n i

z a c ijs k a  v p ra š a n ja : vse  
to  j e  z a  m la d e  v e lik  
n a p o r . Se n a z a d n je  

s p la č a  v to  v lo ž it i  svo j 
čas in  en erg ijo?

Da. Misliva, da je  zelo po
membno, da mladi vlagajo 
svoje moči v take pobude, kot 

j  je Draga mladih; najprej zato, 
ker je ta projekt namenjen 
ravno mladim, ki želijo najti 
odgovore na aktualne teme. 
Drugič zato, ker je to edin
stvena priložnost za pridobi
vanje dragocenih izkušenj na 
raznih področjih, kot npr. v is
kanju novih idej in zamisli in 
pri oblikovanju le-teh v privla
čen program, v kontaktiranju 
s predavatelji, v organizaciji 
kulturne točke, družabnega 
večera, izleta... Skratka, nau- 
čiš se paziti na vsak majhen 
detajl. Tretjič nam Draga mla
dih ponuja možnost spoznati

Slovence iz drugih krajev in 
njihove poglede na tematike, 
ki jih Draga mladih ponuja. In 
še zadnjič: priprava takega 
projekta navaja organizatorje 
k večji odgovornosti.

Aleš Vovk je  aktiven član 
Združenja katoliških študen
tov in Mavričnega mosta mla
dih in je  b il lansko leto eden 
glavnih organizatorjev.

D r a g a  m la d ih  
o d ig ra v a  p o m em b n o  
vlogo tu d i v p o v e z o 

va n ju  m la d ih . D r u ž a b n i  
tre n u te k  j e  n a  te j 

p r i r e d i t v i  ra v n o  ta k o  
p o m em b en  k o t  

š tu d ijs k i...
Da, prav gotovo. V teh ne

kaj letih seje na Dragi mladih 
spletlo kar nekaj prijateljskih 
vezi. Prav gotovo je tu ena po
membnih vezi med zamejci 
in mladimi iz Slovenije. Po
membna se mi zdi prav pove
zava med mladimi iz Primor
ske, saj živimo skoraj 5 km na
razen (zračne linije), pa se ne 
poznamo kdove kako dobro. 
Preseneča pa tudi podatek, da 

[je Draga mladih priložnost, 
ko se utrjujejo vezi med slo
venskim i organizacijam i in 
društvi. Saj so na njej ponava
di prisotni najaktivnejši ljudje 
iz posameznih društev. No, 
sam se že veselim ponovnega 
srečanja s "starimi" in novimi 
prijatelji na Dragi mladih.

Za vse, ki bi želeli podrob
nejše informacije in b i se žele
li programa udeležiti v celoti 
(možnost nočitve lahko orga
nizatorji nudijo le tistim, ki se 
prijavijo), navajamo naslove, 
'na katere se lahko obrnete: 
M ladinski odbor Slovenske

prosvete, ul. D o n iz e tti 3, 
34138 Trst, tel. 040/370846; 
AKZ AMOS, Koroška cesta 1; 
2000 Maribor, tel.: 062/223- 
694; ZKŠ, Jurčičev trg 2, 1000 
Ljubljana, tel.: 061/126-3071.

PROGRAM:
ČETRTEK, 4. 9.1997: ob 15. Uri 

zbiranje; ob 16. uvodno pre
davanje: Skupni duhovni in 
ku ltu rn i tem elji Evrope  (dr. 
Vinko Ošlak); ob 17.30 delo 
po skupinah; ob 19. večerja; 
ob 2 0 .30  k u ltu rn i večer, 
dramska igra: Male dame  
(gledališka skupina Slovenski 
oder  iz Trsta; po dramski igri 
bo spoznavni večer).

petek, 5 .9.1997: ob 8.30 zaj
trk; ob 10. uri okrogla miza: 
Evropska Unija danes (gostje 
bodo veleposlaniki Francije, 
Italije, Nemčije in Velike Bri
tanije); ob 12.30 kosilo; ob
14.30 izlet v Devin; ob 16.30 
sodelovanje pri uvodnem pre
davanju Studijskih dnevov 
Draga 97; ob 19.30 skupna 
sv. maša v kapeli Finžgarjeve
ga doma; ob 21. zabavni ve
čer.

SOBOTA, 6. 9. 1997: ob 8.30 
zajtrk; ob 10. uri okrogla m i
za: Prihodnost Slovenije in 
njenih manjšin  v okviru EU; 
gostje: mag. Andrej Aplenc 
(podpredsednik gibanja 23. 
december), dr. Franc Križanič 
(ekonomist), g. Borut Pahor 
(predsednik ZLSD), dr. Franc 
Zagožen (predsednikglavne
ga odbora SLS) in dr. Ivana Su
hadolc (vodja tiskovnega sre
dišča Urada za manj razširje
ne jezike pri EU); ob 13. uri 
kosilo; ob 14. uri zaključna re
fleksija.

IN  M E M O R IA M

ANDREJ SLAVKO URSIC
ALENKA LIKAR

DEMOKRACIJA
Brezmejna podlost komunističnih zloč inceo
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Andrej Slavko Uršič se je  ro
d il 17.10.1908 v Kobaridu. Z 
nastopom fašizma se je poo
strilo preganjanje Slovencev, 
odpravljene so bile slovenske 
šole in druga za drugo tudi slo
venske organizacije. Zato se je 
Andrejev oče odločil, da se 
bodo njegovi otroci šolali v 
slovenskem jeziku. Poslal je  
Andreja, Rudija in Anico v Ju
goslavijo, kjer naj bi nadaljevali 
izobraževanje  v  materinščini.

Andrej je  najprej obiskoval 
gim nazijo v Novem mestu, 
potem  pa se je vpisal na prav
no fakulteto  v  Ljubljani. Kot 
primorski begunec je  na ljub
ljanski univerzi deloval v na
prednem akademskem dru
štvu Jadran. Postal je  urednik 
mladinske revije  Val in od leta 
1937 tu d i član uredništva 
dnevnika  Jutro.

Kot liberalec je  deloval v 
okviru nove mladinske organi
zacije naprednega tabora  v /  
okviru tedanje jugoslovanske 
nacionalne stranke. Ko pa se

je  začela JNS spogledovati s fa
šizmom, je mladinska organi
zacija JNS iztopila iz stranke 
in tedaj je  Uršič postal vodilni 
predstavnik mlade JNS - ka
snejše mlade Jugoslavije.

Nova Jugoslavija je  dala za
misel za združitev strank in or
ganizacij zunaj OF, ki naj bi se 
potem  združene pogajale z 
OF za skupen boj proti okupa
torju. Do združitve pa nikoli 
ni prišlo. Uršič je b il tudi v pet
članskem ožjem odboru na
predne delovne skupnosti, ki 
je  povezovala liberalne skupi
ne, in najmlajši član  v  plenu
mu slovenske zveze. Živel je  
deloma ilegalno in deloval iz
ključno politično!

Andrej Uršič ni b il kolabo
racionist! Zagovarjal je  samo 
načelo, da si nihče ne sme la
stiti monopola nad odporni
škim gibanjem! Ta njegova po 
litika je  po  vojni doživela p o 
raz in Slavko se je  vrnil v rodni 
Kobarid, vendar n i miroval. 
17.1.1947je  b il m ed ustano

vitelji Slovenske demokratske 
zveze  v  Gorici. Bil pa je tudi 
soustanovitelj in prvi urednik 
tednika  Demokracija, ki je  iz- 

\hajal v Trstu in Gorici. 31. av
gusta 1947pa je  na po ti med  
Kobaridom in Robičem nepo
jasnjeno za vedno izginil.

Letos mineva 50 let od  u- 
grabitve Andreja Uršiča ali 
Slavka Hribovca, kot se je  pod- 

i  pisoval pod  svoje članke v De
mokraciji. Arhivi slovenskega 
notranjega Ministrstva so sicer 
odprti za širši krog raziskoval
cev, a resnica o njegovi usodi 
še ni znana. Iz arhivov se lahko 
samo razbere, da so ugrabitev 
sicer izvedli domačini, vendar 
gre za ukrep tedanjih sloven
skih oblasti. Dolgo je  prevla
dovalo mnenje, da je  b il u- 
morjen takoj po ugrabitvi in 
'pokopan nekje na Kobari
škem. Dokumenti pa govorijo
o tem, da so ga odvedli v ud
bovske zapore, kjer je  ostal 
najmanj do 29.9.1948.

Kmalu po ugrabitvi je  dr. Ži
gon na ljubljanskem sodišču 
izjavil Uršičevima sestrama Ve
ri in Mari, ki sta iskali kako sled 
za bratom  v  Ljubljani, da ne 
bo hudega, ker je  le “čisti ideo
loški nasprotnik", in pa to, da 

|  je  v  prisilni delavnici. Nekdanji 
polkovnik udbe Winkler, ki je  
leta 1953 pribežal v Trst, pa 
naj bi b il zavezniškim zasliše- 
valcem povedal, da je  b il Uršič 
dolgo zaprt, naposled pa ubit. 
Najzanimivejše gradivo o uso
d i Uršiča so prav gotovo 11

strani obsegajoči zapisniki 
dvanajstih zaslišanj iz časa do 
6.11.1947. To so bila dolga, 
večinoma nočna zaslišanja, ki 
se sučejo okrog tem: politične 
razmere v dobi italijanske oku
pacije, v  dobi nemške okupa
cije, razmerja v političn i em i
graciji posameznih jugoslo
vanskih narodov, zborovanje 
slovenskih liberalcev marca 
1947, ustanovitevSDZ... N o
benega jamstva ni, da ti zapi
sniki verno beležijo Uršičeve 
izrečene besede, potrebna bi 
bila globlja analiza podatkov, 
nedvomno pa je v njih veliko 
zgodovinskih resnic.

Popolnoma avtentični pa 
so Uršičevi zapiski iz zbirke 
M isli o demokraciji in nam 
jasno razkrivajo portret mlade
ga svobodoljubnega intelek
tualca, ki pogumno zagovarja 
svoja prepričanja. Takole pravi: 
"Demokracija je samo ena, de
mokracija je  načelo. N i demo
kracije nove, višje, zapadne, 
vzhodne, kolektivne, socializi
rane, desne, kmečke, delav
ske, meščanske, ljudske, p ro 
gresivne ali kakor koli že ozna
čene vrste in oblike. Demokra
cija je  samo demokracija ali 
pa ni demokracija, vse drugo 
je  prikrit ali pa odkrit desni ali 
levi totalitarizem." “...Demo
kracija nujno in po  svojem bi
stvu brani individualizem  - 
svoboda je namen in temelj 

1 demokracije, demokracija se 
'je porodila in se poraja iz m o
dernega individualizma."

Demokracija je  humanite- 
tni nazor o človeku in družbi 
ter načinu življenja in vlade. 
Demokracija je  po  svoji vse
bini in obliki izraz vere v  člo
veka, v njegovo razumsko in 
moralno sposobnost razliko
vati dobro od  zla.

Demokracija ni lestev, ka
tero bi smel tisti, ki je po  njej 
prišel do oblasti, potegniti za 
seboj, da bi še kdo drug ne 
mogel splezati do nje, marveč 
je lestev, ki mora biti stalno pri
slonjena, da se lahko vedno 
gre po njej gor in dol, kakor 
to zahteva na svobodnih voli
tvah izražena volja naroda.

D ik ta tu ra  o d e m o kra ti
čnem oblačilu je  lahko samo 
karikatura, ki sliči brezumnežu 
v  prisilnem jopiču. Največje 
poroštvo za svobodo vsakogar 
je vzajemno spoštovanje svo
bode vseh. Nobenega opravi
čila ni za kakršno koli diktatu
ro. Edina diktatura, ki je m o
ralno utemeljena, je  diktatura 
svobode nad nasilji vseh vrst, 
barv in oblik. Za demokrata 
n i sram otno priznati svojo 
zmoto, opustiti prvotno m i
šljenje in sprejeti p o d  težo 
močnejših dokazov mišljenje 
drugih. Demokracija ne sili, 
marveč prepričuje! Kjer vlada 
izloči manjšino iz političnega 
tekmovanja, si sama izpodne- 
se osnovo za trditev, da pred
stavlja večino. Vsaka diktatura 

i ponižuje in žali človeka, ker 
mu odreka samostojnost m i

šljenja in pravico enakoprav
nega zanimanja za občenaro- 
dne in državne stvari. "Verova
ti, ubogati, boriti se!" -  je  geslo 
vseh diktatur brez izjeme.

Ob izidu tednika Demo
kracija pa je  skupaj s svojim 
uredniškim  odborom  m ed  
drugim napisal naslednje: "V 
duhu in iz spoštovanja svojega 
imena bo  Demokracija stre
mela z zavestjo polne odgo
vornosti služiti svojemu naro
du ter mu vestno in nevsiljivo 
posredovati vesti o življenju 
doma in v svetu. Iskanje in po 
ročanje resnice j i  bo najvišje 
m oralno pravilo in največja 
dolžnost do naroda v tem u- 
sodnem času povojne moral
ne razrvanosti in duhovne raz
dvojenosti . "

Zaradi vseh teh prosvetlje
nih idej je  moral umreti Slavko 
Uršič, široko izobraženi hu
manist, ki b i sega morali spo
m in ja ti z velikim  spoštova
njem.

“Slavko, ne hodi  v  Kobarid', 
ga je  svaril p rija te lj  v  petek 
pred dnem ugrabitve. “Ne iz
postavljaj se nevarnosti." - "Jaz 
se ničesar ne bojim. Moja vest 
je  čista in moje delo pošteno," 

i  je  izjavil in se poslovil.

Bralce obveščamo, da bonio 
zapis Dorice Makuc Na 
otoku pregnancev 
nadaljevali prihodnji teden.
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54. BENEŠKI F ILM S K I FESTIVAL
KULT! *y -iJ- iU R A

DAVORIN DEVETAK

Ko se poletje  že prevesi v jesen, se obhaja na beneškem Lidu največji 
italijanski film ski praznik. Tokrat je to 54. izdaja Beneškega filmskega festivala...

Kljub navidezno novemu ustroju 
in preobleki, ki ju je vpeljal novi di
rektor Felice Laudadio, si bodo lahko 
tako strokovni gledalci kot občinstvo 
ogledali običajno kopico del in pravo 
zmes žanrov, kakovostnega, umetni
škega in elitnega filma in pa komer
cialne, tržno usmerjene produkcije 
iz Hollywooda in od vsepovsod.

Ob glavnem tekmovalnem spo
redu "Benetke 54" bodo tekli še drugi 
tradicionalni in novi dnevni spremni 
izseki. Npr. Opoldne,  namenjen na
stopom mladih novih talentov; Be
neška delavnica, ki bo obsegala dela 
na najrazličnejših formatih in bo po
svečena filmskemu in splošno av
diovizualnemu eksperimentiranju. 
Nočni spored Opolnoči  bo še vedno 
prikazal popularne in spektakularne 
uspešnice, čeprav bo letos Hollywo- 
od manj prisoten.

V tekmovalnem sporedu bodo 
same novosti, ki bodo v Benetkah 
prvič prikazane. Italijo bosta zastopa
li dve deli priznanih avtorjev mlaj
šega rodu, Ovosodo  Paola Virzija in 
I vesuviani, skupinsko delo Pappija 
Corsicata, Maria Martoneja in drugih 
Neapeljčanov; debitiral pa bo Giu
seppe M. Gaudino s film om  G/ro di 
lune fra tena  e mare. Z razliko od 
lanske izdaje bo v glavnem sporedu 
nastopilo malo znanih avtorjev. Iz Ki
tajske omenimo film  Hongkongča- 
na Wayna Wanga Chinese Box,  v ka
terem igrata Jeremy Irons in očarljiva 
Gong Li. Drugi Kitajec bo Zhang Yi- 
mou, dobitnik oskarja z delom Rde
če svetilke, ki bo po prejšnjih prefi
njenih zgodovinskih freskah prika
zal s film om  Keep Cool  sodobni Pe
king. Delo iz neznanih razlogov ni 
moglo biti predstavljeno letos v Can
nesu, kar zbuja zanimanje.

V konkurenci za zlatega leva in 
druge nagrade so še naslovi iz Špani
je, Brazilije, Belgije, Japonske, Polj
ske, Irske, iz Francije, ZDA, Portugal
ske, Rusije in Velike Britanije. Kljub 
neznanim režiserjem pa ne manjka 
znanih zvezdniških imen: Ute Lem- 
per, Timothy Dalton, M iou Miou, 
Nastassia Kinski.

Med vzporednimi sekcijami je iz
ginila vitrina sodobnega italijanskega 
filma, kar je škoda, saj je bila ta de
ležna velikega zanimanja občinstva, 
zlasti mladih. To je bila tudi edinstve
na priložnost za ogled domače pro
dukcije, saj ta pride z veliko težavo 
v normalno distribucijo zaradi prete
žne hegemonije hollywoodskih us
pešnic v italijanskih dvoranah. Neka
tera italijanska dela bodo predvajali 
v drugih sporedih.

Kot poseben dogodek bo prikaz 
dokumentarnega montažnega filma 
M i ricordo. Si, io m i ricordo,  ki ga je 
režiserka Anna Maria Tato posvetila 
ljubljenemu Marcellu Mastroianniju. 
Le-ta nastopa tudi v tv priredbi gleda
liškega dela Tržačana Furia Bordona 
Le ultime lune  iz lanske sezone De
želnega stalnega gledališča F-Jk in v 
režiji G iulia Bosettija. S imbolični 
pokrovitelj letošnje Mostre je prav 
nepozabni Marcello, ki se nostalgi
čno smehlja s festivalskega plakata. 
Z našimi kraji je povezana tudi ekra- 
nizacija intelektualnega potopisa 
Claudia Magrisa Danubio,  ki jo  je 
realiziral režiser Ivo B. M icheli s so
delovanjem tržaškega germanista.

Še bolj pa je z nami povezan pravi 
medijski dogodek letošnjega festi
vala Porzus režiserja Renza Marti- 
nellija, ki rekonstruira še danes ne- 

1 razčiščeno krvavo poglavje zgodovi
ne odporništva iz naših krajev: kruti 
poboj oddelka Osoppovih "belih" 
partizanov s strani "rdečih" partiza
nov, Garibaldincev, v kraju Porčinj v 
Benečiji. O  tem so se že razpisali 
tako vsedržavni kot krajevni časniki, 
pri nas in v Sloveniji.

Podobno kot ob prikazu Kusturi- 
čeve umetnine Underground  v Can
nesu, so se bila kopja številnih pole- 
mikov še pred ogledom filma. Reži- 

■ ser Martinelli je izjavil v intervjuju 
tržaškemu dnevniku II Piccolo:  "Ve
seli me, daje film  razmikal kolektiv
no zavest. Sem sin partizanov in zra-

i sel sem ob njunem pripovedovanju, 
verjamem seveda v vrednote odpor- 

j ništva, toda treba je priznati, da je 
jzgodovina doslej govorila le o kriv
dah premaganih in nikoli o krivdah 
zmagovalcev. Čeprav je težavno vse 
nanovo razmisliti, je treba po 50 letih 
pošteno vzeti v pretres dogodke in 
jih  analizirati tako, kot so se v resnici 
zgodili, z vso krutostjo vojne. Samo 
na ta način bom o lažje razumeli 
sodobnost in se izognili njenim uka
nam."

Vse te polemike z raznih zornih 
ikotov, od novega zgodovinskega 
vrednotenja do revizionizma, od po-

1 litičnih špekulacij za eno ali drugo 
stran do celo možnih meddržavnih 
konfliktov med Italijo in Slovenijo, 
so seveda brezpredmetne, dokler si 
filma ne ogledamo. Nekaj pa je go
tovo: če je film  še pred samim prika- 

j zom sprožil takšne strasti in reakcije, 
pomeni, da je M artine lli s svojo 
zamislijo zadel v živo. Uradna pre
miera Porzusa bo v nedeljo, 31. av
gusta, ob 22. uri v dvorani Perla.

Ob zaključku povejmo še, da bo 
letošnja retrospektiva posvečena 
zgodovinski izdaji beneške Mostre 
iz leta 1947, prvi po vojni in doslej 
najdaljši (24 dni), ki je obsegala kla
sične naslove kot francoska filma II 
diavolo in corpo  (Autant-Lara) in fe - 
\gittima difesa  (Clouzot), italijanski 
Cacc/a tragica (De Santis), ameriška 

i lo  ti salverd  (Hitchock), Femmina 
To//e (Stahl), Lo straniero  (VVelles) in 
druga dela znanih režiserjev, kot so 
Sjoberg, Carol Reed, Lattuada, Re
noir, VVellman, Pudovkin, Zampa in 

' Sirena Čeha Karla Steklyja, ki je pre- 
jjel veliko nagrado festivala.

V polnočnem pregledu uspešnic 
bosta prikazana hollywoodski zračni 
kolosal Nemca VVolfganga Petersena 

,Air Force One  s Harrisom Fordom 
in Seanom Conneryjem ter Cop 
Land  Jamesa Mangolda s Sylvestrom 

iStallonejem in Robertom De Nirom. 
Zadnji dan, 6. septembra, bo na vrsti 
poklon Stanleyu Kubricku (letošnji

zlati lev za kariero skupno z igralce
ma Gerardom Depadieuom in Alido 
Valli), ko bodo prikazali novo, restav
rirano izdajo slovite Peklenske p o 
maranče  iz 1971, ki bo po festivalu 
v italijanskih filmskih dvoranah. Kdor

ne bo šel v Benetke, bo lahko sprem
ljal najvažnejše dogodke festivala v 
dnevni tv oddaji na RA11 okrog pol
noči.

SV. HIERONIM, 
VELIKI 
DALMATINSKI 
PREVAJALEC

IH iiiem m e je italijanska knjižna za
ložba, ki zadnja leta izredno skrbno 
izdaja knjige. Te poglabljajo versko 
vsebino, govorijo o za človeka te
meljnih vprašanjih. Pri založbi, ki ima 
svoj sedež v kraju Casale Monferrato 
pri Alessandrii, skrbno pazijo, da iz
dajajo knjige, ki so tudi tržno zani
mive, a obenem ne pozabljajo na ti
skanje klasikov krščanske in filozof
ske misli. V posebni zbirki izdajajo 
knjige, ki so posvečene svetim oče
tom Cerkve in podobnim velikim du
hom, ki so temeljito spremenili naš 
svet in naše mišljenje. O  založbi in 
njenih knjigah bomo tudi na straneh 
Novega glasa še govorili.

Tokrat pa bi radi predstavili d ro
bno knjigo, ki je izšla pri tej založbi 
in je posvečena življenju sv. Hiero
nima. Zanimiva je zato, ker jo  je na
pisala ena najbolj uglednih pozna
valk srednjega veka na svetu Regine 
Peronoud, ravnateljica Francoskega 
narodnega arhiva, ki poučuje sred

njeveško zgodovino na Sorboni v Pa
rizu. Dovolj jamstev torej, daje knji
go vredno vzeti v roke, pa čeprav se 
bralec učenih mož in žena največ
krat boji, da bodo pisali zanj pretež
ke stavke in bo zato po dveh, treh 
straneh knjigo odložil. Regine Per- 
noud pa je napisala izjemno duho
vito knjigo o življenju sv. Hieronima, 
tako da se bere zelo tekoče, kot poži
rek dobre, hladne vode v vročih av
gustovskih popoldnevih.

La vita di San Gerolamo-Življenje 
svetega Flieronima  je knjiga, ki bi se 
jo splačalo imeti tudi v slovenskem 
'jeziku, v italijanski jezik pa jo  je iz 
francoskega lepo prelila Anita M. 

ICabria.
Sv. Hieronim, ki je živel med leti 

347 in 419, velja še danes med kri-
i stjani za enega največjih mož, saj je 
cerkveni oče in seveda najbolj po
znan po tem, da je prvi prevedel v 
latinski jezik Sveto pismo; zato ga 
upravičeno imamo za "očeta Biblije".

! Njegovo latinsko Sveto pismo-Vul- 
gata je še danes v veljavi, po petnaj-

JURIJ PALJK

stih stoletjih (!!!); že samo ta podatek 
nam priča o veličini tega moža, ki je 
bil po značaju vse prej kot pohlevna 
ovčka.

Izjemni duh, ki je  korenito pose
gel v krščanstvo in srednji vek, v na
šo civilizacijo, se je  rodil v rimskem 
mestecu Strido v takratni Dalmaciji. 
Že takoj pa je treba povedati, da vse 
do danes ne zgodovinarji ne arhe
ologi niso določili točne geografske 
lege tega rimskega mesta, saj obstaja 
več tez, kje naj bi se Strido točno 
nahajal. Še najbolj verjetno pa je, da 
je mestece Strido bilo nekje med 
današnjima mestoma Ilirska Bistrica 
in Trst. Tako meni tudi slovenski 
prevajalec Svetega pisma in tihi ča
stilec svojega zavetnika prevajalcev, 
kar sv. Hieronim je, prof. O tmar Čr- 
nilogar, ki nam je v pogovoru tudi 
hudomušno zaupal, da sam nima ča
sa in da bodo arheologi našli kraj, 
kjer se je  sv. Hieronim rodil; po
membno je le dejstvo, da seje rodil, 
da je prevedel Sveto pismo v latinski 
jezik, ki je bil t.i. "lingua franca" sred
njega veka, da je živel vsaj tri leta in 
pol v Ogleju, ki je bilo takrat veliko 
in pomembno mesto rimskega ce
sarstva, skratka: da je sv. Hieronim 
to, kar je: pravi "signum" krščanstva 
in naše omike.

Oglej-Aquileia je izrednega po
mena za mladega sv. Hieronima, ki 
se je po končanih šolah v Rimu odlo
čil, da bo svoje življenje posvetil Bo
gu, in je prišel prav v Oglej, da bi 
začel živeti svoje svetniško in štu
dijsko življenje.

Morda je najbolj zanimiv, vsaj za 
nas Slovence, podatek, ki ga v knjigi 
Regine Pernoud navaja, kako je mo
ral sv. Hieronim Oglej na vrat in na 
nos zapustiti. Takrat - v 4.stoletju po 
Kristusu - niso obstajali še samostani 
in so zato prvi kristjani ustanavljali 
krščanske skupnosti. Tudi sv. Hiero
nim je ustanovil svojo v Ogleju in 
neutrudno delal, prepisoval, kar mu 
je prišlo pod roke, ustvarjal si je bo
gato knjižnico, ki je v takratnih časih 
pomenila več kot vse današnje sku
paj. Ko je sv. Hieronim zvedel, da je 
tudi v bližnji Emoni (današnji Ljub
ljani) skupnost vernih žena, jih  je 
večkrat obiskal, bodril, jim nosil svo
je zapise. Krščanstvo se je od Ogleja 
pa vse do Emone širilo kot olje na 
vodi. Vse to pa seje za sv. Hieronima 

! v Ogleju zelo neprijetno končalo. Na 
začetku leta 374 je namreč moral 
O gle j zapustiti zaradi "ženskih 
kvant", kot bi rekli po domače lažem, 
ki so jih o njem na dan iznesle žen
ske v takratni Emoni. Krščanska sku- 

j  pnost v Ogleju si ni mogla privoščiti 
škandala, čeprav seje takoj izkazalo, 
da je  sv. Hieronim nedolžen.

To je le drobec iz knjige, ki je po
svečena sv. Hieronimu in jo  toplo 
priporočamo v branje, saj nam od
kriva svet, katerega del smo tudi mi, 
čeprav se tega morda ne zavedamo.

7
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VELIKI ŠMAREN 
NA REPENTABRU

TUDI LETOS SO 
TRŽAŠKI SKAVTI TABORILI
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28. AVGUSTA 
1997

Tudi letos je praznovanje 
Velikega šmarna in farnega 
zavetnika sv. Roka privabilo 
veliko število ljudi na Repen- 
tabor. Osrednji del prazno
vanja so bile seveda verske 
slovesnosti, ki sta jih na veli- 
košmarni praznik vodila do
poldne tržaški škof Evgen Ra- 
vignani (na sliki/Foto Kroma), 
popoldne pa piranski župnik 
Bojan Ravbar. Prireditelji, na 
čelu z domačim  župnikom  
Tonetom Bedenčičem, pa so 
poskrbeli tudi za bogat kul
turni spored, ki je  vključeval 
razstavi slikarke Marte Kuna

ver in obrtnikov iz vasi seda
nje in nekdanje repentabrske 
župnije ter koncerte, ki so jih  
oblikovali Marko Feri in Ettore 
Michelazzi, nabrežinska go
dba, skupina Hrušiški fantje 
ter basist Luka Debevec-Ma- 
yer in pianist Christian Usciat- 
ti.

Tudi lepo vreme je prispe
valo, da je bilo obiskovalcev 
z obeh strani meje veliko. To 
je bila tudi priložnost za spro
ščen oddih in za pokušnjo do
mačih dobrot, ki so jih ponu
jali pri dobro založenem kio
sku.

JUBILEJ NAŠEGA PRIJATELJA IN SODELAVCA

DR. D R A G O  ŠTOKA  
ŠESTDESETLETNIK

V soboto, 16. avgusta, je 
praznoval svojo 60-letnico dr. 
Drago Stoka, eden naših po
membnejših kulturnih, druž
benih in političnih delavcev.

Dr. Štoka se je rodil leta 
1937 na Kontovelu. Po o- 
pravljeni maturi na tržaškem 
slovenskem klasičnem liceju 
se je po enoletnem študiju na 
ljubljanski univerzi vpisal na 
pravno fakulteto tržaške uni
verze, kjer je doktoriral leta 
1967. Odvetniško prakso je 
začel v pisarni odvetnika dr. 
Jožeta Skerka, po opravlje
nem državnem izpitu pa je le
ta 1971 odprl svojo pisarno. 
Hkrati je bil aktiven tudi na 
kulturnem, družbenem in po
litičnem področju kot pred
sednik Slovenskega kulturne
ga kluba, urednik revije M la
dika ter kot član Slovenske 
prosvete in stranke Slovenske 
skupnosti, katere je bil prvi 
deželni ta jn ik. Kar za štiri 
mandatne dobe (od 1968 do 
1988) je bil svetovalec SSk v 
deželnem svetu Furlanije-Ju- 
lijske krajine.

Tudi sedaj odigrava dr. Što
ka aktivno vlogo v življenju 
slovenske stranke,v zadnjem 
času pa je prevzel predsed
stvo upravnega odbora Glas
bene matice. V tej funkciji si, 
skupaj z drugimi člani odbo
ra, veliko prizadeva za rešitev 
ne ravno lahkega položaja te 
naše osrednje glasbene usta
nove.

Slavljenec je zelo plodno 
dejaven tudi v okviru svoje 
župnije na Opčinah zlasti kot 
pobudn ik  raziskav o njeni 
preteklosti. Po njegovi zaslugi

je npr. prišlo do restavriranja 
knjig župnijskega arhiva. Na
pisal je tudi knjigo o župniku 
in dekanu Andreju Zinku in 
dal svoj pomembni doprinos 
k uspehu praznovanj ob 375- 
letnici openske župnije, o ka
terih poročamo posebej.

V tem kratkem zapisu smo 
le bežno in - zavedamo se - 
precej nepopolno pregledali, 
kaj vse je slavljenec naredil in 
še vedno dela. Vsekakor bi na 
koncu povedali še to, da je dr. 
Drago Štoka naš veliki prija
telj in dragoceni sodelavec, 
saj je za naš list napisal že vr
sto tehtnih člankov, pisem in 
razmišljanj. Zato mu tudi v u- 
redništvu in upravi Novega 
glasa vsi iz srca čestitamo in 
mu želimo še mnoga leta, da 
bi še dolgo aktivno prispeval 
k razvoju naše skupnosti.

Tržaški skavti in skavtinje Slovenske zamejske 
skavtske organizacije (SZSO) so letos priredili 

skupno šest taborjenj...

Ž iv ljen je  v naravi, p re 
nočevanje pod šotori, svež in 
neomadeževan jutranji zrak, 
umivanje v hladni vodi, petje 
ob spemljavi kitare, spozna
vanje okolja, favne in flore, 
samostojna priprava hrane, 
taborni ogenj, zvezdnato ne
bo...: enoletno delovanje in 
priprave dosežejo svoj vrhu
nec. Tabor, ko teorija postane 
praksa, edinstvena izkušnja 
zaživeti pravo skavtsko življe
nje v tistem naravnem ele
mentu izven tehnološkega 
monopola našega vsakdana.

Mordase bodo zdele te u- 
vodne besede preveč idilične 
in neizvirne, ostaja pa dej
stvo, da je sedanji človekov 
stik z naravo nezadosten in 
na zelo nizki kakovostni rav
ni. Pravega življenja, razume
vanja in tako uživanja narave 
ne morejo nadomestiti npr. 
zoološki vrtovi, fiktivni nedelj
ski ali nekajdnevni pohodi po 
turističnih poteh, kjer je teh
nološka, mavrično pobarva
na oprema pomembnejša od

spoštovanja okolja, ne more 
nadomestiti niti prahu v (na
ivne) oči "naravne" hrane v 
prahu. Le tako si lahko razla
gamo samomorilsko kleste- 
nje in poseganje v naravo in

i njene zakone, brezbrižno in 
nekulturno onesnaževanje.

Skavtizem seveda ni edini 
primer odpora in zoperstav
ljanja temu, je pa lepa prilo
žnost duhovne graditve posa
meznika v spoštovanju do 
ostalih in narave. Odpraviti 
nepravilno odlaganje smeti, 
tudi tistih najmanjših med šo
tori, bo lahko dobra šola v 
ivsakdanjem življenju.

Pa oglejmo si na kratko, kje 
so letos petekala skavtska ta
borjenja. Začnim o pri naj
mlajših, to se pravi pri otrocih 
od 7. do 11. leta. Vsa krdela 
volčičev in veveric so svoje 
šotore postavila v bližino vasi 
Planina pri Sevnici, južno od 
Celja. Od 24. julija so nami
šljeno potovali okoli sveta s 
svojim čudežnim vlakom in 
tako spoznavali posebnosti

različnih mest in dežel po 
svetu. Bogati in raznovrstni 
program je najmlajše primer
no spremljal pri prvih izku
šnjah in jih  uvedel v pravo 
skavtsko življenje na taboru. 
Izstopala sta seveda veliko 
doživetje ob sprejemu, sku
pno z vaščani, novomašnika 
Rudija Tisla, ki je bil več let nji
hov duhovni vodja na tabo
rih, ter prisotnost pri njego
vem petju nove maše. Z veli
kodušno pomočjo gostolju
bnih vaščanov je čudežni vlak 
potoval brez večjih težav ter 
prispel 3. avgusta na zadnjo 
postajo s prihodom staršev.

Srednja veja izvidnikov in 
vodnic (od 11. do 17. leta) je 
letos pripravila dva tabora. 
Trideset izvidnikov in vodnic 
ter njihovo vodstvo, prve in 
tretje čete, so bili v  Reziji, v 
bližini vasi Bela. Vodilna misel 
celotnega programa, beseda 
"srečanje", je povezovala sku
pnost taborečih. Njihovi vrst
niki druge ter četrte in pete 
čete pa so, skupno z dvema 
četama skavtov in skavtinj z 
Brezij ter čete portugalskih 
skavtov iz Coimbre, taborili 
na planini Rakitna. Bil je  to

MEdnarodni BArjanski Skavt
ski TAbor, bolj poznan kot ME- 
BASTA '97. Geslo tabora Po
dajmo si roke  je udeležence 
stalno opozarjalo, da kljub 
razlikam ne more biti meja v 
prijateljstvu.

Najstarejši (od 17. do 21. 
leta) so se kot običajno odpra
vili na t.i. potovalne tabore. 
Nekajdnevni gorski vzponi z 
vso opremo v nahrbtiku ter 
še nadaljnja duhovna gradi
tev posameznikov so bile pre
izkušnje, ki so jih  člani novi
ciata opravili v osrčju Julijskih 
Alp z vzponom na Triglav. Ro
verji in popotnice prvega in 
drugega stega, Genghis klan, 
so bili na Pohorju in v Prek
murju, medtem ko se je Car- 
pe diem klan  (bivši klan Raz
klan,  to so roverji in popotni
ce tretjega in četrtega stega) 
potepal po Dolenjski.

Razvejanost in raznolikost 
številnih taborov nam tako 
pričata o trudu starejših, ki so 
kot običajno vložili v priprave 
veliko truda in časa. Njim ter 
stalni prisotnosti duhovnih 
vodij gre zato na koncu za
služena pohvala ter vzpod
buda za nadaljnje koristno 
plodno delo.

- G O R A ZD  BAJC,
ŠPORTNI KORMORAN

Poletn i sem inar Zveze 
cerkvenih pevskih zborov iz 
Trsta je že nekakšen pojem. 
Številni pevci, pevovodje in 
organisti se radi odzivajo tej 
poletni pobudi, ki jo  ZCPZ 
prireja od 1.1970 in ki je tudi 
letos v tednu od 10. do 16. 
avgusta privabila v Šmarješke 
toplice prib ližno 70 članov, 
da bi si privoščili teden dni ak
tivnega počitka. Aktivnega, 
ker so sprem ljali predavanja 
in pevske vaje, se udeleževali 
organiziranih izletov in eks
kurzij ter si privoščili tudi ko
panje v zdraviliških bazenih. 
Za šesterico mladih organi
stov pa so bili dnevi še bolj 
učno intenzivni, saj so pod 
vodstvom znane organistke 
in pedagoginje Angele Toma
nič vadili zjutraj in popoldne 
tako na novih dvomanualnih 
prglah s 25 registri v cerkvi v 
Šentjerneju kot na onih s krat
ko oktavo v Šmarjeti. Med nji
mi je bilo nekaj začetnikov, ki 
so odkrivali osnove igranja 
na orgle, bili so pa tudi že iz
vedeni organisti, ki so želeli 
poglobiti svoje znanje.

O b prof. Toman ičevi so 
študijski del seminarja vodili 
še Marko Bajuk, ki je učil teh
niko lepega petja in vadil s 
pevci, da bi zavestno, a h krati 
sproščeno obvladovali vse 
dele telesa, ki omogočijo, da 
je ton lep in interpretacija pe
smi kar se da doživeta. Bajuk 
je kot izkušen učitelj solopet- 
ja znal na zanimiv in večkrat 
tud i ša ljiv  način prikazati 
snov, o kateri je govoril. Zdru
ženi pevski zbor je vodil g. 
Lojze Kobal, župnik na Ravni
ci in ravnatelj orglarske šole 
v Novi Gorici ter pevovodja 
raznih zborov. Znal je  zelo 
navdušujoče vod iti pevske 
vaje in je udeležence naučil 
zahtevni Mavovi božični pe
smi, evharistično Ivana Ščeka 
ter Troštov Psalm. Ponovil je

SEM IN AR  ZC P Z  V ŠMARJEŠKIH TO P LIC A H

T E D E N  D N I  PETJA IN  
S P O Z N A V A N J A  DOLENJSKE

Številni udeleženci seminarja so se tudi skupaj slikali

še 3. Maličevo mašo, ki jo  je 
združeni zbor pel pri slovesni 
maši v četrtek, 14. t.m ., v 
Šentjerneju in na Veliki šma
ren pri glavni maši v Šmarjeti, 
ob nekaterih že omenjenih in 
d rug ih  pesm ih . M og o čn i 
zbor je vodil Lojze Kobal, na 
orgle pa sta sprem ljala na 
predvečer praznika Angela 
Tomanič, na sam Veliki šma
ren pa Marko Bajuk. Po četrt
kovi večerni maši so v Šent
jerneju nastopili tudi mladi 
organisti, ki so predstavili za
nim iv program. Pri tem na
stopu so sodelovali le štirje te
čajniki, zato je slovesno za
ključila večer njihova mento
rica, ki je zaigrala enega Ba
chovih Preludijev in fug.

Udeležencem je o cerkve
nem petju in vlogi zbora v bo
goslužni litu rg iji govoril g. 
Lojze Kržišnik, ki je poudaril, 
da so cerkveni zbori vredni 
vse pozornosti in da so v ne
katerih župnijah edine skupi
ne, ki delujejo povezano. Zato 
je potrebno tudi bogoslužno 
ob likovan je  o rgan is tov in 
pevcev.

V popoldanskem času so 
si seminaristi ogledali Kosta
njevico in tamkajšnje zname
nitosti ter razstave del Fran
ceta in Toneta Kralja, Jakca,

Goršeta, Jožeta Gorjupa, Zo
rana Didka in šejaneza Boljke 
in sodobnika Suhyja. Obiskali 
so tud i znam enito  gotsko 
cerkev v Šentrupertu in se v 
tem kraju zbrali še pred gro
bom Lojzeta Grozdeta, uni
verzitetnega študenta, ene 
prvih žrtev stalinistične revo
lucije na Slovenskem. Obis
kali so tudi Žalostno goro. Le
po doživetje je bil večer sa
mospevov, ki sta ga oblikova
la Marko Bajuk in njegova se
stra Danica, vnuka znanega 
gimnazijskega ravnatelja, pri
rejevalca narodnih pesmi in 
urednika, po katerem nosi le
tošnji predavatelj tudi ime.

O b  vsem in te n z ivne m  
zborovskem delu in nastopih 
pa so se udeleženci seminarja 
tudi lepo imeli. Poveselili so 
se v zidanici, po lepi navadi 
pa ni manjkalo niti večernega 
petja v osebno veselje in za
bavo. Da je bil seminar uspe
šen, je potrdila tudi izvedena 
anketa. Za Zvezo cerkvenih 
pevskih zborov iz Trsta pa se 
že napoveduje nova sezona 
s številnimi izzivi, saj je zbo- 
rovstvo na Tržaškem dejav
nost, ki je vredna največje po
zornosti, da se bo lahko še 
naprej razvijala.

SL O V O  O D  
PRILJUBLJENE 
FRANKE KRIŠČAK 
FURLAN

V četrtek, 21. t.m., smo se v 
Barkovljah poslovili od Franke 
Kriščak Furlan. Umrla je doma 
na Veliki šmaren po daljši bo
lezni, ki jo je z velikim pogu
mom in kljubovalnostjo skušala 
premagati. Kako je bila prilju
bljena in cenjena, je pričalo šte
vilo pogrebcev, ki so jo iz kape
lice na barkovljanskem poko
pališču pospremili v domačo 
cerkev. Od nje se je s petjem 
med bogoslužjem poslovil cer
kveni pevski zbor, v krogu ka
terega sta bila z možem Alek
sandrom vedno aktivna. Zbor 
ob pogrebu je vodila Aleksan
dra Pertot. Tudi poslovilne be
sede kaplana za Slovence g. 
Jožeta Speha so pričale o tem, 
da se je rajnka Franka razdaja
la ne le za svojo družino, am
pak tudi za širšo barkovljansko 
skupnost. Ob oltarju sta soma- 
ševala še domači župnik g. Elio 
Stefanuto in g. Vili Žerjal. Mo
žu, znanemu kulturnemu in po
litičnemu delavcu Aleksandru 
Furlanu in sinovoma Petru in 
Pavlu izrekamo ob tej težki iz
gubi globoko občuteno sožalje.
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D O Ž IV E T  P R A Z N IK  N A  O P Č IN A H

375 LET POD OPENSKIM 
FARNIM ZVONOM

IVAN ŽERJAL

Tri slovenske župnije  na Tržaškem im ajo za svojega zavetnika sv. Jerneja 
apostola: M ačkolje, Barkovlje in Opčine. Ravno na Opčinah imajo navado, da 
vsako leto združijo  ta župnijski verski praznik z bogato kulturno dejavnostjo, 
ki vedno privabi veliko število ljudi, tako domačinov kot drugih...

Letošnje praznovanje sv. 
Jerneja pa je bilo še posebej 
slovesno, saj Opčine letos ob
hajajo tudi 375. obletnico us
tanovitve samostojne župni
je. Toliko časa je  namreč že 
minilo od tistega daljnega leta 
1622, ko je prišlo po odločitvi 
takratnega tržaškega škofa 
Scarlicchia do nastanka nove 
župnije.

Da primerno proslavijo ta 
visoki jubilej, so Openci pri
pravili zares pester kulturni 
spored. Že v petek, 22. avgu
sta, so v dvorani Zadružne 
kraške banke odprli razstavo 
restavriranih knjig župnijske
ga arhiva ter starih svetih po
dob in svetih znamenj. O raz
stavi so spregovorili župnik 
dr. Zvone Štrubelj, dr. Drago 
Štoka in Berta Vremec, odprt
je  pa je popestril nastop vo
kalnega terceta Ver laetum, 
dua Vinko Škerlavaj-klavir in 
Marko Štoka-klarinet ter do
mači cerkveni zbor Sv. Jernej.

V soboto, 23. avgusta, to 
rej na vigilijo praznika sv. Jer
neja, je bila v župnijski cerkvi 
predpraznična maša v spo
min na pokojnega župnika in 
dekana msgr. Andreja Zinka 
in na pokojnega tržaškega 
škofa msgr. Lovrenca Bello- 
mija.

V nedeljo, 24. avgusta, je 
bila dopoldne slovesna ma
ša, ki jo  je vodil tržaški škof 
Evgen Ravignani ob somaše
vanju številnih drugih duhov
nikov, med katerim i gre o- 
meniti škofijskega delegata za 
slovenske vernike msgr. Fran
ca Vončino in predstojnika 
salezijanske inšpektorije  iz 
Ljubljane Stanislava Hoče
varja. Po maši so slovesno 
odprli in blagoslovili nov žup
nijski dom Andrej Zink,  v kate
rem je razstava likovnih del 
domačih umetnikov. Gre za 
obnovljeno hišo zraven cer
kve, kjer je bilo nekoč župni
šče. S prizadevanjem župnika 
Štrublja so stavbo odkupili in 
jo  preuredili v župnijski dom, 
poimenovan po nekdanjem 
priljubljenem openskem žup
niku in dekanu Andreju Zin- 
ku, ki je 38 let (od 1912 do 
1950) stal ob strani svojim 
župljanom v najbolj viharnih 
časih našega stoletja, v obdo
bju prve in druge svetovne 
vojne, ki ravno po Zinkovi za
slugi ni prizadela vasi na naj
hujši način.

Popoldne je bila osrednja 
slovesna prireditev na prosto
ru za župnijsko cerkvijo. M la
di recitatorji so uprizorili reci
tal Lučke Susič 375 let p o d  o- 
penskim farnim zvonom,  na
stopili pa so tudi zbori Sv. Jer
nej  z Opčin, Sv. Florijan  od Ba
nov in Višava s Ferlugov pod 
vodstvom Janka Bana in M eli
te Vidau ter trob iln i kvintet 
godbenega društva Prosek.

Slavnostni govornik dr. Dra
go Štoka je  med drugim po
udaril pom em bnost O pčin 
kot verskega in kulturnega 
središča ne samo za Tržaško, 
ampak za širšo Primorsko. 
Brez župnije, je  dejal dr. Što
ka, bi bili povsem nekaj druge
ga, ne pa narodna in duhov
na skupnost. Jubilej naj bo to 
rej ponos na preteklo zgodo
vino in spodbuda za naprej. 
S proslavljanjem 375-letnice 
župnije pa se openski župlja- 
ni vključujejo v priprave na 
prihod tretjega tisočletja, ki 
naj bo praznik za vse, ki si že-

Letošnje praznovanje 
godu sv. Jerneja, 

farnega zavetnika v 
Barkovljah, je bilo 
nadvse slovesno...

Nanj smo se pripravljali cel 
teden z duhovnim i m islim i 
pri rednih sv. mašah do četrt
ka. Petek je bil namenjen sta
rejšim in bolehnim. Pri dvo
jezični sv. maši smo prejeli sv. 
maziljenje. Po maši nas je  na 
cerkvenem dvorišču čakala 
zakuska.

Višek je slovesnost dose
gla v nedeljo, 24. avgusta. Ob
19. uri smo imeli skupno sv. 
mašo. Vodil jo  je  g. škof Evgen 
Ravignani, ki ga je obdajala 
množica duhovnikov (farnih 
in ne) in ministrantov. O b vs
topu  je  s lovenski m ešani 
zbor pod taktirko Ladija Vo
dopivca zapel starodavno Pe
sem  sv. Jerneja. Ubrano je zbor 
odpel še večino mašnih pe
smi v slovenščini. Italijani so 
peli manj in kar ob strani o l
tarja, medtem ko je naš zbor

lijo miru, sprave in združeva
nja. Kot se spodobi za take 
prireditve, je kulturnemu pro
gramu sledila družabnost, ki 
se je zavlekla do poznih ve
černih ur.

Praznik župnijskega zave
tnika je predstavljal sicer v i
šek praznovanj ob 375-letnici 
župnije, ki pa se s tem še niso 
končala. Priložnost spomina 
na to obletnico bo še v nede
ljo, 14. septembra, ko bo na 
Opčinah 49. Marijanski shod, 
in v ponedeljek, 15. septem
bra, ko bosta v župnijskem 
domu Andrej Zink  družabni

pel na koru. Zato pa so imeli 
italijanski verniki več govor
jene besede. Marsikaj smo 
m olili kar v latinščini. Hvale
žni smo g. škofu za lepe in vz
podbudne besede v italijan
ščini in zelo lepi slovenščini.

Po maši se je iz natrpane 
cerkve m nožica zvrs tila  v 
procesijo s sv. Rešnjim Tele
som (pod baldahinom, ki ga 
je cerkvi daroval še pokojni 
gospodar Miramarskega gra
du Maksimilijan Habsburški). 
Procesijo je vodil g. škof. Po 
ulici Cerreto je m igljalo vse 
polno sveč, ki so jih  nosili lju
dje v procesiji med molitvijo, 
petjem in igranjem godbe iz 
M ilj. Procesija se je  zaključila 
na dvorišču uršulinskega sa
mostana z blagoslovom in 
dvojezičnim nagovorom go
spoda škofa ter petjem na
šega zbora.

Sledila je  družabnost ob 
polnih mizah, igranju godbe 
in žrebanju svečk z bogatimi 
dobitki.
------------- NM

srečanji za vse openske trgov
ce, gostince in podjetnike ter 
za člane župnijskega pasto
ralnega sveta in likovne us
tvarjalce, ki so sodelovali pri 
razstavi. Praznovanja se bo
do skenila na letošnji božični 
dan, 25. decembra, ko bodo 
tradicionalni božični koncert 
oblikovali zbori, ki delujejo na 
območju openske župnije.

Naj še om enim o, da bo 
razstava restavriranih knjig, 
podob in znamenj v dvorani 
ZKB odprta do 7. septembra 
vsak dan, razen sobote, od
10. do 12. ter od 17. do 19. 
ure. Ob nedeljah si jo bo m o
goče ogledati od 10. do 12. 
ure. Razstava domačih likov
nikov v domu Andrej Zink  pa 
bo odprta do 14. septembra 
z naslednjim urnikom: ob de
lavnikih od 10. do 12. ter od
17. do 19. ure, ob nedeljah pa 
od 9.30 do 12. ure.

KONEC  
K U L T U R N IH  
PRIREDITEV  
V D E VIN S K O -  
NABREŽINSKI  
O B Č I N I

Prihodnji mesec se bo v 
devinsko-nabrežinski občini 
sklenil niz kulturnih pobud, 
ki jih  je priredila občinska u- 
prava pod skupnim nazivom 
Poletje v Sesljanu. Kot zadnji 
bodo v stari štivanski cerkvi 
nastopili še gojenci devinske 
glasbene šoleftvnfo musicale, 
ki se bodo predstavili na štirih 
koncertih niza Note del Tima
vo  15., 22. in 29. septembra 
ter 6. oktobra. Kulturna ponu
dba je bila doslej deležna ve
likega uspeha, saj je četrtkove 
filmske večere v sesljanskem 
zalivu obiskalo veliko število 
ljudi, dobro udeležbo pa so 
zabeležili tudi pri štirih gleda
liških uprizoritvah (dve v slo
venščini in dve v italijanščini) 
Filumene Maturnano  Eduarda 
De Filippa (režija Mario U r
šič), s katero sta Livio Bogateč 
in Miranda Caharija v glavnih 
vlogah na trgu pred devinsko 
cerkvijo (v "ulci") navdušila 
večernega hlada željno publi
ko.
--------------ED

OBVESTILA

VSAKOLETNO ROMANJE na 
Barbano bo letos v ponedel
jek, 1. septembra. Ob 6.30 bo 
odpeljal en avtobus tudi iz 
Trsta s trga Oberdan. Popol
dne bomo poromali še na Sv. 
goro. M oreb itn i interesenti 
naj se javijo na telefonski šte
vilki 040-220332.

ZBORJACOBUS Gallus obve
šča svoje pevce, da bo prva 
pevska vaja nove sezone 
1997/98 v torek, 2. septem
bra, ob 20. uri na sedežu 
Glasbene matice v ul. Rugge- 
ro Manna 29 v Trstu. Še pose
bej dobrodošli novi pevci in 
pevke!

MOŠKI ZBOR Fantje izpod  
Grmade  vabi vse pevce na pr
vo pevsko vajo, ki bo v torek,
2. septembra, ob 21. uri na 
sedežu zborov v Devinu.

V ČETRTEK, 4. septembra, 
bo ob 17. uri v barkovljanski 
cerkvi pod vodstvom g. Jože
ta Špeha ura molitve za dru
žine, da bi vzgajale mladino 
tudi za tako potrebne duhov
ne p o k lice . P rid ru ž ite  se 
nam! Vabita Slovenska Vin- 
cencijeva konferenca in Klub 
prijateljstva.

PRAZNIK SOLATE, ki ga pri
reja PD Kolonkovec,  bo v so-

V Nabrežini so letos lepo 
proslavili praznik zavetnika 
sv. Roka. Kar veliko ljudi se je 
v nedeljo, 17. avgusta, udele
žilo slovesne maše v latinšči
ni, slovenščini in italijanščini, 
ki sta jo  darovala novomašnik 
iz Vipave Jože Koren in misi
jonar z Madagaskarja Ivan 
Štanta. O ba sta poudarila  
pomem bnost življenja s Kri
stusovim naukom, a tudi s sv. 
obhajilom in dobrim i deli po 
zgledu sv. Roka, ljubitelja re
vežev in bolnikov. Procesijo 
z Najsvetejšim po vaških uli
cah je popestrila prisotnost 
domače godbe, zbora, narod
nih noš, skavtov, bakel in se
veda tudi ubrano pritrkova- 
nje. Slovesnost se je zaključila 
pred cerkvijo  s tro jn im  Te 
rogamus, audi nos! (Prosimo 
Te, usliši nas!),  blagoslovom in 
z zahvalno pesmijo. Prijetno 
je bilo nato kramljanje z gosti 
ob hladni pijači pred cerkvijo 
in v vasi.

Zvečer je nastopil pred 
žup n iščem  m ešani zb o r 
Šempeter,  ki ga vodi Bogdan 
Brecelj. Zelo ubrano in um ir
jeno je izvedel vrsto pesmi, 
kot npr. Otče naš Pjotra lljiča 
Čajkovskega, Mozartov Ave 
verum ,  H ladn ikov Večerni 
zvon  idr. Tudi mlada instru
mentalista z violino in čelom 
so prisotni nagradili z veselim 
ploskanjem.

Tudi letos je bila loterija za 
popravitev strehe župnišča in 
seveda družabnost z dobro
tami, ki so jih pripravile na- 
brežinske gospodinje. Pose
bna pohvala gre cerkvenemu 
zboru in vsem, ki so okrasili 
našo cerkev ali kako drugače 
pripom ogli k lepemu uspehu 
prave "šagre" sv. Roka!

boto, 6. septembra, na kmetiji 
Kristjana Debelisa, ul. Ventura
29, na Kolonkovcu z začet
kom ob 15.30. Na sporedu bo 
tekmovanje v sajenju solate 
z nagrajevanjem tekm oval
cev in nagraditvijo najlepše 
solate. O b tej priložnosti bo 
tudi na ogled razstava solate 
in zelenjave te r s lik  M aria 
Magajne o Kolonkovcu, ki bo 
odprta tudi v nedeljo, 7. sep
tembra, od 10. do 13. in od 
14. do 20. ure.

DAROVI

ZA KULTURNO društvo Bar
kovlje :  Olga Ban namesto 
cvetja na grob Franki Furlan
20 .000 .

ZA KARITAS v A jdovščini: 
S.R. 100.000; M.G. 30.000.

V SPOMIN na dragega Mirka 
Košuto daru je  d ruž ina  po
50.000 lir za Novi glas, Sklad 
Mitja Čuk, Skupnost Družina 
Opčine  in Sv. Goro.

SOŽALJE

O b sm rti drage Franke 
Furlan izraža m ožu A lek
sandru in sinovoma iskreno 
sožalje družina Debeliš.

Izrazom  sožalja se p r i
družuje N ovi glas.

K letošnjemu praznovanju 
spada tudi lepa in zanimiva 
razstava domačinov, ki je bila 
v  župnijski dvorani od 15. do 
18. avgusta. Mileva Venier je 
na izviren način prikazala 
svoje "ikone", problematiko u- 
telešenja, življenja ter lepote 
naše vasi in morja. Tudi fo to
grafski del je zanimal obisko
valce, saj je  bilo to življenje na
ših ribičev, delavcev, m linar
jev in seveda kraških skal in 
cvetja.

PRIPRAVE NA 18 .  
KRAŠKO OHCET

Včeraj so v Kraški hiši v 
Repnu uradno  o d p rli 18. 
Kraško ohcet, ki bo od danes,
28., do nedelje, 31. avgusta.
V Kraškem m uzeju  pa so 
predstavili knjigo M arte Ko
šuta Tržaška noša in njena 
vezenina.

Letošnji kraški par pred
stavljata Nataša Rebula iz Na
brežine in Adriano Poljšak z 
Opčin, ki se bosta vzela v ne
deljo, 31. avgusta dopoldne, 
v repentabrski cerkvi. 28. t.m. 
bo na sporedu fantovska in 
dekliška, 29. t.m . bodo fantje 
zapeli bodoči nevesti podok
nico, v soboto pa bo prevoz 
bale s Cola v Repen.

Prireditelji Kraške ohceti 
(zadruga Naš Kras in ku ltu r
no društvo Kraški dom) vabi
ta vse lastnike in lastnice na
rodnih noš, da se v čim  več
jem številu udeležijo tega pra
znika. Noše naj se zberejo v 
nedeljo, 31. avgusta, ob 9.30 
pred cerkvijo na Repentabru.

Tržaški škof msgr. Evgen Ravignani blagoslavlja župnijski dom Andrej Z ink (Foto Kroma)

PRAZNOVANJE SV. JERNEJA 
V BARKOVLJAH

PRAZNIK  SV. ROKA  
V N A B R E ŽIN I

9
ČETRTEK 
28. AVGUSTA  
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SKAVTSKI P O D V IG  N AJM LAJŠIH ...

TRITEDENSKI POLETNI 
CENTER V ŠTANDREŽU

10
ČETRTEK  

2 8 . A V G U S T A  
1 9 9 7

Šolska poslopja zdolgoča
seno dremajo v avgustovski 
vročini in že nestrpno priča
kujejo, kdaj bo šolski zvonec 
spet oznanil začetek pouka. 
Rožnata stavba šole F. Erjavec 
v Štandrežu pa je oživela že
18. avgusta, ko seje pričel po
letni center. Lani je doživel ne
pričakovan uspeh, zato sta 
organizatorja rajonski svet in 
župnija sv. Andreja sklenila 
vnovič uresničiti uspelo zami
sel in jo  celo podaljšati za te
den dni. P rib ližno trideset 
otrok (od 6 do 11 let) preživlja 
dopoldneve (od 8.30 do 13. 
ure) v razredih, a seveda tudi 
izven njih. Obiskovalci centra
- otroci, ki obiskujejo štandre- 
ške šole (tri deklice so Italijan
ke) ali vsaj stanujejo v Štandre
žu - že zgodaj zjutraj čakajo, 
da so odprejo šolska vrata. To 
je zgovoren dokaz, kako radi 
zahajajo predčasno v šolo?«če- 
prav imajo zjutraj dve uri prav 
"resnega pouka". Takrat ponav
ljajo snov, ki so jo  predelali v 
lanskem šolskem letu, jo utrju
jejo. Tisti, ki niso pohiteli s pi
sanjem poletnih spisov, z reše
vanjem računov, lahko brez 
težav to nadoknadijo sedaj v 
družbi vrstnikov.

Učiteljica Majda Zavadlav, 
ki je s predsednikom rajonske
ga sveta Božidarjem Tabajem 
duša poletnega središča (v 
vsakem smislu, saj opravlja 
delo vzgojiteljice, po potrebi 
pa še vrtnarice in celo čistil
ke!), je poudarila, da otroci 
sprejemajo pouk z velikim ve
seljem in sproščenostjo, saj 
vedo, da doma ne bo treba 
pisati domačih nalog.

Letos so v centru prvič uve
dli tečaj angleščine. Vsak dan 
se srečujejo s tem jezikom. 
Učiteljica Lucija Uršič jim  ga 
skuša približati na čim manj 
obremenjujoč način. Sicer pa 
Majda Zavadlav, Mirka Bric in 
Daniela Simšič, ki nimajo za 
to delo šolskega honorarja, 
načrtujejo učne ure čimbolj 
razčlenjeno. Vse je zavito v po
čitniško, sproščujoče razpolo
ženje. D idaktično ravnatelj
stvo Gorica je za pouk dalo na 
razpolago učilnice, za igre in 
druge dejavnosti pa se otroci 
poslužujejo stavbe, v kateri je 
sedež rajonskega sveta, in 
dvorišča, kjer so lestev za ple
zanje, gugalnici, peskovnik, 
klopce. Tu lahko v miru poma- 
licajo (malico jim  priskrbi ra
jonski svet, prav tako tudi de
lovne pripomočke). Ko so že
lodčki siti in se noge naskače- 
jo, čakajo otroke še druge pri
jetnosti. Zelo jih zanimajo li
kovne urice. Med temi so že 
veliko narisali, izdelali razno
vrstne predmete iz vrvice, le
penke, pripravili so zgibanke 
in lepljenke. Ko smo jih obis

kali, so vneto risali najljubše 
junake in pokrajino iz pravljic 
in pripovedk: na jacopovem 
listu seje bahal lev pri frizerju, 
Veronika je začrtala knjižne 
police, Carol se je potopila v 
svet palčkov in Sneguljčice, 
Sandi je natančno barval lis
jaka in psa, Chiara in Tanja (bo
doči nižješolki) pa bogato knji
žnico.

V torek, 26. avgusta, so se 
šolarčkom pridružili tudi leto
šnji prvošolčki. Prvič so pogu
mno prestopili šolski prag. 
Takoj so začeli z barvanjem 
osnutkov, spopadli so se tudi 
z abecedo, pobarvali so na
mreč hišice, v katerih so bile 
posamezne črke. Sicer pa bi 
bili malčki hoteli že prvi dan 
pisati, tako kot učenci, ki pri
pravljajo brošure s spisi o knji
gah in branju.

V razredu smo opazili tudi 
škatle, polne prtičkov. Otroci 
posvečajo nekaj časa vezanju. 
Da bi pa ne obsedeli, so učite
ljice pozorne tudi na gibalno 
vzgojo. Štandreški cicibančki 
so pač razigrani; radi imajo or
ganizirane tekmovalne igre. 
Sodelovali bodo na medrajon- 
skem nogometnem tekmova
nju. Njihove vzgojiteljice so si 
zamislile ritmične in plesne va
je. Učiteljica Majda je navdu
šena igralka, zato jim  je razkri
la tudi delček zagonetnega 
gledališkega sveta s praktični
mi vajami iz mimike in gledali
ške igre. Tudi glasba je otro
kom ljuba, zato v centru poje
jo, občasno tudi z domačo pe- 
vovodkinjo Tiziano Zavadlav.
V četrtek, 28. t.m., jih je obis
kal mestni redar in jim  razložil, 
kako se morajo vesti na cesti. 
Cestna vzgoja je bila povsem 
otipljiva, saj so na igrišču pred 
župnijsko dvorano občinski 
delavci uredili proge in name
stili cestne znake ter semafor. 
Naj zapišemo še to, da so imeli 
tudi tombolo: Roberta je zma
gala rolke. Carol pa je prazno
vala rojstni dan kar v središču.

Naslednji teden ne bo več 
učnih ur (učiteljice se bodo od
dahnile), jutra bodo polna za
bavnih presenečenj. Z anima
torji, fanti in dekleti, večinoma 
študenti iz vaške srede, se bo
do povzpeli na goriški grad, 
občudovali bodo bogate soba
ne Coroninijevega dvorca in 
stoletna drevesa, ki krasijo 
park. Podali se bodo na kmeti
jo in v mlekarno. Veselo vzdu
šje centra je zabeležila tudi 
ekipa slovenskega programa 
RAI, ki je prišla posnet otroke 
25. t.m., oddaja je bila na spo
redu 26. t.m . Do 5. septem
bra, ko se bo center končal, 
se bodo njegovi obiskovalci 
naigrali in se vedrih src pripra
vili na novo šolsko leto, ki je 
skoro pred vrati.
--------------IK

TABOR GORIŠKIH 
VOLČIČEV IN VOLKULJIC

IVA KORŠIČ

Ste že kdaj obiskali 
Deželo Nikjer In Nikoli? 
Ne? Prava škoda!..

Vedite, da so goriški volčiči 
in volkuljice krdel Ankus (So- 
vodnje), Sambhar (Gorica) in 
Sioni (Doberdob) bivali v njej 
kar teden dni, od 27. julija do
3. avgusta. Do čudovite prav
ljične deželice so se pripeljali 
z vlakom. Še preden so odpo
tovali, jih je poredna, a ljubka 
Vila Trilli posula s čarobnim 
prahom (tega so si na taboru 
z vnetim  delom pridobivali 
vsak dan, da bi lahko vzletali 
nazaj domov), da bi "poleteli" 
do kraja, kjer jih je čakal Peter 
Pan, večni otrok. Ker jih je bilo 
veliko, jim  Peter Pan ni verjel, 
da so vsi dovolj pogumni in 
prebrisani za pustolovščine v 
sanjski deželi, zato jim je sredi 
gozdne poti zastavil uganki in 
se z nekaterimi celo poskusil 
v sabljanju. Ker so naši volčiči 
krepki in premeteni, so vse iz
kušnje dobro prestali in vese
lo prispeli na cilj - do približno 
petnajst let stare koče sredi 
gozda na poti Branik-Komen. 
Preden so prvi dan sladko za
spali, so morali preveriti, ali 
so v gozdu gusarji, ki iščejo 
njihovo bivališče. Med akaci
jami, gabri, hrasti, jeseni in 
bori so našli luči in tudi živo
barvne krpice z imeni. Te za
plate - spoznavne znake - so 
naslednji dan prišili (volčič se 
mora naučiti tudi šivanja!) na 
majice. Na taboru so bila kr
dela razdeljena na šesterice: 
Vulkane in Palme (Gorica), La
gune in Korale (Sovodnje), 
Vindgar (Doberdob). Vsaka je 
imela vodnika in podvodnika. 
Red in disciplina sta bila tako 
zagotovljena! Da je vse teklo 
kot po maslu, so poskrbeli 
stari volki načelnika Marlenka 
Žerjal (Vendi), Niko Di Battista 
(Peter Pan), Katja Tommasi 
(Tigrasta Lilija), Katja Ferletič 
(Trilli), Saša Černič (Sončni 
Žarek), Marko Gus (Doneči 
Grom), Fabio Tommasi (Jan), 
Manuel Frandoli (Mihael).

Na sončni jasi v bližini ko
če so naši delavni junaki na 
eni strani postavili lesen oltar, 
na drugi pa so dvignili jambor. 
Uredili so tudi igrišča za nogo
met, odbojko, "baseball"; na
pravili so koše za smeti in raz
prli velike pagode, kamor so 
se zatekali, ko jih je podnevi 
zalotil dež. Na začetku steze, 
ki pelje do koče, so zgradili 
vhod z napisom Dežela Nikjer 
In N ikoli in prisrčne risbe zvi
tega Petra Pana. M imoidoči je 
tako radovedno zaustavil ko
rak in ugibal, kaj se skriva za 
tem lesenim 'slavolokom". Ko 
so bila ta nujna opravila do
končana, so se začele razigra
ne pustolovske urice. Najprej 
so si ogledali in spoznali oko
lico z vasjo Branik. Občudo
vali so mogočen grad Rihem- 
berk, ki kljubuje času. Tudi ti
pična, utrjena vasica Štanjel s 
svojimi starodavnimi lepota
mi in burno zgodovinsko uso
do je vzbudila veliko zanima
nje bodočih skavtov. Natan
čno so opazovali zanim ive 
kraške hiše s kamnitim žle

bom in grad z zbirko Špacalo- 
vih del. Sprehodili so se po 
parku, iz katerega veje skriv
nosten duh iz davnih dni.

Volčiči morajo dobro po
znati predvsem naravo in nje
na čuda. Za le-ta se vsak dan 
hvaležno obračajo k Bogu z 
gorečo molitvijo in pesmijo. 
Njegovo stvariteljsko moč so 
slutili na vsakem koraku. Da 
bi pobliže spoznali poleg goz
dnih tudi domače živali, so se 
podali na bližnjo kmetijo. Go
spodar je prijazen kmet Slav
ko Ličen. Rade volje jim  je raz
kazal domačijo. Povedati mo
ramo, da jim  je tudi priskočil 
na pomoč pri pripravljanju 
jambora in vsakokrat, ko so 
se znašli v stiski. Ob koncu 
taborjenja je vsakemu udele

žencu izrezlja l spom insko 
ploščico v obliki romba s po
svetilom. Ker pa se v njem 
skriva pesniška žilica, jim  je 
poklonil še pesmice.

Skavtski mladiči so se po
zanimali tudi za rastline, ki 
rastejo na tem koščku sloven
ske domovine. Poskusili so 
sestaviti herbarij in napraviti 
sveče. Ker je bila sreda v celoti 
posvečena naravi in njenim 
zakladom, je tudi g. Marjan 
Markežič ob svojem obisku 
pripovedoval, kako je sv. Fran
čišek doživljal božje stvarstvo. 
Zaustavil seje posebno ob ži
tu in kruhu, ki nosita v sebi 
skrivnost evharistije.

Volčiči in volkuljice, ki bo
do prihodnje leto prestopili k

SLOVO O D  
ANTONIJETE CALIGARIS

Antonijeta je študirala v Gorici 
in končala učiteljišče. Nekaj 
časa je vodila šolski popoldan
ski pouk, nato pa poučevala 
na Tržaškem. L. 1972 je dobila 
mesto kot uradnica na goriški 
občini. Kolikokrat smo se k 
njej zatekli, ko smo obnavljali 
izkaznice... Bila je vestna in 
prijazna. Vedno je dala od se
be več, kot je zahteval uradni
ški posel. Poleg dela v službi 
in doma je posvečala svoj čas 
prosvetnemu delu. V domači 
cerkvi je pela že v tistih letih, 
ko je tam vodila zbor ga. Neži
ca Špacapan. Nato je pristopi
la v zbor L. Bratuž, ki ga je us
tanovil prof. Filej, in v dram
sko skupino, ki jo  je vodil g. 
Maks Komac. Pri zboru Bra
tuž je nato pela pod vodstvom 
prof. Jericija preko 25 let. Na
zadnje je pela pri zboru Pod- 
gora, ki mu je ostala zvesta 
do konca, saj je v podgorski 
cerkvi odmeval njen glas še 
pred nekaj tedni. Za svoje de
lovanje je prejela tudi prizna
nje ZSKP. Kako smo jo imeli 
vsi radi, je pokazalo tudi njeno 
zadnje slovo v cerkvi, ko smo 
jo pospremili k večnemu po- 

|čitku na podgorsko pokopali
šče. Zelo lepo ji je pel podgor

s k i zbor pod vodstvom dr. 
M irka Špacapana v cerkvi in 
pred grobom . A nton ije ti v 
spomin in nam v tolažbo še 
odmevajo verzi “Jaz sem vsta
jenje in življenje" in pa "Spavaj, 
draga lipica, večno ne boš 
spala..."
------------- MK

"Samo vera mi pomaga, da 
lahko sprejmem to veliko pre
izkušnjo in bolečino." Tako je 
rekla sestra Gigeta takoj po 
pogrebu drage sestre. Bili sta 
res izredno povezani. Imeli 
sta enaka zanimanja. Vedno 
smo ju srečavali skupaj na pri
reditvah, koncertih, predava
njih. Antonijeta je ljubila pred
vsem petje, s katerim je bila 
povezana celo življenje.

Pokojna se je rodila v Pod- 
gori, od koder so bili tudi njeni 
starši. V družini je bilo šest o- 
trok, od katerih je eden kmalu 
umrl. Tudi očeta so kmalu iz
gub ili, tako da je vse breme 
padlo na mamo, ki pa je dose
gla visoko starost. Umrla je le
tos februarja v starosti 93 let.

izvidnikom, so šli na vznemir
jajoče prenočevanje "pod zve
zdami". Na travniku blizu vi
nogradov so s pomočjo vodi
teljev postavili šotor, spekli 
klobase in tvvist, kruh iz mo
ke, vode in soli.

Tudi brez iger ni šlo. Na 
sporedu je bil športni dan, ko 
so se pomerili v "baseballu", 
lovu na ribe, boju na deski, 
stezi čez gozd. Sledile so si 
družabne igre kot npr. “Quiz 
Peter Pan". V petek, 1. avgu
sta, je v domovanju "izgublje
nih otrok" vse vrelo: potekale 
so priprave za očarljiv ples vil. 
Treba je bilo urediti mize, prti
čke, kozarčke. Kuharji so pri
pravljali različne poslastice. 
Ker plesa brez glasbe ni, so 
spretnejši izdelali milozvočne 
piščalke. Nekateri so se vest
no ukvarjali z režijo skečev in 
s sporedom pesmi. Slavje je 
bilo enkratno. Ko je vreme do
puščalo, so zvečer posedli k 
tabornemu ognju. Tam so peli 
in uprizarjali kratke igrice. Za 
lahko noč pa so poslušali na
pete dogodivščine o Petru Pa- 
nu in njegovi živahni druščini. 
Tik pred koncem tabora, v so
boto, 2. avgusta, so se morali 
spopasti z zelo resno zadevo: 
kapitan Kljuka je ugrabil M i
haela, da bi prišel do Petra Pa
na in izgubljenih otrok. Treba 
je bilo poseči z združeni-mi 
močmi. Izgubljeni otroci - vol
čiči so z voditelji organizirali 
napad na gusarsko ladjo. Kro
kodil (Kazimir Černič) jim  je 
pomagal ujeti kapitana Kljuko 
(M arka Brajnika). Skesani 
morski roparji so se spreobr
nili in lahko prišli v tabor na 
kosilo, ki je bilo kot vedno od
lično. Gospe Marinka in Hele
na sta pridno skrbeli za pra
zne želodčke in sploh b ili 
zmeraj na razpolago.

Naposled je napočila ne
delja in nepozabnih dni je  bilo 
žal konec. Mali pustolovci so 
pričakovali starše. Z njimi so 
prisostvovali sv. maši, ki jo  je 
daroval dornberški župnik g. 
Ervin Mozetič. S svojimi raz
m išljanji o Jezusu kot poti, 
resnici, življenju in luči je se
gel vsakomur v dno duše. Ma
šna daritev je bila še posebno 
slovesna za tiste volčiče in 
volkuljice, ki so bili povišani 
v volčiče oz. vodnike. Po ob
redu so se vsi strnili okrog 
simboličnega tabornega og
nja. Iz prije tn ih prizorčkov 
smo zvedeli, kako so prišli v 
oddaljeno deželo, spoznali 
smo Petra Pana in tovariše, 
Blažmana s svojo Blažmobil- 
Metlo, kako je bilo s spanjem: 
slišali smo več igrivih pesmic 
iz izvirne pesmarice Poletimo 
s Petrom Panom, ki so jih  za 
tabor skovali voditelji. Prišla 
je ura slovesa: načelnica je 
snela zastave, zapeli so skavt
ske himne, podali si roke in 
občuteno je zadonela pesem 
slovesa. Marsikdo je požrl sol
zico, še posebno tisti, ki so bili 
letos zadnjič na taboru kot 
mladiči in se bodo morali lo
čiti od priljubljenih starih vol
kov. A grenkoba v srcu se je 
nekoliko om ilila ob žaganju 
jambora. Vsak je odnesel ko
šček jambora na svoj dom, da 
se bo ob njem v dolgih zim 
skih dneh spominjal na skavt
ska doživetja, ki so razgibala 
letošnje počitniške dni.
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POTOVALNI TABOR ROVERJEV 
IN POPOTNIC "KOLPA 97"

IZNAJDLJIVI GAMS

Pod geslom Sam 
krmari svoj kanu se je 
25. julija začel poto
valni tabor goriškega 

noviciata in klana, ki je 
štel enajst udeležencev, 

sedem članov in štiri 
voditelje...

Odhod je bil predviden iz 
Nove Gorice, od koder smo 
odpotovali z avtobusom in se 
vozili do Podturna. Tam smo 
uradno odprli tabor tako, da 
smo navedli program, si raz
delili taborne knjižice in maj
čke, ki smo jih zato priložnost 
posebej pripravili; na njih je 
bilo pisano geslo našega ta- 
boraSam krmari svoj kanu, ki 
gaje izrekel Baden Povvell, in 
naslikan skavt, ki pluje po de
roči reki. Pod sliko je narisano 
veslo, simbol, ki smoga izbra
li za ta tabor. Tako smo po za
četni slovesnosti krenili na pot 
in prišli do Baze 20; to je par
tizanska baza v Kočevskem 
Rogu, ki je bila izredno po
membna za organe NOB. Žal 
so bili objekti Baze 20 zaprti, 
tako da si nismo mogli podro
bneje ogledati barak.

Naslednjega dne je bila na 
sporedu triurna hoja po Ko
čevskem Rogu do Skavtskega 
doma, ob katerem smo preži
veli cel popoldan in imeli zani
miv pogovor o narodni spravi, 
partizanih, domobrancih in 
razdeljenosti Slovencev na
sploh. Zvečer smo v objemu 
gozda da rova li d o ž ive to  
skavtsko mašo. V nedeljo 
smo se zopet odpravili na pot 
skozi Rog in obiskali grobišči 
pod Macesnovo G orico in 
pod Krenom. Pri Jami pod 
Krenom je sledil kratek obred, 
ko smo v zemljo, ki smo jo 
sami prinesli iz naših krajev, 
simbolično vsadili seme spra
ve, ki naj bo temelj za rast člo
veka in njegovega naroda. Ob 
tem smo poudarili pomen od
puščanja in molili za vse žrtve 
katerihkoli vojnih grozot. Za 
trenutek smo se v tišini zau
stavili ob breznu, kjer je poko
panih nekaj tisoč slovenskih 
in hrvaških domobrancev. 
Marsikateremu od nas se je 
tedaj pojavilo vprašanje: če
mu? A takim vprašanjem člo
vek ne bo nikoli zmogel najti 
pravega odgovora. Edino, kar 
ob tem zmore človek, je od
puščanje (in še to tako težko). 
Pri Jami pod Krenom je vse 
nas prijetno presenetilo b li
žnje srečanje z medvedom, ki 
je med obredom prikobacal 
m imo nas, oddaljen le nekaj 
desetin metrov. Popoldne nas 
je pot vodila v Željne, od ko
der smo po dvojicah (nekateri

[od nas celo sami) odšli na "hi- 
ke", v puščavo. To je način po
tovanja, pri katerem je skavt 
popolnoma odvisen od do
brote drugih ljudi, saj si mora 
poiskati tako prenočišče kot 
hrano. Končni cilj je bila vas 
Fara pri Kolpi, kamor smo na
slednjega dne vsi dospeli in 
| si razdelili svoja doživetja. Ne
kateri so si za dolgo pot po
magali s kančkom iznajdljivo
sti, drugi pa so večino poti o- 
pravili peš; presenetili sta nas 
dobrotljivost in gostoljubnost 
krajanov.

Po poročilu o hikeju, v ka
terem je bila ena glavnih nalog 
ta, da prem išljujemo o živ
ljenjskih ciljih, seje potovalni 
del tabora končal. Začeli smo 
plovbeni del, ko bi se s splavi, 
zgrajenimi z zračnicami to 
vornjakov in deskami, spustili 
po reki Kolpi (na sliki). In res: 
istega dne smo začeli graditi 
splave in v torek z njim i od
pluli ter - enkrat po mirnem 
toku, drugič po deročih brzi- 
cah - dospeli do Gornje Žage, 
kjer smo ostali dva dni in imeli 
nekaj zanimivih pogovorov. 
Prvi dan smo razpravljali o 
smislu življenja, izbirah in Sv. 
pismu. Zvečer je sledil taborni 
ogenj s kvizom, ki so ga pri
pravili voditelji. Po tabornem 
ognju pa smo imeli priložnost 
za bdenje, pri katerem so ne
kateri od nas vsak po eno uro 
premišljevali ob sveči klana in 
Sv. pismu ter "varovali11 ostale, 
ki so počivali.

Drugi dan našega stalnega 
dela smo najprej namenili ob
isku gradu Kostela, ki je kot 
zgodovinski spomenik sicer 
malo zanemarjen, a zato nič 
manj zanimiv; nato smo na
daljevali s pogovori o simbo
lih, maši kot darovanju, naravi 
kot Božjem stvarstvu ipd. Po
poldne smo v bližnji kapelici 
imeli možnost, da globlje do- 

| živimo sv. mašo z razlago sim
bolov daritve. Zvečer je bil ta
borni ogenj na temo Trapper,

ob katerem smo si z naravni
mi sredstvi skuhali jajca, ja
bolka in spekli kruh. O b tem 
je Mauro imel še zanim ivo 
predavanje o nočni obrambi 
tabora in o tehnikah napada 
na taborne objekte. Nasled
njega dne je sledila dolga (se
dem ur) in zabavna plovba do 
vasi Laze, kjer smo skoraj na

ključno našli prenočišče pri 
neki družini, ki nas je gostolju
bno sprejela. Zvečer smo i- 
meli pogovor, v katerem smo 

; strnili naše ugotovitve o izbi
rah in odgovornostih t.i. č lo
veka odhoda; to je bila rdeča 
nit vsega našega programa, 
saj je človek sam tisti, ki o sebi 
najbolje po lastni vesti odloča.

V petek nam je dež prekri
žal načrte in onemogočil plov
bo do Radencev; zato smo se 
ustavili še za en dan v Lažeh 
in pospravili opremo ter pre
živeli popoldan v veselem in 
sproščenem vzdušju in igri. V 
soboto - zadnji dan tabora - 
smo še imeli nekaj programa 

js pogovorom o razlikovanju 
več vrst veselja. Kmalu nato 
smo se pripravili na odhod. 
Izmenjali smo si še spomin
čke - majhna lesena vesla, ki 
smo jih sami izdelali kot obes
ke za ruto. Zahvalili smo se 
domačinom za gostoljubnost 

j  in zapeli pesem slovesa, s ka
tero je bilo tabora konec. Z 

, avtobusom smo se nato vrnili 
domov, kjer smo se pozdravi
li, veseli, da smo se med sabo 
bolje spoznali, v skupnosti de
lili težke in lepe trenutke, do
življali duhovno obogatitev 
in... skupaj krmarili svoj kanu.

ZAHVALA 
O b težki izgubi naše drage sestre

A N T O N I J E  C A L I G A R I S
se iskreno zahvaljujem vsem, ki so z nami sočustvovali 
in na kateri koli način počastili njen spomin. Posebna 
zahvala naj gre gospodom župnikom  Vojku Makucu, 
Tvrtku Tadiču, H ilariju Brezigarju, Mauru Bellettiju ter 
d irigentu dr. M irku Špacapanu in pevskemu zboru. 

Svojci

DVOJNI PRAZNIK  
V DOLU

Preteklo nedeljo, 24. t.m., 
so v Dolu obhajali dvojen pra
znik: v cerkvi so počastili fa- 
timsko Mater Božjo, ki ji je 
posvečena tamkajšnja kapela. 
Somaševanje je  vod il mis. 
Ivan Štanta, ki je med pridigo 
omenil, kako ga je Marija dva
krat čudežno rešila pred ne
srečo. Z njim so maševali se
danji župnik Anton Prinčič, 
štandreški župnik Karlo Bolči
na in nekdanji župnik v Opa
tjem selu K. Humar. Pel je 
domači zbor pod vodstvom 
Eme Bagon. Po maši je bilo 
srečanje v prostorih nove ka
pelice, ko je Emil Vižintin vo
ščil g. Prinčiču za 75. rojstni 
dan, ki gaje obhajal prav v ne
deljo. Med drugim smo zve
deli, da bo nova kapelica slo
vesno posvečena dne 12. ok
tobra. Verniki so se slavja u- 
deležili v lepem številu. Dolja
ni, ostanite zvesti fatim ski 
Mariji in njenemu Sinu!

POSOJILO ZA NAKUP  
ŠOLSKIH TEKSTOV

Začetek šolskega leta po
meni za družine tudi dodaten 
finančni napor, saj zahteva 
študij danes veliko stroškov.
V ta namen ponuja goriške 
Kmečka banka dijakom sred
njih in višjih šol ter univerzi
tetnim  študentom posebno 
posojilo za nakup šolskih tek
stov in za vpis na univerzo. 
Interesenti (oz. starši v prime
ru mladoletnikov) bodo lahko 
koristili posojilo v višini od pol 
milijona lir do največ dveh mi- 
lijonov. Obrestna mera bo 
nadvse ugodna in tudi posto
pek za preučitev prošnje bo 
izredno hiter. Za informacije 
se lahko zglasite pri naših 
okencih v Gorici, Krminu in 
Trstu (v ul. Milano 25).

M LADINSKI ZBOR  
VRH V BENEČIJI

MlPZ Vrh sv. M ihaela je 
priredil v torek, 19. t.m ., us
pešen izlet po sledovih Ivana 
Trinka. Udeleženci so obis
kali več krajev, kjer je  sjoven- 
ska prisotnost še živ. Članek 
in fotografija prihodnjič.

NARDIN VOJKO
GORICA
Ul. S. Michele 324 - ind. cona 
tel. (0481) 21065- fax 522410 
R IVA 00004600318

CONCESSIONARIA

PDRST

laašlkoptvo
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TISOČ SLOVENCEV 
- TISOČ DAROV

ZA K U LTURNI CENTER LOJZE BRATUŽ
Namesto cvetja na grob pok. Antonijete Caligaris Franka 

Žgavec 100.000; ob smrti drage sestre Antonije Caligaris 
darujejo sestre 100.000; namesto cvetja na grob pok. Franke 
Furlan Marica in Andrej 100.000 lir.

Svoj prispevek lahko nakažete na uredništvu Novega 
glasa ali na tekoči račun št. 31276 na Kmečki banki.

DAROVI

OB SMRTI drage sestre Anto
nije Caligaris darujejo sestre za 
cerkev v Podgori 200.000, za 
zbor Podgora 200.000, za Novi 
glas 100.000 lir.

V POČASTITEV spomina na 
pokojno Antonijo Caligaris da
rujeta za MePZ Podgora Albin 
in Marija Hvala 100.000 lir, sku
pina bivših sošolcev pa 160.000 
lir.

ZA CERKEVsv. Ivana v Gorici: 
druž. Šuligoj 300.000; Željka 
Simčič 200.000 lir.

ZA CERKEV v Rupi: A.J.F. 
50.000; Alma Pavletič za cvetje
10.000 lir.

ZA MISIJON I. Štante: D.H. z 
Vrha 50.000; N.N. z Vrha 
50.000; N.N. s Peči 50.000 lir.

ZA MISIJON p. Kosa: A.J.F. iz 
Rupe 50.000; M.V. z Opčin 
100.000; J.R z Opčin 50.000; 
N.Ž. 15.000; F.T. 100.000; N.N. 
iz Rupe 150.000 lir.

ZA OBNOVITEV cerkve v Ga- 
brjah: Dora Koron Florenin ob 
prenovi in blagoslovu hiše 
70.000; N.N. 200.000 lir.

ZA CERKEV na Peči: N.N.
50.000 lir.

ZA SLOV. misijonarje: N.N.
50.000 lir.

ZA ERNESTA Saksido: Franka 
Zimic 300.000 lir.

ZANOVOcerkev v Dolu: stari 
prijatelj ob dvojnem prazniku 
300.000; Ema in Mirko Mužič
100.000 lir.

ZA SKLAD M.Čuk: namesto 
cvetja na grob pok. Franke Fur
lan Marica in Andrej 100.000 lir.

ZA POPRAVILO cerkve v Štan- 
drežu: Irena in Rado 50.000; 
Lilijana in Danilo 100.000; 
Zdenka 100.000; N.N. 50.000; 
Alenka 70.000; Matilda 50.000; 
druž. Cargnel 600.000; druž. 
Marvin 200.000; N.N. 200.000; 
Lojzka 100.000; Sonja Makuc 
100.000; Rafaela 100.000; M il
ka in Emica 100.000; druž. Žbo
gar 300.000; druž. Nardin 
300.000; prijatelji iz Vrtojbe 
100.000; Vera 100.000; druž. 
Zavadlav 50.000; Angela 
300.000; N.N. 2.000.000; N.N. 
10.000; N.N. 30.000; N.N. 
50.000; v spomin na pok. moža 
M aria žena Ana 100.000; 
Cvetka 100.000; N.N. 50.000; 
N.N. 100.000; N.N. 100.000; 
N.N. 300.000; N.N. 1.000.000; 
ob sm rti S. Černiča svojci 
150.000; v somin na pok. R Bor- 
tolija svojci 200.000; v spomin 
na pok. mamo Lino Leda in 
druž. 50.000; N.N. 50.000; 
M.Z. 200.000; N.N. 50.000; 
N.N. 50.000; v spomin na svoje 
pokojne Mira 100.000 lir.

ZA CERKVENI pevski zbor v 
Števerjanu: žena ob 9. obletnici 
moževe smrti 50.000 lir.

OSTALI DAROVI PRIHODNJIČ

OBVESTILA

SCGV EMIL Komel obvešča, da 
je v teku vpisovanje v novo šol
sko leto 1997/98. Poleg klasi
čnih instrumentov, solopetja in 
stranskih predmetov sprejema
mo tudi prijave za naslednje 
tečaje: balet in tečaj DO-MI- 
SOL (od 4. leta starosti); tečaj 
za jazz improvizacijo; eksperi-
I mentalni tečaj klavirja za nadar- 
; jene učence; podiplomski tečaj 
klavirja (prof. S. Gadžijev); tečaj 
| slovenskega jezika. Informacije 
dobite telefonsko na tajništvu 
šole (0481/532163) vsak delav
nik od 8.30 do 12.30 in od 15. 
do 19. ure.

ZBOR LOJZE Bratuž obvešča 
pevce, da se bo delovanje za
čelo v septembru. Prvo druža
bno srečanje bo v petek, 5. sep- 
jtembra. Dobimo se na sedežu 
na Drevoredu 20. septembra ob
20. uri. Vabimo, da se nam pri
družijo tudi novi ljubitelji zbo
rovskega petja.

ŠIRŠI ODBOR ZSKP se bo ses
tal v četrtek, 4. septembra, ob
20.30 na sedežu Kulturnega 
centra L. Bratuž.

DRUŠTVO SLOVENSKIH krvo
dajalcev praznuje 20-letnico us
tanovitve v nedeljo, 7. septem
bra, v Sovodnjah. Ob 9.15 zbi

jan je  pred Kult. domom, ob 
[9.45 sprevod do spomenika pa
dlim, ob 10. uri maša za pokoj- 
j ne krvodajalce, ob 11. uri v Kult. 
domu prireditev.

SKUPNO GORIŠKO tržaško 
romanje na Barbano bo letos v 
ponedeljek, 1. septembra. Ob
11. uri bo sv. maša, ki jo bo vodil 
tržaški škof msgr. Evgen Ravi- 
Ignani. Popoldne pete litanije 
'Matere Božje in blagoslov. Iz 
Gorice bo odpeljal poseben av
tobus s Travnika ob 8. uri. Vrni
tev ob 18. uri.

Drage Antonijete Caligaris ni
I več med nami. Z Gigeto in osta- 
lim i sorodniki sočustvujejo 
MePZ in PD Podgora ter MoPS 
;Akord.

Ob smrti dolgoletne pevke 
|in kulturne delavke Antonijete 
Caligaris izreka Zveza slovenske 
katoliške prosvete sorodnikom 
globoko sožalje.

Ob prerani izgubi drage An
tonijete iskreno sošustvujejo s 
jsestro Gigeto Caligaris in osta
limi sorodniki nekdanji in seda
nji člani zbora Lojze Bratuž, pri 
katerem je pokojnica dolgo let 
'zvesto sodelovala.

Novi glas iz srca čestita 
mamici Barbari in očku Tho
masu, ki sta z rojstvom Lare 
|razveselila malo Ano, vse so
rodnike in prijatelje.

G L A S B E N A  M A T IC A  - G O R IC A

VPISOVANJE V ŠOLSKO LETO 1 9 9 7 /9 8
Vse potrebne informacije dobite na tajništvu šole v Gorici; 

ul. della Croce 3, od 1. do 10. septembra 1997.1 
ponedeljka do petka, od 10. do 15. ure (tel. 0481 ■ 

Vpisovanje po podružnicah bo potekalo v ton 
tembra 1997, od 1 7. do 18. ure, in sicer: v C 
(občinska glasbena soba), v Sovodnjah (K u ltu r i 
Štandrežu (Kulturni dom Andrej Budal).

11
ČETRTEK 
2 8 . A V G U S TA  
1 99 7
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BENEŠKA SLOVENIJA

KANALSKA DOLINA
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SLOVENSKA BESEDA 
VKLESANA N A  NAJVIŠJEM  

BENEŠKEM V R H U

R U B R I K E

ČETRTEK
28. AVGUSTA  

1997

ERIKA JAZBAR

Na začetku tega sto
letja, letal 901, so na vr
hu M a ta ju rja  sezidali 
cerkvico in ob njej velik 
spomenik v čast Kristu
su Odrešeniku...

Takratni papež Leon XIII. je 
namreč spodbudil akcijo, ki je 
velevala postaviti spomenik 
Kristusu v vsaki deželi italijan
ske države. Ob visoki koloni 
je tako stala še cerkvica v čast 
Devici Mariji in nad njenimi 
vrati je bil vklesan napis v slo
venskem jeziku, ki se je glasil 
"Brezmadežni". Dve svetovni 
vojni, ki sta hudo razdejali na
še kraje, sta izbrisali vsako 
sled.

Na začetku šestdesetih let 
so cerkvico ponovno zgradili, 
vendar o slovenskem napisu 
ni bilo več nobenega sledu.

Kamen s slovensko besedo so 
zakopali v temelje in sloven
ska beseda je izginila.

Slovenska beseda seje lani 
ponovno prikazala na najvi
šjem beneškem vrhu, ko je 
Planinska družina Benečije 
postavila na cerkvico tablo, s 
katero je nameravala trajno o- 
beležiti množično 25. Sreča
nje obmejnih planincev, ki je 
bilo na slovenskem vrhu jun i
ja 1996 v organizaciji bene
ških ljubiteljev gora. Vendar 
slovenski napisi v Beneški 
Sloveniji ne poznajo še pojma 
trajnosti.

V sklopu akcij "očiščevanja 
tabel" (takih in drugačnih) so 
"neznanci" preteklo zimo sneli 
tablo in odnesli (čeprav so jo 
previdni planinci postavili do
volj visoko, zato da bi bil m o
rebitni podvig težavnejši).

V soboto, 9. avgusta, si v 
jutranjih urah pred kočo Peliz- 
zo lahko srečal veliko znan

cev, zamejcev, matičnih Slo
vencev (med katerim i tudi 
predsednika SKD Lojzeta Pe
terleta) in Furlanov, ki so se 
odzvali na vabilo beneških 
planincev in prišli na Matajur. 
Planinska družina Benečije ni 
ostala križem rok, temveč je 
na provokacijo odgovorila na 
svoj način: pripravila je novo 
spominsko tablo z obeležjem 
srečanja, ki so ga priredili lani 
junija, obenem pa je poskrbe
la za nov kamen z napisom 
"Kristusu Odrešeniku in Brez
madežni".

Novi napis in tablico so 
slovesno blagoslovili v sobo
to. Sveto mašo so darovali du
hovniki iz Benečije ob špetr- 
skem dekanu Dionisiju Ma- 
teucigu, domači župnik Božo 
Zuanella in ravnatelj videm
skega sem enišča M a rin o  
Qualizza, ob njih pa tudi ko
bariški župnik Franc Rupnik v 
znak prijateljstva med obmej

nimi ljudmi. Slovesnost je o- 
bogatil še domači priljubljeni 
zbor Beneške korenine.

V poznih popoldanskih u- 
rah se je  velika množica po
novno zbrala, tokrat v vasici 
Matajur. Na programu je bilo 
namreč tradicionalno Sreča
nje Slovencev, ki je bilo letos 
posvečeno spominu na prera
no smrt Izidorja Predana, pre
minulega pred letom dni. Pri
jatelji, znanci in družbeni de
lavci so s svojo prisotnostjo 
in vztrajnostjo na najlepši na
čin počastili spomin neutrud
ljivega in nezlomljivega Slo
venca, ki je s svojim delom in 
osebnim tveganjem zgradil 
trdne temelje marsikateri or
ganizaciji in pobudi v sloven
ski Benečiji. V spomin nanj so 
predstavili tudi dve novi publi
kaciji, in sicer izbor Predanove 
rubrike na Novem Matajurju 
Piše Petar Matajurac,  ki ga je 
uredila Jole Namor, ter opis 
Predanove aretacije in sodne
ga postopka iz petdesetih let 
izpod peresa prijatelja Pavla 
Petricica Pod senco Trikolore.

M N O Ž IČ N A  UDELEŽBA ROMARJEV

ROMANJE TREH 
DEŽEL V VETRINJ  
NA KOROŠKEM

HELENA JOVANOVIČ

"To je že 16. romanje, ki 
ga organizirajo tri dežele: 
Furlanija, Koroška in Sloveni
ja. Namen in pomen tega ro
manja je, da druži sosednje 
narode. V preteklosti smo bili 
dejansko večkrat v antagoni
stičnih odnosih, danes pa lah
ko rečemo, da živimo srečno 
obdobje naše zgodovine in 
naših sosednih odnosov. Ved
no bolj se zbližujemo, spo
znavamo in spoštujemo. Po 
tej poti moramo iti naprej in 
mislim, da je pomen tega ro
manja tudi tisti, ki ga je naka
zal kardinal Konig ob koncu 
te svete daritve, namreč, da 
tudi tukaj, na tej ravni, pri
pravljamo novo Evropo. Tudi 
na tej ravni gradimo skupni 
evropski dom, kjer bo vsak 
narod spoštovan, kjer bosta 
vsaka kultura in vsak jezik 
priznana in kjer bomo zares 
zaživeli neko novo obdobje 
evropske zgodovine."

LETOS ZE S E D E M N AJSTIČ

V KANALSKI D O L IN I  SE JE 
ZAČEL M L A D IN S K I  

R A Z IS K O V A L N I  TA B O R

ERIK DOLHAR

V ponedeljek, 25. t.m ., se je v Ukvah (na sliki z 
domačinko v ospredju) končno začel že večkrat 

najavljeni 17. Mladinski raziskovalni tabor.

izrazih za kmetijstvo, planine, 
razno orodje, pa tudi vasi. Ve
čina mladih raziskovalcev o- 
biskuje Znanstveni licej v Tr
stu in srednjo šolo za geome
tre, nekateri pa so že na uni
verzi, medtem ko jih je z Gori
škega letos bolj malo.

V petek, 5. septembra, bo
do na zaključni prireditvi le
tošnjega tabora v Beneški pa
lači v Naborjetu predstavili re
zultate dela, kar bo nato ob
javljeno v brošuri. Tokrat pa 
bodo v obliki brošure predsta
vili izsledke lanskega razisko

valnega tabora v Benečiji. 
Mladim raziskovalcem želimo 
obilo uspeha, domačine v Ka
nalski dolini pa naprošamo, 
da bi mladim priskočili na po
moč z dragocenimi informaci
jami o svoji rodni dolini.

Tabor tudi letos prirerajo 
Odsek za zgodovino pri Na
rodni in študijski knjižnici, 
Slovenski kulturni center v Ka
nalski dolini Planika, Društvo 
mladih raziskovalcev iz Trsta 
in Gorice ter Društvo sloven
skih raziskovalcev in naravo
varstven ikov Tone Penko. 
Mladi raziskovalci se po dol
gih letih vračajo v Kanalsko 
dolino, kjer se je tokrat zbralo 
22 udeležencev. Vodja tabora

je tudi tokrat Milan Pahor, ra
ziskovalci so nastanjeni na Tr
bižu, delajo pa v štirih skupi
nah: etnološko vodi Robert 
D apit in obravnava odnos 
vas-planina, zgodovinsko vo
di mentorica Mojca Ravnik in 
preučuje zgodovino družin; 
tretjo z nazivom Ljudska arhi
tektura vodi Irena Nartnik; je
zikoslovna skupina pod men
torstvom Daniele Zuljan pa 
raziskuje bogastvo jezika pri

KOROŠKA

PRIROČNA KOROŠKA

Za večino ljudi je poletnih 
poč itn ic  konec, vendar so 
septembrski dnevi - kolikor 
bo vreme dopuščalo - primer
ni za krajše izlete. Če si bo po
potnik želel od svojih poti kaj 
več kot le sprostitve, mu naša 
in sosedne dežele ponujajo 
nešteto zakladov, ki jih gre od
krivati. Poznanje le-teh sodi - 
si upamo reči - med naše dol
žnosti, saj so to bila bolj ali 
manj znana prizorišča naše 
preteklosti. Takšnemu name
nu najbolje služijo vodniki, 
kakršnega so na primer letos 
izdali Slovenci na avstrijskem 
Koroškem. Izdajateljica Kr
ščanska kulturna zveza in za
ložba Mohorjeva družba Ce- 
lovec-Ljubljana-Dunaj sta ti
stemu, ki je navadno obm ol
knil na vprašanje "ali poznate 
Koroško?", podarili lično knji
žico Po koroških poteh.  Avtor 
priročnega ku ltu rnozgodo 
vinskega turističnega vodnika, 
napisanega v lepi slovenski 
besedi, je dr. Janko Zerzer, 
zgodovinar, kulturni delavec
- predsednik Krščanske kul
turne zveze in ravnatelj Višje 
šoje za gospodarske poklice 
v Št. Petru - in publicist, odli
čen poznavalec koroških kra
jev in ljudi. Pred petnajstimi 
leti je skupno s Francem Kat- 
tnigom izdal knjigo Dvojezi
čna Koroška, v kateri sta avtor
ja popisala južnokoroške kra

ja n k o  Zerzer, Po 
koroških poteh - 
M ohorjeva  družba 
v C e lovcu, 1997, 
160 s tr., cena: 198 
š il (2.625 s it)

je. S strokovnim znanjem in 
obču tljivostjo  domačina je 
Zerzer tokrat zbral ogromno 
podatkov o svoji deželi in jih 
strnil v pregledno knjigo.

Popotnika v njej vodi po o- 
smih poteh: iz Celovca, koro
ške prestolnice, kjer imajo 
Slovenci svoja kulturna in po
litična središča, dalje v Gospo 
Sveto, na Gure, skozi Rož, h 
koroškim jezerom, v Sele in 
Železno Kaplo, v Podjuno in 
na Severno Koroško, iz Belja
ka po Zilji. Postojanke na poti

nazorno opisuje besedilo, ob
1 katerem so kratke in koristne 
informacije: oddaljenost od 
izhodišča poti, nadmorska v i
šina, obseg občine, poštna 
številka, klicna številka in tu 
ristični napotki. Razlago do
polnjujejo skice posameznih 
poti. Podatkom je tu pa tam 
dodal še lepo literarno besedi
lo, s katerim obuja slike življe
nja v posameznih krajih. Prav 
na začetku knjige sta omem
be vredna pregled zgodovine 
koroških Slovencev od 600 po 
Kr. do 1986 in osnovna infor
macija o današnjih razmerah. 
Skratka, vse, kar je treba vede
ti, je zbrano na enem mestu, 
preglednosti pa prispeva tudi 
kazalo na običajnem koncu 
knjige. To še ni vse: 132 bar
vnih fotografij na posrečen na- 
j čin približuje koroške pokraji
ne in njihove zgodovinske in 
kulturne lepote. Zaradi vsega 
naštetega in priročnega fo r
mata ter trde vezave je knjiga 
dragocen spremljevalec.

Razlogov, da bi tudi na Tr
žaškem in Goriškem prišli do 
podobnega kulturno-turisti- 
čnega priročnika, ne manjka. 
Naj se naši pisci in založniki 
kar p re izkusijo  v takšnem 
podvigu. Vabilu Korošcev, go
stoljubnih rojakov, na Koro- 

[ ško pa se bomo le morali kdaj 
:pa kdaj odzvati. Pa previdno 
po poteh!
------------ IDE

To so besede ljubljanske
ga nadškofa, slovenskega 
metropolita dr. Franceta Ro
deta, ki se je v soboto ude
ležil romanja treh dežel. 
Srečanje je tokrat potekalo 
v Vetrinju blizu Celovca. Na 
prostornem dvorišču cister
cijanskega samostana, kate
rega zgodovina sega v dalj
no leto 1142, se je v soboto,
23. t.m., zbralo okrog 5 tisoč 
vernikov. Romanje treh de
žel je postalo že priljubljena 
tradicija med katoličani iz 
Slovenije, Furlanije in Koro
ške. Prvo srečanje je bilo leta 
1982.

Sobotno romanje se je 
pričelo s slavnostnim bogo
služjem, ki ga je vodil krški 
škof Egon Kapellari (na sliki), 
somaševala pa sta ljubljanski 
nadškof Franc Rode ter Pie- 
tro Brollo, sedaj škof v Bellu- 
nu. Le-ta je zastopal videm
skega nadškofa Battistija, ki 
je bil na poti v Pariz, kjer je 
konec prejšnjega tedna pote
kalo svetovno srečanje mla
dih s papežem. V Vetrinju je 
bil prisoten tudi kardinal 
Franz Konig, nekdanji dunaj
ski škof. Iz Slovenije pa sta 
prišla pomožna škofa iz Lju
bljane in M aribora Jožef 
Kvas in Jože Smej.

Romanje treh dežel v Ve
trinju na Koroškem je pote
kalo pod geslom: "Jezus Kri
stus - naša pot in naš kruh." 
Pozdrave, molitve in odpeve 
so po dvorišču samostana 
odmevale v nemščini, slo
venščini, furianščini in itali
janščini. Pesmi je vsakdo, na 
isto melodijo, pel v lastnem 
jeziku. V svoji pridigi je msgr. 
Kapellari opozoril na nepre
cenljivo vlogo, ki jo imajo 
nešteti kristjani iz treh dežel 
v socialnem in kulturnem  
življenju. Krščanstvo, je de
jal, pa je veliko več kot le 
moralna moč. "Krščanstvo 
ima nezamenljivo moralo, 
toda krščanstvo ni samo mo
rala, temveč odnos do žive
ga Boga in s tem povezuje 
ljudi med seboj za življenje 
v večji polnosti," je še dejal 
krški škof.

Po slavnostni maši so se 
romarji ustavili še ob stojni
cah, v popoldanskem delu 
srečanja treh dežel in štirih 
narodov pa so mnogi sledili 
še kulturnemu, razvedrilne
mu in verskemu sporedu. 
Vse se je zaključilo z obre
dom v samostanski cerkvi, ki 
slovi po svojem oltarju, e- 
nem največjih na Koroškem.
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O B  750-LE TN IC I PRVE O M E M B E  ŽUPNIJE

Z G O D O V IN S K A  
RAZSTAVA 

O ŽUPNIJI MIREN
MARKO VUK

Župnijska cerkev sv. Jurija v M irnu

LEPO SLAVJE ZLATE POROKE 
NA SLAPU PRI VIPAVI

Redkokdaj se zgodi, da si slovenski izseljenci 
iz daljnih krajev zaželijo praznovati zakonski 

jubilej v domačih krajih...

DOM A

Od praznika M arijinega 
Vnebovzetja dalje je v vero
učni dvorani v M irnu odprta 
zgodovinska razstava ob 750- 
letnici prve omembe župnije 
Miren. Ta redki jubilej je dal 
priložnost, da so se v tej žup
niji poglobili v  preteklost in z 
raznolikim zgodovinskim gra
divom  prikazali večstoletni 
razvoj župnije. Glede na raz
po lož ljiv  prostor, tehnična 
sredstva in omejen čas pripra
ve seveda ni bilo mogoče raz
staviti vsega željenega, kljub 
temu pa smo skušali z razli
čnimi predmeti in dokumen
tacijo današnjim prebivalcem 
Mirna, pa tudi sosedom, pri
bližati dogajanje v preteklosti 
v vasi, zlasti na verskem, du
hovnem pa tudi kulturnem 
področju. S sistem atičn im  
zbiranjem in preučevanjem 
zgodovinskega gradiva razli
čnih oseb in ustanov seje na
brala bogata dokumentacija, 
ki nam ponazarja zgodovino 
župnije od oddaljenega leta 
1247, ko je bila prvič omenje
na v zgodovinski listini.

Od tistega časa dalje je 
znano precejšnje število du
hovnikov, ki so službovali v 
M irnu, od katerih so nekateri 
s svojim delovanjem prerasli 
okvire župnije, kjer so delova
li, in bili zaslužni tudi za širše 
okolje. Delček arhivskega gra
diva, hranjenega na več me
stih, nam odstira dogodke, 
povezane z različnimi cerkva
mi, zgrajenimi na današnjem 
ali nekdanjem ozemlju župni
je, katere obseg se je  v razli-

MARJAN DROBEZ

Družba za avtoceste v Slo
veniji (DARS d.d.) bo letos 
imela na voljo okrog 62 m ili
jard tolarjev za gradnjo novih 
odsekov avtocestnega omre
žja. Kljub kritikam tudi znanih 
strokovnjakov, da stroški gra
denj preveč naraščajo, zaradi 
česar načrti DARS-a ne bodo 
mogli biti uresničeni v predvi
denem roku, sta vlada in Dr
žavni zbor potrdila letošnji 
program omenjene avtocest
ne družbe.

Gradnja odsekov avtocest
nega omrežja skoraj brez za
stojev poteka tudi na Primor
skem, tako da bo Slovenija z 
izhodišča na Razdrtem najpo
zneje čez tri ali štiri leta pove
zana z južno Primorsko oz. z 
obalo ter čez Vipavsko dolino 
in Novo Gorico z Mednarod
nim mejnim prehodom v Vr
tojbi, kjer se bo slovenska av
tocesta povezala z italijanskim 
sistemom avtocest.

Medtem ko je odsek od 
naselja Selo do Šempetra, v 
dolžini 11,8 km, že zgrajen in 
je bil predan prometu, zdaj 
postopno oživlja gradnja dru
gega, 11,5 km dolgega odse
ka od Vipave do Sela. Zanj je 
denar zagotovljen, težave pa 
nastajajo, ker se DARS in za
sebni lastniki zemljišč, po ka-

čnih zgodovinskih obdobjih 
spreminjal. Očitno pa je, da 
je poleg župnijske cerkve in 
podružnic še posebej važna 
tista na Mirenskem Gradu, 
kamor so že od zdavnaj roma- 
li tudi iz drugih krajev, že več 
dese tle tij pa da je jo  pečat 
temu svetišču redovniki laza
risti oz. misijonarji, v povoj
nem času pa tudi redovnice 
usmiljenke, ki imajo tu svoj 
dom za upokojene sestre.

l terih bo potekala trasa, ne 
morejo sporazumeti o odkup
nih cenah parcel. Zaplete bo
do, kot kaže, kmalu rešili, pri 
čemer posredujejo tudi ajdov
ski župan in drugi organi tam- 

ikajšnje občine. Za izhodišče 
sporazumevanja bodo upo

števali načelo, da lastnikom 
pripada poštena, to je realna 
odkupna cena za parcele oz. 
za nekaj poslopij v Vipavskem 
Križu, ki jih bodo zaradi avto
ceste odstranili. V okviru o- 
menjenega odseka so doslej 
zgradili most čez reko Hubelj, 
gradijo viadukt Ribnik pod Vi
pavskim Križem ter posoda
bljajo magistralno cesto v na
selju Cesta. Celoten odsek naj 
bi bil zgrajen najpozneje do 
pomladi 1999. Do zamud pri
haja tudi pri pripravljanju lo
kacijskih dokumentov za od
sek avtoceste od Razdrtega 
do Vipave. Vlada bi že morala 

I sprejeti uredbo o lokacijskem 
načrtu, vendar je sporazume
vanje o trasi trajalo dalj časa, 
kot so predvidevali. Občina 
Vi pava je traso že odobrila, o- 
pozarjajo pa, da bo nemara 
tudi na tem območju prišlo do 
zapletov pri določanju odško
dnine za odvzeta zemljišča. 
Zainteresiranih je več tisoč 
lastnikov parcel, zlasti na ob
močju od Podnanosa do Vi
pave. DARS naj bi za odkup 
parcel namenil vsaj 6 milijard

Izredno prelomnico v zgo
dovini Primorske je  pomenila 
prva svetovna vojna, ki je po
polnoma spremenila zunanje 
lice Goriške in Posočja. Poru
šene so bile vse cerkve teda
nje mirenske župnije, župnij
ska sv. Jurija, Žalostne Matere 
Božje na Gradu, podružnici 
sv. Marka v Rupi in sv. Katari
ne na Peči. Na dolgoletnega 
župnika in dekana Oskarja Pa
horja je v času med obema

tolarjev. Pri določanju trase 
avtoceste so zavarovali naj
važnejše javne naprave oz. in
frastrukture. Gre tudi za vod
ne vire, od katerih je najpo
membnejši izvir Sumljak nad 
Lozicami. Trasa poteka tako, 
da bo avtocesta čimbolj zava
rovana pred burjo, ki je v va
seh pod Nanosom močna.

Odsek avtoceste od Razdr
tega do Vipave bo zaradi raz
členjenega terena in objektov 
na trasi (gre predvsem za štiri 
predore) med najdražjimi v 
celotnem  projektu gradnje 
slovenskega avtocestnega o- 
mrežja. Stroški bodo predvi
doma znašali okrog 23 m ili
jard tolarjev.

Gradnja odseka se bo sko
raj gotovo pričela spomladi 
leta 1998. Nekaj časa so se 
bali, da bi gradnjo odseka, ki 
bo potekal po rebernicah, kjer 
je promet gost in nesreč veli
ko, morali odložiti, ker naj bi 
DARS ne imel dovolj sredstev. 
K finančni rešitvi je prispevala 
Italija, ki je za gradnjo odobrila 
900 milijard kredita. O b tej 
razčlenitvi graditve avtoceste 
še dvoje zanimivih podatkov: 
prometnica od Razdrtega do 
Šempetra oz. Vrtojbe bo dol
ga 39,1 km, zgrajena pa naj 
bi bila najpozneje čez štiri le
ta, torej do leta 2001.

vojnama padlo ogromno bre
me obnove vseh teh cerkva. 
Redno dušnopastirsko delo 
pa je  takrat še posebej oteže
vala italijanska raznarodoval
na politika.

Kljub težki preteklosti seje 
v arhivih v župnišču in na Gra
du ohranilo precej listin, ki so 
izredno dragocene za pozna
vanje preteklosti, v cerkveni 

| lasti pa se je ohranilo, čeprav 
v omejenem številu, tudi ne
kaj umetniško oblikovanih li
turgičnih predmetov. Številne 
razstavljene fotografije in po
dobice slikovito ponazarjajo 
življenje v župniji zlasti v tem 
stoletju. Na razstavi so prika
zani tudi notni zapisi in publi
cistične objave, povezane z 
M irnom. Brez naštete doku
mentacije ni mogoče preuče
vanje splošne in še posebej 
cerkvene zgodovine kraja, 
razstava pa pomeni predvsem 
prispevek k spoznavanju iz
virov krščanstva, duhovnosti 

| in kulture v župniji.

Razstavo spremlja še manj
ši prikaz nekaterih slikarjev- 

. ljubiteljev, ki so na različne na
j in e  upodobili katero od cer
kva v župniji, poleg Mirna, 
Grada in Orehovelj tudi Rupo 
in Peč, ki sta do nove razmeji
tve leta 1947 tudi sodili pod 
župnijo Miren. Na razstavi še 
posebej prihaja do izraza po
men delovanja naših duhov- 

! nikov v preteklosti za duhov
no pa tudi narodnostno rast 
primorskega ljudstva. Razsta
va bo odprta še do nedelje, 
7. septembra letos.

ZGODOVINSKA RAZSTAVA. 
Vljudno ste vabljeni na ogled 
zgodovinske razstave ob 750- 
letnici prve omembe župnije 
M iren v zgodovinskih virih. 
Razstava je odprta do 7. sep
tembra 1997 v veroučni dvo
rani v M irnu po naslednjem 
urniku: ob delavnikih od 18. 
do 20. ure, ob nedeljah od 9. 
do 10. in od 11. do 12. ure.

TEMELJNO 
GEOGRAFSKO DELO 

MLADE DRŽAVE

SLOVENIJA, 
POKRAJINE 

IN LJUDJE

Založba Mladinska knjiga v 
Ljubljani, ki skrbi tudi za izdajo 
m onum enta ln ih  del, to  je  
knjig, ki so pomembne za slo
venski narod, je v knjigarne 
poslala še eno tako delo. To je 
knjiga z naslovom Slovenija - 
pokrajine in ljudje,  katere av
torji so geografi in strokovnjaki 
z mnogih drugih področij. Slo
venija je po pokrajinskih zna
čilnostih, posebnostih in zani
mivostih ena najbolj raznolikih 
držav na svetu. Knjiga je dra
gocena predvsem zato, ker 
bomo v njej spoznali, kako 
močno sta povezana narava in 
Slovenec, tudi v manj znanih 
slovenskih pokrajinah.

Novo delo obsega 700 stra
ni in je ilustrirano s 400 barvni
mi fotografijami, 100 barvnimi

m o  se je  zgodilo  v soboto, 
9. avgusta 1997, v  cerkvi sv. 
Matija na Slapu pri Vipavi, kjer 
sta si domačina, sedaj argen
tinska Slovenca, Anton in Ma
tilda Furlan potrdila večno zve
stobo ob petdesetletnici p o 
roke.

Vojna vihra in povo jne  
razmere z blodnim  obračuna
vanjem z drugače mislečimi 
jim a niso prizanesle, prisilile 
so ju  na neprostovoljen um ik 
iz ljubljene domovine  v  tujino.

Z la toporočenec A nton, 
doma iz Slapa p ri Vipavi, kjer 
je  imel dobro vpeljano kme
tijo, je  na kakih 85 straneh kar 
sam napisal svojo življenjsko 
zgodbo. Je prav zanimivo p ri
čevanje vojnih in povo jn ih  
razmer. Svojo pripoved zače
nja z letom 1939, ko je b il kot 
29-letni fant ponovno vpokli
can v  italijansko vojsko. Na
slednjih 6 let je  preživel  več 
ali manj  v  vojaški suknji. Naj
prej je b il odposlan v Albanijo, 
nato je po  dolgem in po čez 
prekrižaril Italijo do njene ka
pitulacije 1943. Po vrnitvi do
m ov je b il vpoklican v parti
zane, a kmalu našel mesto 
m ed domobranci. Zajet od  
partizanov je b il na sodišču IX. 
Korpusa  v  Cerknem obsojen 
na smrt zaradi “veleizdaje", se 
čudežno rešil z begom tik  
pred usmrtitvijo. Ob koncu 
vojne se je  znašel v italijan
skem begunskem taborišču  v  
kraju Riccione, kjer je  srečal 
svojo dolgoletno znanko-sim- 
patijo Matildo Božič, modno 
šiviljo izŠturij v Ajdovščini. O- 
ba sta bila že od  zgodnje mla
dosti člana Marijine družbe, 
on fantovske - ona dekliške v 
šturski fari, ki jo  je  vodil ugle
dni župnik Srečko Gregorec. 
Zanim ivo je, da sta bila po

tematskimi zemljevidi in 350 
barvnimi tabelami. Gre prav
zaprav za neizčrpen vir infor
macij z najrazličnejših podro
čij, tudi zgodovine, gospodar
stva in kulture. Slovenija je v 
novem delu razdeljena na štiri 
osnovne enote - makroregije, 
te pa na skupno 48 pokrajin. 
Vse pokrajine so nazorno opi
sane. Na začetku vsakega opi
sa je krajina z vrisano mejo u- 
meščena na zemljevid Slove
nije. Sledi t.i. osebna izkaznica 
pokrajine s podatki o njeni ve
likosti, številu prebivalcev, de
ležu gozda, največjih naseljih 
itd. Vsi zbrani podatki so naj
novejši, mnogi so objavljeni 
prvič. Na koncu vsake predsta
vitve čaka bralca še opis po
sebnosti oz. značilnosti posa
mezne pokrajine. Tako so 
predstavljeni klopotec, kozo
lec, Triglavski ledenik, štorklja, 
mlin na Muri, Cerkniško jeze
ro, Postojnska jama, suha ro
ba, kurent, bloški smučar, Sti
čna, cviček, Krakovski pragozd, 
najnižja točka Slovenije, “Pod
morski Triglav" itd.
------------ M.

spletu okoliščin med vojno o- 
ba udeležena p ri pietetnem  
slovesu tragično pobitih  čla
nov družine Brecelj iz Šturij: 
on kot član skupine, ki je žrtve 
poiskala in odkopala na kraju 
poboja v Branici, ona pa je  kot 
osebna prijateljica pobite čla
nice Marijine družbe Marice 
Brecljeve imela ob pogrebu 
poslovilni govor. Zaradi tega si 
je  prislužila "madež", da je  
“reakcionarka". Svetovano j i  je 
bilo, naj se umakne iz rojstne
ga kraja, da se izogne hujšim  
posledicam. V begunskem ta
borišču je njuno dolgoletno 
poznanstvo dozorelo v oboje
stransko privolitev skupne živ
ljenjske poti.

Anton Furlan se v  svojem 
zapisu tega dogodka takole 
spominja: "Tiste dni sem do
živel zame nekaj posebnega in 
tudi važnega: odločil sem se, 
da se poročim. Dogovor za to 
je  trajal dve uri, morda tudi kaj 
več. Jaz sem poznal njo in tudi 
ona je poznala mene približno 
18 let. Jaz ne b i rad sam šel 
po svetu, isto m i je  zase potr
dila tudi ona. Po raznih okoli
ščinah sem spoznal, da m i jo  
je  Bog odločil za spremljeval
ko v bodočem življenju. Po to
liko letih sva se oba znašla na 
isti po ti in sprejela isto odloči
tev. Poiskala sva gospoda Sre
čka Gregorca  v Gorici, ki nama 
je  vse uredil do 9. avgusta 
1947, tako da sva se lahko po 
ročila isti dan na Kostanjevici 
pri Gorici. Navzoči so b ili od  
njene strani vsi njeni domači 

j  in še nekateri sorodniki, od  
moje strani pa ni bilo nikogar, 
ker niso mogli priti. Tako sva 
se odločila, da bova v dvoje 
potovala v svet, kamor nama 
je  namenjeno. M o ji ženi je  
ime Matilda."

Že ob poroki sta vedela, da 
bosta šla v Argentino. Pristala 
sta v Buenos Airesu. Bog je  
njun zakon blagoslovil s tremi 
hčerami, od  katerih je  ena re- 
dovnica-misijonarka.

N eus tav ljiv i k lic  rodne  
zemlje ju  je  nagnil, da sta kljub 
visoki starosti 87 let sklenila 
zahvaliti se Bogu za petdeset
letnico poroke  v  prvotni do
movini, kjer jima, žal, ni bilo 
dano začeti skupne poti. Ka
kor se spodobi za tako slavje, 
so bile že priprave podobne 
pravi "ohceti". Pred domačo 
hišo so zlatoporočencem a  
postavili “kalono" in jima prire
d ili družaben večer z veselim 
'petjem. Naslednji dan je bila 
globoko občutena slovesnost 
v cerkvi, ki je  bila polna sorod
nikov, prijateljev in znancev, 
končno še “svatbeni obed'  v  
prijazni koči v gozdiču nad Bu
danjami. N i dvoma, da je  slav
ljencema vse praznovanje bilo 
v največje zadoščenje.

Sedaj sta že oba s hčerko 
Nežko, ki ju  je  spremljala,  v  
Argentini. Želimo jima, da bi 

j  večer življenja spokojno preži
vela in ohranila lep spomin na 
rojstni kraj. Bog naj ju  blago
slovi in ohrani v svoji milosti. 
--------------FK

O D  R AZD R TE G A  D O  M E JN EG A P R E H O D A  V VRTO JBI
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SHRANJEVANJE Ž IV IL I S KO PRAVO

O SUSENJU SADJA IN ZELENJAVE
Sušenje je najstarejša oblika shranjevanja sadja, zelenjave in zelišč.

14
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1997

Kot sama beseda pove, je 
važno, da s kroženjem zraka 
in toploto odstranimo vodo iz 
živil, ki jih nameravamo po
sušiti. Zaradi pomanjkanja 
vlage je taka hrana zelo trajna. 
O b pravilnem sušenju tudi 
ohranjajo živila svoje hranilne 
snovi in vitamine. Velike koli
čine sadja padajo v sadovnja
kih na tla in tam zgnijejo, v 
najboljšem prim eru z njim  
krm ijo živino ali prašiče, vse 
preveč sadja pa konča tudi v 
kotlih za žganjekuho. Sadje 
lahko sušimo na soncu, v se
danjem obdobju, ko je sadja 
največ, pa je dan že skoraj 
prekratek in je v zraku preveč 
vlage, da bi s sončno toploto 
lahko sušili sadne krhlje. Lju
dje so si svojčas pomagali ta
ko, da so sadje sušili v peči
cah, zaradi nenadzorovanih 
temperatur in slabega pretoka 
zraka pa je bila kakovost suše
nja slaba. Marsikje so gradili 
posebne sušilnice, v katerih je 
bilo kurišče na drva, potrebna 
pa je bila velika izkušnja, da 
so bile temperature primerno 
visoke; težko je bilo tudi urav
navati pretok sušilnega zraka. 
Sadje je bilo večkrat bolj za
žgano kot posušeno in veliko
krat tudi preveč zadimljeno.

V zadnjih časih se vse bolj 
uveljavljajo električne biosu- 
šilnice, ki so zelo primerne za 
sušenje sadja, gob, zelenjave,

zelišč in tudi cvetnega prahu. 
Za vsako vrsto je potrebna do
ločena temperatura suhega 
zraka. Najbolj prim erne so 
temperature, ki se stalno gib
ljejo med 35 do 55 stopinj C. 
Previsoke uničijo vitamine in 
tudi nekatere druge sestavine 
sadja. Še posebej je važen iz
daten pretok svežega, suhega 
in dovolj pogretega zraka. To
pel zrak odnaša vlago iz sadja 
ali zelenjave, ki jo sušimo.

Če hočemo im eti kako
vostno suho sadje, sušimo le 
fiziološko dovolj zrelo, očišče

no sadje. Seveda je za vsako 
vrsto sadja in tudi zelenjave 
potreben drugačen tehnolo
ški postopek. Jabolka najprej 
operemo, iz njih izrežemo pe
čke, nato jih razrežemo na kr
hlje ali kolobarje. Zrezani delci 
lahko kmalu porjavijo. Temu 
se izognemo, če jih namoči
mo v dvoodstotno raztopino 

[kuhinjskesoli. Hruške pripra
vimo podobno, le da jih reže
mo na tanjše krhlje. Manjše 
sorte, npr. tepke, lahko pusti
mo cele. Slive in češplje pri
pravimo tako, da jih operemo, 
očistimo in nato razvrstimo 
na lese za sušenje. Jabolka su
šimo približno 8 ur. Hruške se 
posušijo v približno 20 urah, 
slive potrebujejo prav toliko 
časa; v zadnjih urah pa poskr
bimo, da bo temperatura ne
koliko višja in lahko doseže 
tudi 70 stopinj.

Pri nas sicer ni zelo uveljav
ljeno, vendar lahko sušimo tu
di zelenjavo. Vsekakor pa je 
najbolj primerna sveža zele
njava. Priporočajo, da jo  ope
remo, preden damo zelenja
vo sušit. Nato pa sušimo pri 
temperaturah, ki ne presežejo 
40 stopinj. Tudi v primeru ze
lenjave moramo nekatere sor
te razrezati, da se lepše posu
šijo. Glede zelenjave pa se 
vsekakor pri nas bolj uveljavlja 
spravljanje pridelka v zmrzo
val ne skrinje.
------------- MT

ANALIZA, NAČRTOVANJE, IZVAJANJE IN NADZOR

MARKETING MANAGEMENT 
ZA TRŽENJSKO 
UPRAVLJANJE

GABRIJEL DEVETAK

Konec prejšnjega leta je za
ložba Slovenska knjiga izdala 
knjigo svetovno znanega ame
riškega avtorja Philipa Kotlerja 
z naslovom Marketing mana- 
gement. V knjigi, ki šteje 832 
strani, so celovito predstavlje
ne vse najpomembnejše mar
ketinške aktivnosti. Uvodoma 
je avtor objasnil problematiko 
in razumevanje trženjskega u- 
pravljanja, usmeritev podjetja 
na trg, strateško načrtovanje 
z vključevanjem največje mo
žne kakovosti. V marketingu 
so posebnega pomena tržne 
raziskave, in form acijski si
stem in analiza porabniških 
trgov ter nakupnega vodenja. 
Vse to je avtor izredno razu
m ljivo in praktično prikazal.
V osrednjem delu knjige pa 
so obdelani problemi in vpra
šanja ciljnih trgov, razvijanje 
tržnih strategij, življenjski ci
klus izdelka.

Višek knjige je najobse
žnejše poglavje, ki obravnava 
načrtovanje trženjskih progra
mov, upravljanje storitvenih 
dejavnosti, marketinški splet. 
Ravno tako pa je tudi pomem
bno zaključno poglavje, ki ce
lovito predstavi organiziranje, 
izvajanje in nadzorovanje tr
ženjskih naporov. Učinkovi
tost marketinških aktivnosti

se med drugim odraža v za
dovoljevanju kupca in hkrati 
v doseganju ustreznega dobi
čka za nadaljnji razvoj pod
jetja.

Philip Kotler pripravlja de
veto izdajo Marketing mana- 
gementa. Bistvena novost v 
njegovi knjigi bo upravljanje 
neposrednega in elektronske
ga trženja. Avtorje dovolil slo
venskemu založniku, da je v- 
ključil v prvo slovensko izdajo 
Kotlerjeve knjige tudi najno
vejšo tem atiko o e lektron
skem marketingu, ki obsega 
okoli 20 strani v zaključnem 
delu knjige.

Philip Kotler je nedvomno 
najbolj znan in priznan stro
kovnjak za marketing na sve
tu. Njegove knjige so izšle po 
vsem svetu v dvajsetih jezikih
v nakladi več kot 2,5 milijona 
izvodov in jih poleg strokov
njakov, ki se ukvarjajo z mar
ketingom, uporabljajo tudi u- 
niverze po vsem svetu, ki jih 
je več kot tisoč. Zato smo pre
pričani, da bodo tudi sloven
ski podjetniki, managerji, o- 
brtniki in študentje radi pro
učevali knjigo, kar jim bo kori
stilo pri vsakdanjem delu in 
poglabljanju v teorijo in pra
kso marketinga.

M E D N A R O D N A  VLOGA  
FAKULTETE ZA 
ZN A N O ST  O OKOLJU
V NOVI GORICI

Fakulteta za znanost o oko
lju, ki deluje v Novi Gorici tu 
di kot del enega izmed središč 
bodoče primorske univerze, 
širi svojo mednarodno vlogo 
in sodelovanje. Med obiskom 
dekana fakultete prof. dr. Da
nila Zavrtanika na univerzi v 
lovvi v ZDA je bil sklenjen do
govor o podpisu petletne po
godbe o sodelovanju med no
vogoriško fakulteto in univer
zo v lovvi. Pogodba omogoča 
tudi izmenjavo profesorjev in 
študentov. V okviru tega spo
razuma je nedavno bil v No
vi Gorici prof. Kross z ome
njene univerze v ZDA. Na Fa
kulteti za znanost o okolju je 
imel nekaj predavanj. Po
sebno pomemben pa je bil o- 
bisk Nobelovega nagrajenca 
za fiziko v letu 1980. To je 
prof. dr. James W. Cronin iz 
Chicaga, ki je dobil Nobelovo 
nagrado za odkritje pojavov, 
ki pojasnjujejo neobstoj ma
kroskopskih teles iz antimate
rije v vesolju; ukvarja se z na
črtovanjem observatorija za 
meritve visoko energijskih ko
zm ičnih žarkov. Obstoj teh 
delcev predstavlja eno izmed 
ključnih nerešenih vprašanj v 
sodobni kozmologiji. Ker so 
omenjeni delci ob prihodu na 
zemljo stari do nekaj sto m ili
jonov let, predstavljajo po
memben vir informacij o na
stanku in razvoju vesolja. U- 
glednega znanstvenika je ob 
obisku v Novi Gorici sprejel 
tudi župan Špacapan. - M.

DAVEK NA DEDOVANJA: 
NOVA PRAVILA

DAMJAN HLEDE

Splošna premisa: dediči 
oz. volilojemniki morajo v še
stih mesecih po smrti pokoj
nika izročiti registrskemu u- 
radu prijavo o dedovanju, ki 
vsebuje opis in vrednosti vseh 
elementov, prisotnih v zapu
ščini. Davčne prijave dedova
nja ni potrebno izročiti takrat, 
ko so dediči zakonec in/ali po
kojnikovi sorodniki v ravni črti 
in je aktiv dediščine nižji od 
petdeset m ilijonov lir ter ne 
vsebuje nepremičnin.

Obdavčena pa je le vred
nost, ki presega 250 m ilijo 
nov lir, toda le v primeru, ko 
so k dedovanju poklicani za
konec in/ali pokojnikovi so
rodniki v ravni črti. V primeru 
sorodnikov v stranski črti in 
sorodnikov po svaštvu pa je 
mera obdavčljive vrednosti 
nižja.

Samoizplačilo: gre za prvo 
letošnjo novost. Doslej je na
mreč veljalo načelo, da je dav
čni urad, potem ko so mu de
diči izročili prijavo o dedova
nju, poslal v treh letih dedi
čem davčni izračun, ki ga je

Zakonske novosti v 
sistemu obdavčenja de
dovanj, ki so se pojavile
v teku tega leta in o ka
terih smo že sproti po
ročali (gl. N G  10. apri
la in 26. junija), prinaša
jo  p rece j pom em bne  
spremembe in - v pre
hodnih določbah - tudi 
določene termine, o ka
terih davkoplačevalci še 
niso bili primerno obve
ščeni. Zato je potrebno, 
da se ob teh vprašanjih 
še ustavimo in skušamo 
novosti pravilno in pre
gledno uokviriti.

bilo treba potem poravnati. 
Sedaj pa je v veljavi naslednje 
pravilo: pred izročitvijo p ri
jave o dedovanju bodo morali 
sami dediči (oz. s pomočjo 
notarskih uradov ali komer
cialistov ali geometrov) izra
čunati in izplačati davke, ki so 
povezani z davkom na dedo
vanje: hipotekarni, katastrski, 
kolkovni in nadomestni davek 
Invim (zapuščina mora seve-

RAHLJANJE B IR O KR AC IJE

KMALU TUDI PRI NAS 
"ELEKTRONSKI PODPIS11

\

"Vedno manj pap irja  in 
vedno večtelematike v uradih 
javne uprave" je sodobno pra
vilo, katerega uresničitev po
staja vse bolj dejanska, odkar 
je zakon št. 59 z dne 15. mar
ca 1997 (t.i. zakon Bassanini 
I) v drugem odstavku petnaj
stega člena nudil zakonsko 
moč aktom, dokumentom in 
pogodbam, ki bodo v celoti 
sestavljeni z intormatskimi oz. 
telematskim i sredstvi. Legi
timacija zaobjema tudi infor- 
matsko arhiviranje in prenos 
dokumentov. Zakon je poveril 
vladi nalogo, naj v roku šestih 
mesecev izdela pravilnike, ki 
bi specifično uredili kriterije 
in načine informatskega ses
tavljanja listin in dokumentov. 
Pred dnevi je vlada že izdelala 
zakonski predlog, ki pa bo po
stal operativen šele po odobri
tvi s strani pristojnih parla
mentarnih komisij in držav
nega sveta.

Vladni zakonski predlog 
določa, da bo sestavljanje "in
formatskega dokumenta" m o
žno s posebnim sistemom di
gitalnega podpisa (t.i. sistem 
asimetričnih podpisov). Vsak

do, ki se bo hotel posluževati 
tega sistema, bo moral pri pri
stojnem uradu prositi za dvo
jico informatskih ključev, od 
katerega bo eden ostal njegov 
zasebni, drugi pa bo moral 
postati javen s posebno ove
rovitvijo. Informatsko listino 
bodo mogli pravilno skleniti 
le tisti, katerih zasebni ključ 
se bo ujemal z odgovarjajo
čim javnim "dvojčkom". Kot 
oblika zaščite informatskega 
ključa je predvidena možnost 
njegovega depozita pri notar
ju s formalnostmi, ki so pred
videne za tajno oporoko. Za
kon določa, da ima informat- 
ski dokument isto dokazno 
moč, kakršno zasebnim listi
nam priznava člen 2702 ci
vilnega zakonika. Overitev in- 
formatske listine bo prav tako 
"informatska", saj bo zadosto
vala pristavitev notarjevega di
gitalnega podpisa.

S tem sistemom bo možno 
opravljati najrazličnejše posle 
in obveznosti; med njimi tudi 
davčne prijave, za katere pra
vijo, da bo možnost uresničlji
va že naslednje leto. 
--------------DH

da vsebovati nepremičnine, v 
nasprotnem primeru pravila o 
samoizplačilu ne veljajo!).

Upoštevajoč prehodne do
ločbe, je torej možno sedaj 
razvrstiti dedovanja v nasle
dnje kategorije na podlagi ča
sa, v katerem so bile uvedene 
(dedovanje po umrlem se u- 
vede na dan njegove smrti):

O  Dedovanja, uvedena po
29. marcu 1997 (dan, ko je 
stopil v veljavo odlok, ki pri
naša te novosti): poklicani k 
dedovanju bodo morali po
skrbeti za samoizračun in 
samoizplačilo stranskih dav
kov na dedovanje: hipotekar
ni in katastrski davek (skupaj 
3% vrednosti nepremičnin), 
nadomestni davek Invim (1%, 
toda samo, če zapu šči na vse
buje nepremičnine, ki so pri
šle v last zapustnika pred 31. 
decembrom 1992 in katerih 
vrednost presega 250 m ilijo 
nov lir ) , ko lko vn i davek 
(80.000 lir za vsak prepis). Sa
moizplačilo je treba izročiti 
poverjeni banki ali davčnemu 
uradu, podatke o samoizpla
čilu pa bo treba opisati v prija
vi o dedovanju, ki jo  je treba 
izročiti v roku šestih mesecev 
od zapustnikove smrti (potr
dilo o samoizplačilu pa m o
rajo dediči ohraniti pri sebi). 
Davčni urad bo potem poskr
bel še za izračun davka na de
dovanje.

©  Dedovanja, uvedena v 
šestih mesecih pred 29. mar
cem 1997 (po 29. septembru 
1996, za katere je dolžnost 
prijave o dedovanju bila torej 
viseča dne 29. marca 1997). 
Zakon je za ta dedovanja od
ložil šestmesečni rok še za tri 
mesece. Rok je torej izpadel
30. junija. Tisti, ki spada v to 
kategorijo in še ni izročil sa- 
moizplačila (za katero veljajo 
ista pravila kot zgoraj pod 
št.1) in prijave, spada v kate
go rijo  zastarelih dedovanj 
(glej spodaj št. 4).

©  Dedovanja, za katera je 
bila do 29. marca 1997 že iz
ročena prijava, a registrski 
urad ni še opravil izračuna.
Poklicani k dedovanju morajo 
do 30. septembra (sprva je bil 
predviden rok 30. junija, ki je 
bil potem s posebnim odlo
kom odložen na 30. septem
ber) opraviti samoizplačilo ka
tastrskega, hipotekarnega in 
kolkovnega davka. Registrski 
urad bo potem opravil še iz
račun davka na dedovanje in 
davka Invim po navadnih pra
vilih (v tem primeru ne velja 
nadomestni davek Invim).

©Zastarela dedovanja. Na
našamo se na prijave, ki so bi
le (ali bodo) izročene z zamu
do. M inistrska okrožnica z 
dne 24. junija pravi, da v tem 
primeru veljajo navadna pra
vila za izračun davka Invim. 
Ne pove pa, če tudi za te prija
ve velja pravilo o samoizpla
čilu katastrskega, hipotekar
nega in kolkovnega davka. Po 
vsej verjetnosti pa je tako, saj 
je sistem samoizplačila sedaj 
v splošni veljavi.
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AMATERSKI N O G O M E T D O M A Č A  KOŠARKA

ROLKANJE

SUPER DAVID  BOGATEČ

V nedeljo, 31. t.m., se bodo 
začeli pokalni napori za domala 
vse zamejske enajsterice, ki pol
noštevilno nastopajo v raznih 
amaterskih ligah. Največ priča
kovanj seveda vlada za nastope 
novonastale združene ekipe Zar
je in Gaje.

Deželna nogometna zveza je 
medtem objavila skupine in ko
ledar letošnjega Pokala Italije za 
16 moštev iz elitne in 32 iz pro
mocijske lige, med katerimi so 
tudi tri naše ekipe: Juventina, 
Zarja-Gaja 97 in Primorje. Ekipe 
se bodo v dveh tekmah pome
rile po sistemu neposredne iz
ločitve v nedeljo, 14. septembra, 
in v četrtek, 25 septembra. Že v 
kvalifikacijskem delu bo na spo
redu prvi slovenski derby med 
proseškim Primorjem in novo 
združeno ekipo bazovske Zarje 
in padriško-gropajske Gaje. Ta 
tekma skupine H bo na sporedu 
v Bazovici 7. septembra ob 17. 
u ri. J uventi na je bila vključena v 
skupino G, v kateri so še Mon- 
falcone (kjer bo Juventina najprej 
igrala 31 .t.m. ob 17. uri), Ronchi 
in San Canzian.

Za letošnji deželni pokal ekip 
1., 2. in 3. amaterske lige se je 
prijavilo rekordnih 164 moštev, 
kar je dokaz, daje zanimanje za 
ta pokal iz leta v leto večje. Letos 
v deželnem pokalu nastopajo 
tudi vse naše enajsterice. V poka
lu za ekipe 1. amaterske lige v 
isti skupini (M4) nastopata So- 
vodnje in Vesna, ki se bosta 
med seboj pomerili že v prvem 
kolu, 31 .t.m., ob 17. uri v Sovo- 
dnjah. Skupine za ekipe2. in 3.

FOTO KROMA

amaterske lige bodo v prvi po
kalni tekmi zaigrale teden ka
sneje, 7. septembra. V skupino 
F2 sta bili vključeni Breg in Kras, 
ki bosta v prvem kolu igrali na 
igrišču Chiarbole oz. Campa- 
nell. V skupini F3 nastopa Breg 
B, ki bo najprej doma igral proti 
ekipi S. Andrea. Primorec bo v 
skupini F4 igral najprej v Trebčah 
proti Unionu TS, medtem ko bo 
Mladost v skupini G3 nastopila 
najprej v Vilešu. Tekme se bodo 
začele ob 17. uri. V nadaljnji del 
se uvrstijo vse prvouvrščene eki
pe posameznih skupin.

N A M IZ N I TENIS

PRIPRAVE KRASA
Pri zgoniškem Krasu pote

kajo priprave na novo namizno
teniško sezono kot po začrta
nem načrtu. 18. t.m. so se pri
čeli treningi v zgoniški te lo
vadnici pod vodstvom domačih 
trenerjev. Kondicijske priprave 
so najmlajši opravili skupaj s 
slovenskimi vrstniki na Ma- 
šunu nad Rakekom. Boljše eki
pe in člani mladinskih vrst so 
trenirali z domačim društvom 
z Rakeka in ekipo Slovaške. 
Zadnji teden tega meseca gosti 
Kras najboljše pionirje in pio
nirke iz Lombardije. Katja in 
Vanja Milič pa sta opravili 10- 
dnevne treninge v Szolnoko- 
vem na Madžarskem. V kate
goriji mladink je bila Vanja M i
lič prva, Katja pa druga.

OBVESTILO

KONVENCIJA CONI - 
TRŽAŠKA POKRAJINA

Odborništvo za šport trža
ške pokrajine sporoča, da je 
doseglo sporazum s CONI- 
jem glede uporabe pokrajin
skih šolskih telovadnic s stra
ni športnih društev. Konven
cija, ki bo v kratkem postala 
tudi operativna, predvideva, 
da bo CONI, kot se že dogaja 
s te lovadnicam i občinskih 
šol, prevzel neposredno up
ravljanje telovadnic v popol
danskih in večernih urah.

Z a in te res irana  d ruštva  
lahko naslovijo prošnje za u- 
porabo telovadnic na Pokraji
no Trst, Služba za socio-kul- 
turno promocijo, trg V. Vene
ta v Trstu.

termuggia, Codroipo in Aiello. 
Jedro Doma ostaja isto kot lani, 
z izjemo nekaterih pomembnih 
novosti. Največjo okrepitev 
predstavlja 204 cm visoki center 
Andrea Guarneri (letnik 72), ki 
je pred leti igral z mladinci Stefa- 
nela, nato pa v B2 ligi v Cremoni. 
Poleg njega sta se v matično dru
štvo vrnila še Fabrizio Campa- 
nello (letnik 76,196 cm, brani
lec) in 193 cm visoko krilo Egon 
Covi (letnik 80), ki je nekaj let 
igral v mladinskih selekcijah 
Pall. Gorizia. Prvi uradni nastop 
novega C2 ligaša bo na 4. Do- 
movem turnirju K2 Šport, na ka
terem bodo od 8. do 13. septem
bra poleg Doma nastopili še C1 
ligaši Jadran, Italmontalcone in 
Ardita ter C2 ligaši Itala Gradi
šče, Manzano, Pom in slovenski 
B ligaš Nova Gorica. V ponede
ljek, 8.9., bo Dom uvodoma 
igral proti Jadranu ob 21.30. 
------------- ED
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TANJA ROMANO 
EVROPSKA PRVAKINJA

Zlato ji je ušlo le v prostem programu

19-letni rolkar kriške Mladi
ne David Bogateč (na s liki) je 
spet poskrbel za izvrsten rezultat 
na mednarodni ravni. Na2. pre
izkušnji za svetovni pokal v rol
kanju na Češkem je namreč v 
šprintu na 250 m osvojil prvo 
mesto in s tem prirolkal Italiji

edino zlato medaljo na tem tek
movanju. Poleg njega sta na Če
škem barve italijanske reprezen
tance branila še dva naraščajnika 
Mladine. Jara Košuta je bil odli
čen 3. v šprintu, medtem ko se 
je Mateja Bogateč uvrstila v prvo 
šestnajsterico.

V NEDELJO PRVE PO KALNE TEKME J A D R A N  NE VE, KJE B O  IGRAL

14-letna Poletovka Tanja 
Romano je na evropskem pr
venstvu za kadetinje pri Bor- 
deauxu osvojila dve zlati in eno 
srebrno kolajno, tako da je po
stala dvakrat evropska prvakinja, 
enkrat pa podprvakinja. Prven
stvo je začela na najboljši mo
žen način in že na prvem tek
movanju v obveznih likih svoj 
program izpeljala brezhibno in 
tako pospravila z vso evropsko 
konkurenco ter osvojila zlato 
odličje v panogi, ki ji ni bila ve
dno najbolj naklonjena. Tanja se 
je namreč vedno bolje izražala v 
prostem programu, zato smo 
nestrpno čakali na zadnji dan 
tekmovanj. Vmes pa je bil na 
vrsti še kratek program, po ka
terem je bila Tanja še vedno 
zdaleč na prvem mestu. Glede 
na to, da je plavolasa Poletovka 
po dveh dneh vodila, je v pro
stem programu nastopila kot 
zadnja, kar se je že večkrat izka- 
zalo za pretežko psihološko

breme. In tako je bilo žal tudi 
!tokrat. Tanja je sicer odlično 
izpeljala tričetrt programa, zata
knilo oz. spodrsnilo pa se ji je 
pri najtežji točki, dvojnem axlu 
(skok z dvojnim obratom v zra
ku), tako daje morala prepustiti 
zlato svoji večni tekmici, Rim
ljanki Prosperijevi, osvojila pa je 
naslov evropske podprvakinje. 
Nič zato, njeno vodstvo na sku
pni lestvici je bilo tolikšno, da 
je osvojila zlato odličje tudi v 
kombinaciji. Glede na to, da je 
Romanova šele drugič nastopila 
na evropskem prvenstvu in da 
je na zadnjem osvojila eno 
srebrno in dve bronasti kolajni, 
tokrat pa dve zlati in eno sre
brno, pa je jasno, da gre za izje
men uspeh, ki daje upati, da je 
med nami novi "Samo Kokoro- 
vec v krilcu' . Z veliko mero opti
mizma lahko namreč sedaj ča
kamo, da se bo Tanja Romano 
uveljavila še na svetovni ravni. 
Kar tako naprej!

ED

ARIANNA BOGATEČ 
DVANAJSTA NA SVETU

VOJKO JAKOPIČ 
TRENER OLYMPIE

Pokalna derbyja Primorje-Zarja/G aja  97 (na sliki 
zadnji lanski derby) in Sovodnje-Vesna

Stojan Kafol novi predsednik

Združena ekipa Jadrana 
NTKB se pod vodstvom trenerja 
Vatovca vestno pripravlja na za
četek prvenstva C1 lige 27. sep
tembra v Sacileju. Po odhodu 
Arene in Rebule se trenutno 
znoji devet članov in nekaj mla
dincev. Začasno so se Jadranovci 
morali preseliti na Stadion 1. 
maj, kjer trenirajo štirikrat te
densko, ker je Dom Ervatti pri 
Briščikih do nedaljnjega zaprt. 
Tu je namreč treba še rešiti pro
blem športnega objekta, ki stoji 
na zemljišču proseškega jusar- 
skega odbora in ga je doslej u- 
pravljala pristaniška družba. Na 
Stadionu bo Jadran odigral tudi 
prvo pokalno tekmo že v soboto, 
30. t.m., proti goriški Arditi. Po

vratno srečanje bo 6. septembra 
v Gorici in, če bodo Jadranovci 
uspešni, jih 13. in 14. septembra 
čaka še četveroboj zmagovalcev 
za ligaški pokal. Jadran bo 19. 
in 20. septembra nastopil še na 
turnirju Del Negro. Na ponedelj
kovi seji so si medtem pri Jadra
nu porazdelili funkcije. Novi 
predsednik je postal dolgoletni 
podpredsednik Stojan Kafol, 
podpredsednik Ivan Čej, blagaj
nik Peter Žerjal, tajnik Marko 
Ban in gospodar Denis Salvi.

Dom Rob Roy: Semoličevi 
fantje se v Gorici pripravljajo na 
prvenstvo C2 lige (na sliki). 
Vključeni so bili v prvo skupino, 
v kateri bodo še ekipe Amici Por- 
denon, Corno, Pom Tržič, Pal
manova, Barcolana, Porcia, In-

28-letna jadralka barkov- 
Ijanske Sirene Arianna Boga
teč se s svetovnega prvenstva 
kategorije evropa v San Fran
ciscu vrača praznih rok. Izku
šeni "Kržanki" namreč ni us
pelo ponoviti uspehov, na ka
tere nas je privadila zadnja 
leta. V tolažbo pa naj pove
mo, daje morala Arianna klju
bovati zelo močnemu vetru, 
ki kraljuje v zalivu pred kali
fornijskim mestom, čeprav je 
na tržaško burjo še kako na
vajena. Poleg vsega je prva 
dama zamejskega športa pri
potovala v San Francisco le 
dva dni pred začetkom tek
movanj in zato skoraj ni imela 
možnosti za treniranje. Pre
močno je zmagala evropska 
prvakinja v razredu evropa, 
Nizozemka Mathijsse, Arian
na Bogateč pa je na koncu pri
stala na 12. mestu, kar pa ven

dar pomeni, da zastavonoša 
zamejskega športa še vedno 
sodi v ducat najboljših jadralk 
na svetu.

Val v težki skupini

Goriška Olympia seje v po
nedeljek, 25.t.m., zbrala kar pri 
domači telovadnici ter se začela 
pripravljati na prve nastope v de
želnem pokalu (septembra) inv 
prvenstvu (konecoktobra). Tako 
v moški kot v ženski šesterki je 
prišlo do zamenjave na trenerski 
klopi. Ženske bo letos trenirala 
prof. Silva Mevlja, ki je lani tre
nirala Sokolovke, medtem ko je 
trenersko mesto moške ekipe 
prevzel Vojko Jakopič (na sliki) iz 
Kanala ob Soči, ki je zadnji dve 
sezoni treniral Sočo. Z Jakopi
čem je prejšnji teden vodstvo 
Olympie podpisalo enoletno 
pogodbo, na podlagi katere slo
venski trener prevzema odgo
vornost članske vrste in mladin
skega sektorja.

Italijanska odbojkarska zveza 
je objavila skupine B1 lige, v ka
teri letos prvič igra tudi OK Val. 
Valovci bodo igrali v skupini B, 
v kateri so domala najboljše eki
pe iz Emilie Romagne, Veneta in

Lombardije, to je iz dežel, kjer 
je odbojka izredno kvalitetna. V 
B skupini so še: Concesio Bre
scia, Mantova, DueCastelli Bu- 
stafa Mantova, Occhiobello Ro- 
vigo, Mestre, Isola delle Scale 
Verona, Bussolego Verona, Val- 
dagno Vicenza, Ferrara, Miran- 
dola Modena, Sassuolo Mode- 
na, Lugo Ravenna in Viserba Ri
mini. V tolažbo našemu društvu 
je lahko dejstvo, da ne bodo ime
li dolgih gostovanj. Valovci so 
začeli priprave 18. t.m. in bodo 
do začetka šolskega leta trenirali 
dvakrat dnevno.

1 5
ČETRTEK 
28. AVGUSTA  
1997



N O V I GLAS /  ST. 3 3  1 9 9 7

ZADNJA STRAN

S 1. STRANI

" M L A D I ,  M O J I  
PRIJATELJI!"
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Svetovni dnevi mladih v Parizu so dokaz 
več, kako uspe staremu svetemu očetu zbrati 
okrog sebe mlade in jim  na prepričljiv način 
govoriti o resnih in zahtevnih zadevah. Papež 
seje namreč v Franciji lotil vseh tem, ki so mu 
drage že od začetka papeževanja: govoril je o 
tem, kako poguben je splav za našo družbo in 
nesprejemljiv za vsakega človeka in še pose
bno kristjana, saj je naperjen proti človeški na
ravi, ki je naravnana k življenju.

Sveti oče je govoril tudi o potrebi, da se 
razviti svet končno zave, kakšne odgovornosti 
nosi pred revnimi narodi in pred socialno ogro
ženimi ljudmi v svoji sredi. Kot samo on zna, 
je Janez Pavel II. tudi uperil prst ponovno proti 
nekontroliranemu liberalizmu in divjemu kapi
talizmu, ki izkorišča človekovo delo in nekatere 
družbene sloje iz dneva v dan vedno bolj peha 
v revščino.

Mladim je sveti oče med svojimi številnimi 
nagovori ponovno dejal, naj se ne bojijo življe
nja, naj odpro vrata Kristusu, ki je edini Pot, 
Resnica in Življenje.

Med številnimi komentarji, ki smo jih brali 
in poslušali v času štiridnevnega papeževega 
obiska Francije, so bili taki, ki so površno go
vorili o svetem očetu, kot nekaki filmski super 
zvezdi, kar seveda papež ni bil nikdar in tudi 
ni hotel biti. Naleteli pa smo tudi na globlje 
komentarje, take, ki skušajo razumeti, kako je 
mogoče, da star človek, bolehen in utrujen, 
kar papež je, uspe nagovarjati danes mlade 
tako, kot jih  ne zna nihče drug. Če k temu do
damo še dejstvo, da jih odvrača od potrošni
štva, cenene zabave, praznega in pogubnega 
uživaštva in od njih zahteva napore, posvečeno 
življenje in vsakodnevno hojo po Kristusovih 
stopinjah, je vprašanje zares težko.

Vsi se sprašujejo, kako je mogoče, da Janez 
Pavel II. - bil je med glavnimi akterji, ki so 
pomagali na miren način zrušiti enega od dveh 
pogubnih  to ta lita rizm ov našega stoletja- 
komunizem - z enako vnemo kaže na nepra
vilnosti, grehe in zlorabe sodobne razvite za
hodne demokracije in na krivice divjega kapita
lizma, katerega velikanski nasprotnik je, saj 
so mu najbolj pri srcu socialno in drugače o- 
groženi ljudje, "najrevnejši med revnimi", kot 
sam večkrat pravi.

Vsi, ki o svetem očetu pišejo, obenem ugo
tavljajo, da je naravnost nerazumljivo, kako 
papež z lahkoto okrog sebe zbira velikanske 
množice mladih, katerim naroča, naj bodo 
vredni pričevalci evangelija in Resnice; od njih 
torej zahteva napore za pošteno, zdravo in 
krščansko življenje.

Laični del Francije se je najbolj bal pape
ževega govora, v katerem je sveti oče ostro 
nastopil proti genocidu dvajsetega stoletja - 
splavu. Najbolj je nekatere skrajneže razburilo 
dejstvo, da se je sveti oče mirno napotil na 
grob svojega velikega prijatelja, katoliškega 
zdravnika Jeromeja Lejeuna, ki je bil znan kot 
velik nasprotnik splava in temu boju je posvetil 
vse svoje življenje. Pa za vse izjave, ki so bile 
dane ob tej priložnosti, citirajmo samo zgodo
vinarja Emmanuela Le Roya Laduriea, ki velja 
za enega največjih sodobnih francoskih zgo
dovinarjev in za izrazitega laika, saj se prepo
znava v levičarskih strankah. Ladurie je o pa
peževem obisku prijateljevega groba med 
drugim zaCorrieredella Sera (23.t.m.) povedal 
tole: "Poznal sem profesorja Leujena. To je bil 
človek, ki ne bi naredil nič slabega niti muhi, 
imel je samo svoje prepričanje o splavu... Ko 
je umrl, so njegovo mesto ponudili profesorju 
Lucienu Israelu in to je dokaz več, da papež ni 
noben sektaš. Laiki so potegnili iz klobuka tudi
24. avgust, šentjernejsko noč, obletnico pokola 
protestantov. Toda izbira datuma je samo golo 
naključje. Ne zamerim papežu za njegovo držo 
do splava, kajti Cerkev ga ne more sprejeti. 
Kdor hoče napraviti splav, naj se odreče blago
slovu župnika!... Naj povem tudi to, da ne mo
remo Cerkve izločiti iz razsvetljenstva, kar bi 
nekateri laiki radi storili. Cerkvi pripada v ilumi- 
nizmu pomembno mesto, četudi je večkrat 
ravnala narobe. Ali ni prav iluminizem prinesel 
na dan Robespierra? In Lenin ni grešni sad ilu-

minizma? Vsi bi morali biti veliko bolj sa
mokritični. Papež je vsem dal dober zgled, ko 
se je vsem opravičil; morda je celo pretiraval 
v tem, saj se je opravičil v imenu Cerkve Ju
dom, husitom, protestantom... Prvi seje zave
del veliki h napak, ki ji h je v preteklosti zagreši la 
Cerkev in je zanje prosil odpuščanje. On 
dejansko spada med iluministe, ker je papež 
človečanskih pravic. To je papež, ki presega 
francosko revolucijo!"

Sveti oče je med štiridnevnim bivanjem v 
francoski metropoli tudi proglasil za blaženega 
Frederica Ozanama, ki je  leta 1848 izjavil: "V 
sedanjem trenutku prepoznavam aktualnost 
evangelija v teh treh besedah: Svoboda, Ena
kost, Bratstvo." Frederic Ozanam (1813-1853) 
je bil profesor nasorbonski univerzi in prijatelj 
najrevnejših, saj je  ustanovil Vincencijeve kon
ference in je vse svoje življenje posvetil revnim.

Ob proglasitvi Frederica Ozanama za bla
ženega je sveti oče takole dejal mladim: “No
bena družba ne more sprejeti revščine kot gole 
usode, ne da bi bila pri tem ranjena njena čast. 
Zato vam pravim: Bodite pogumni in spreme
nite družbo, v kateri živite! Pravi graditelji 
Cerkve boste šele takrat, ko boste sprejeli 
medse od življenja ranjene in strte ljudi, revne, 
bolne, invalide, prizadete, zapornike!... Bodite 
preroki novega sveta! Ljubite in pomagajte 
revnim! Gradite bolj bratsko družbo, kot je 
današnja, bodite tako drzni, da boste vsak dan 
delili duhovne in materialne dobrine z naj
revnejšimi!"

Ko je sveti oče v soboto zvečer ( 23.t.m.) 
med bdenjem z mladimi prišel na svoje mesto, 
ga je pričakala 55-minutna ovacija ploskanja 
in petja. Tudi ta večer je sveti oče presenetil 
vse, saj je prosil odpuščanje protestante za 
pokol na šentjernejsko noč v Parizu, ko so 
katoličani pred štiristo leti pobili okrog tri tisoč 
petsto protestantov: "Na predvečer 24. avgusta 
ne m orem o pozab iti bolečega pokola v 
šentjernejski noči... Kristjani so takrat napravili 
stvari, ki jih evangelij obsoja... Če se spomi
njam preteklosti, je to zato, ker je priznavanje 
včera jšnjih  padcev dejanje poštenosti in 
poguma, ki nam pomaga, da postanemo bolj 
trdni v naši veri... Z vsemi francoskimi škofi 
vred sem prepričan, da samo ponujeno in pre
jeto odpuščanje postopoma vodi k plodnemu 
dialogu, katerega krona v vsej polnosti je kr
ščanska sprava. To, da smo vezani na različne 
verske tradicije, danes ne bi smelo biti več vir 
nasprotovanj in napetosti. Nasprotno: lju 
bezen do Kristusa, ki nam je skupna, nas sili v 
to, da neprestano iščemo pot polne edinosti!"

Še dosti stvari bi lahko povedali o dnevu 
mladih v Parizu. O  tem, kako so mladi napravili 
36 km dolg živ obroč okrog Pariza, ko so se v 
soboto zjutraj prijeli za roke in s prešernim 
petjem in molitvijo zbudili Pariz; o tem, kaj je 
papež govoril kardinalom in škofom; o tem, 
kaj so povedali tisti, ki jih je tokrat sveti oče 
vnovič presenetil s svojo resnično ljubeznijo 
do resnice in Resnice, ki jo  oznanja. Če ste 
srečanje mladih spremljali po televiziji, ste go
tovo opazili med tisočimi različnih zastav tudi 
slovensko in ste bili gotovo veseli tudi pape
ževega pozdrava slovenskim mladim verni
kom v našem jeziku.

Gotovo je bilo pariško srečanje mladih eno 
največjih doslej in tudi najpomembnejših. 
Pariški Svetovni dnevi mladih so znova doka
zali, da sveti oče trdno verjame v to, da bi kri
stjani lahko jubilejno leto 2000 dočakali zdru
ženi in edini v Edinem.
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